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P ö y tä k ir ja  KULUTUSOSUUSKUNTIEN KESKUS
LIITTO  (KK) r .y .  :n 4 1 . e d u s t a j a k o k o u k 
s e s t a ,  joka p ide ttiin  H elsing issa Kauppa
k o rk eak o u lu ssa  toukokuun 25 .-2 6 . päivänä 1957 
a lk aen  en s im m äise n ä  kokouspäivänä klo 10. 00.

K okouksen o sano tta jik si ilm oittau tu i 122 jä se n 
jä r je s tö je n  äänio ikeutettua edusta jaa, 309 v a ra 
ja  Us a edusta jaa  ynnä 32 ku tsuv ie rasta , jotka 
kaikki on lue teltu  tähän pöytäkirjaan  Liittyvää - 
s ä  o sa n o tta ja lu e tte lo ssa  (liite  1). Muiksi osan
o tta jik s i ilm o ittau tu i 139 keskusjärjestö jen  ja 
o su u sliik k e id en  to im ihenkilöä sekä muuta osuus- 
kauppaväkeä ynnä 5 sanom alehdistön edustajaa. 
K aiken kaikkiaan osano ttajiksi ilm oittautui 607 
henk ilöä .

1. §

E d u a ta ja k o k o u k se n  av au s

H e ls in g in  T y ö v äen  O rk e s te r i  jo h ta janaan  V i l h o  A a l t o  es itti 
J u l iu s  F u i i k ' i n  F i r e n z e lä i s e n  m a r s s in  ja  Väinö H aapalaisen  Gavotin.

P u h e e n jo h ta ja n  p a ik a lle  a s e t tu i  KKn hallin toneuvoston  puheenjohtaja, 
to h to r i  V ä i n ö  T a n n e r ,  joka hallin toneuvoston  ja  johtokunnan puo
l e s t a  a v a s i  KKn 41. edusta jakokouksen  (liite 2).

E d u s ta ja k o k o u k s e n  la ill isu u d e n  
v a h v is ta m in e n

P u h e e n jo h ta ja  T a n n e r  i lm o itti, e ttä

e d u s ta ja k o k o u k s e s ta  on ilm o ite ttu  K ulu tta jassa  ja  K onsum cntenissä 
h u h tik u u n  10. j a  24. pä ivänä;

k ie r to k i r j e ,  jo k a  s i s ä l s i  edusta jakokouskutsun, lähete ttiin  KKn 
jä s e n o s u u s  li ik k e i lle  huhtikuun 16. päivänä;



edustajakokoukselle annettavat KKn hallintoneuvoston esitykse t 
lähetettiin jisenliikkeilte huhtikuun 18. päivänä; •

KKn johtokunnan vuosikertomus vuodelta 1956 lähetettiin  KKn 
jisenosuusliikkeille huhtikuun 18. päivänä.

Kun edustajakokous oli t lte n  kutsuttu koolle KKn sääntöjen 20. f :n
l. kohdan ja 19. Sh* 2. kohdan m ukaisesti, edustajakokous k e sk u s te 
lutta yksimielisesti totesi kokouksen la illise sti kokoonkutsutuksi ja  
päätösvaltaiseksi {liite 3).

3. I

Jdustajavaltuuksien vahvistaminen

KKn pääsihteeri^ J o r m a  J a l a v a  eaitti KKn johtokunnan edusta ja  - 
valtakirjojen tarkastuksesta edustajakokoukselle antam an lausunnon, 
joka kuului seuraavasti:

"KKn 41. edustajakokoukselle

KKn sääntöjen 17. $:n edellyttämää tarkoitusta varten  on 119 
KKn Jflaeaenä olevaa paikallista osuuskuntaa ja  4 k e sk u s jä rje s 
töä lähettänyt edustaja valtakirjansa tarkastettav iksi. T arkas  • 
taksassa havaittua, että  kaikki valtak irja t oa hyväksyttävässä 
kunnossa Valtakirjoissa mainitut henkilöt on lueteltu KKn 
edaetajakok^ksen osanottajaluetteloa aa. Äänioikeutettuja edus- 
ta j.a  on 123 sekä vara- ja Usäedustajla 457. Ä änioikeutettujen 
edustajien yhteinen äänim äärä oa 533 946.

Johtokunta ehdottaa edustajakokoukselle, että  sen osano tta ja lue t
telossa mainittujen edustajien edustajavaltuudet hyväksyttäisiin.

Helsingissä toukokuun 23. päivänä 1957

KULUTUSOSUUSKUNTIEN KESKUSLIITTO (KK) r . y .  
Johtotaeaan puolesta

Jalm ari Laakeo Jo rm a Jalava"

Edustajakokous hyväksyi keskustelutta yksim ielisesti lausunnon ja  
vahvisti edustajavaltuudet (liite 4).

4. S

E dustajakokouksen  v irk a ili jo id e n  
vaalit

H allin toneuvoston  p u h ee n jo h ta ja  T a n n e r  ilm oitti, että KKn edusta ja
kokouksen ty ö jä r je s ty k s e n  3. §:n m ukaan kokouksen avaajan to im iessa 
puheenjohtajana k o k o u k se lle  v a l i ta a n  vähin tään  kaksi puheenjohtajaa ja 
k ak si s ih te e r iä ,  n e l jä  ä ä n te n la sk i ja a , jo is ta  yksi kokoonkutsujaksi, kak
s i p ö y täk irjan  t a r k a s ta ja a  ja  v iisihenk inen  kansliatoim ikunta.

a) P uheen joh ta jan  vaali

P u h een jo h ta ja  T a n n e r  ilm o itti hallintoneuvoston yksim ielisesti 
ehdottavan , e ttä  k o k o u k se lle  v a l i t ta is iin  kolm e puheenjohtajaa ja  että 
puheen joh tajik si v a l i t t a is i in  V ä i n ö  T a n n e r  H elsing istä , O n n i  
P e l t o n e n  J y v ä s k y lä s tä  ja  H e r m a n  N i s k a n e n  lis tä .

E dustajakokous k e s k u s te lu tta  y k s im ie lise s t i  hyväksyi esityksen-

b) S ih tee rie n  vaali

P uheen joh ta ja  T a n n e r  ilm o itti hallintoneuvoston yksim ielisesti 
ehdottavan, e ttä  e d u s ta jak o k o u k se lle  v a l i tta is iin  kolme s ih te e riä  ja  että 
s ih te e re ik s i  v a l i t t a is i in  KKn to im ihenk ilö t J o r m a  J a l a v a ,  A a r n o  
V a r h e e n m a a  j a  O n n i  P e l t o n e n  nuorem pi.

E dustajakokous k e s k u s te lu tta  y k s im ie lise s t i hyväksyi esityksen.

S am alla  ilm o ite ttiin , e t tä  san o m a leh tis ih tee r ik s i oli kutsuttu KKn toim i
henkilö  E n s i o  H e i k k i l ä  ja  p ikak irjo itta jak si OTKn toimihenkilö 
J o e l  M a t i n s a l o .

c) Ä änten la sk i jä i  n v aa li

P uheen joh taja  T a n n e r  ilm o itti hallintoneuvoston y ksim ielisesti 
ehdottavan, e ttä  k o k o u k se lle  v a l itta is iin  ne ljä  ään ten lask ijaa  ja  että 
nä ik si v a litta is iin  L a u r i  A a l t o  Janak k a las ta , E r k k i  K o s k i  
O rip ä ä s tä , E i n a r i  K o s k i n e n  K ark k ilas ta  ja  M a t t i  K e m i  Ke
m is tä .  A än ten täsk ijä in  kokoonku tsu jaksi ehdotettiin  va littavaksi Lauri 
A alto.

E duatajakokous k e s k u s te lu tta  y k s im ie lise s t i  hyväksyi esityksen .



d) Pöytäkirjantarkastajien vaali

Puheenjohtaja T a n n e r  ilmoitti halllntoneavoaton yksim ie li- 
aeati ehdottavan, että, kokoukselle valittaisiin  kolme p ö y täk irjan ta r
kastajaa ja  ett# näiksi valittaisiin M a r t t a  S a l m e l a - J ä r v i n e n  
Helsingistä. V e i k k o  H e l l e  Vihdistä ja  P e r t t i  R a p i o  
Kyröskoskelta

Edustajakokous keslmetelutta yksim ielisesti hyväksyi esityksen .

e) Kansliatoimikunnan vaali

Puheenjohtaja T a n n e r  ilm oitti, e ttä  työ järjestyksen  m ukaan 
kuuluu KKn sihteeri itseoikeutettuna jäsenenä ja  kokoonkutsujana 
kansliat olmi kuntaan, johon työjärjestyksen mukaan kuului lisäksi n e l
jä  muuta jäsentä. Hallintoneuvosto ehdotti, että kansliatoim ikunnan 
muiksi jäseniksi valittaisiin A a r n e  S o i n a m o  T am pereelta , U u 
no V a l j a s t i  Virkkalasta, L a u r i  O r e l l  T u rusta  ja  T o i v o  
A s v i k  Vaasasta.

Edustajakokous keskustelutta yksim ielisesti hyväksyi esityksen.

t) Edustajakokouksen ohjelman vahvistaminen

Puheenjohtaja T a n n e r  ilmoitti, että edustajakokouksen esitys - 
Usta00 Julkaistu esitysvihon sivuilla 3 j ä ä ,  H a.lintoneuvoitn y k sim ie 
lisesti ehdotti, että vikoese oleva esityslista  hyväksyttäisiin.

Edustajakokous keskustelutta yksim ielisesti hyväksyi esityksen.

g) Päätetään edustajakokouksen tyOskentelyaJoista

Puheenjohtaja T a n n e r  ilmoitti hallintoneuvoaton y k sim ie li
sesti ehdottavan, että edustajakokous työskentelisi seuraavan aikajaon, 
mukaisesti:

L a u a n t a i n a  toukokuun 25. päivänä

kokous klo 10-12
aamiaistauko n 12-14
kokous M 14-18
illanvietto " 19*

5

S u n n u n t a i n a  toukokuun 26. päivänä

kokous klo 9-12
a a m ia is ta u k o " 12-14
kokous " 14-18

E d u s ta ja k o k o u s  k e s k u s te lu tta  y k s im ie lise s t i  hyväksyi esityksen.

h) K utsuv ieraiden  te rv e h d y k s e t

P uheen joh ta ja  T a n n e r  e s it te l i  ku tsuv ie raa t, minkä jälkeen n ä 
m ä e s it tiv ä t te rv e h d y k s e n s ä .  K u tsu v ie raa t on lueteltu  oheenliitetyssä 
o san o tta ja lu e tte lo ssa  ja  he id än  te rv eh d y k sen sä  on esitetty  kokonaisuu
d e ssa an  e d u s ta ja k o k o u k s e n  y k s ity isk o h ta ise s sa  pöy täk irjassa  (liite 5).

S e u ra s i a am ia is tau k o  klo 12.15 - 14.00.

P uheen joh ta jaksi s iir ty i k an san ed u s ta ja  O n n i  P e l t o n e n .

5. §

Johtokunnan vuosi- ja  tilikertom us

P ää jo h ta ja  J a l m a r i  L a a k s o  e s it te l i  johtokunnan vuosi- ja  ti tik e r-  
toenuksen  vuodelta 1956. V uosikertom uksen  johdosta käytiin y le isk es
kustelu , m inkä jä lkeen  v u o s ik e rto m u s  y k sity iskoh ta isessa  käsitte lyssä 
y k s im ie lise s ti  h y v ä k s y tt iin  ( liite  6).

6. S

T ilinpää töksen  v a h v is ta m in e n  ja  
vastuuvapauden m y ö n täm in en

P uheen joh taja  P e l t o n e n  e s it te l i  johtokunnan tilikertom uksen  v u o 
delta  1956 sek ä  t i l in ta r k a s ta j ie n  sen  johdosta  antam an lausunnon.

E dustajakokous päätti k e sk u s te lu tta  y k s im ie lise s ti ti lin ta rk as ta jien  ja 
hallin toneuvoston  antam ien  la u sun to jen  p e ru s te e lla  vahvistaa KKn ti l in 
p äätöksen  vuodelta 1956 sek ä  m yöntää as ian o m aisille  tilive lvo llis ille



t i l i -  ja  vastuuvapauden (liite  7).

7. §

Ylijdamtn käyttäminen 

Puheenjohtaja P e l t o n e n  esitteli johtokunnan esityksen vuoden 1956
ylijäämän käyttämisestä, joka esitys oli seuraava:

Ylijäämästä, joka on 7 853 352:-

menee sääntöjen 12. mukaan vararahastoon
puolet eli 3 926 676:-

1äännös 3 926 676:-

sekä tulosti Iillä oleva 44 988:-

eli yhteensä 3 971 664:-

on edustajakokouksen käytettävissä sääntöjen 12. §:n edelly ttäm äl
lä tavalla.

Jäännöksen johtokunta ehdottaa käytettäväksi seuraava lla  tava lla :

Vararahastoon lisäksi 2 328 382:-
Käyttörahastoon 1 600 000:-
Jätetään tulostilille 43 282:-

3 971 664:-

Jos johtokunnan ehdotus ylijäämän käyttäm isestä hyväksytään, 
KKn rahastot tulevat olemaan seuraavat:

Vararahasto 62 900 000:-
Käyttörahasto 16 >00 000:-

79 500 000:-

Edustajakokous keskustelutta yksim ielisesti päätti tilin tarkasta jien  lau 
sunnon perusteella, että vuoden 1956 ylijääm ä käytetään johtokunnan 
ehdottamalla tavalla.

KKn vuosim aksun  m ä ä rä ä m in e n

P ää jo h ta ja  L a a k s o  i lm o it t i  johtokunnan ja hallintoneuvoston yksi
m ie lis e s ti  e h d o tta v a n ,

e ttä  K K n v u o s im a k su  vuodelta  1958 m ä ä rä ttä is iin  osuusliikkeiltä 
55 m a r k a k s i  jä s e n e l tä ;

e t tä  O T K  m a k s a is i  yh tä  su u ren  jäsenm aksun  kuin osuusliikkeet 
y h te e n s ä ;

e ttä  H enki- ja  P a lo -K a n s a n  yhte inen  vuosim aksu o lisi v iisito ista 
sad a lta  o s u u s l iik k e id e n  y h te en lask e tu sta  vuosim aksusta ja

e t t ä  H e ls in g in  H akan  vuosim aksu  oli6i 10 000 m arkkaa.

E dustajakokous y k s im ie l i s e s t i  p ä ä tti v ahv istaa  KKn vuosim aksut vuo
d eksi 1958 h a llin to n e u v o s to n  ehdo ttam alla  tav a lla .

8. S

9. §

H allin toneuvoston  puheen jo h ta jan  
Ja Jäsen ten  palkkiot

P uheen joh ta ja  P e l t o n e n  ilm o it ti johtokunnan yksim ie lise sti ehdotta
van, e ttä  hallintoneuvoston jä se n te n  kokouspalkkio, joka on ollut 
3 500 m k kokoukselta se k ä  p ä iv ä rah a  m a tk a - ja  kokouspäiviltä 3 500 mk, 
p id e ttä is i in  ennallaan . N iille  jä s e n i l le , jotka m enettävät kokouksen 
Johdosta p ä iväansionsa, m a k se ta a n  lisä k s i 50 % :n erikoi s korotus päivä
rah a lle . M atkakulut k o rv a ta a n  I luokan rau ta tie -  ja  la ivataksan mukaan. 
N iin ikään  johtokunta eh d o ttaa , e ttä  hallintoneuvoston puheenjohtajan 
e rik o isp a lk k io , joka on o llu t 15 000 m k  kuukaudelta, p idettä isiin  ennal
laan .

E dustajakokous k e s k u s te lu tta  y k s im ie lise s t i  hyväksyi esityksen ja  vah
v is ti  hallin toneuvoston  p a lk k io t sen  m u k a is ik s i.

T ilin ta rk a s ta jie n  p a lkk io t

Puheen joh ta ja  P e l t o n e n  i lm o it ti, e t tä  tilin ta rk as ta jien  palkkio on 
ollut 30 000 m ark k aa  v u o d e ssa  sek ä  päiv ärah a  m atka- ja  ta rk a s tu s -



päiviltä 3 500 m arkkaa. Hallintoneuvoston asettam ille  ta rk k a ilijo il
le on maksettu sama palkkio kuin vuositiU ntarkastajilie. K H -tilin
tarkastajan palkkio on maksettu laskun mukaan.

Hallintoneuvosto ehdottaa, että palkkiot pidettäisiin  ennallaan.

Edustajakokous keskustelutta yksim ielisesti hyväksyi esityksen.

' ¥
10. §

Hallintoneuvoston täydetäämlnen

Puheenjohtaja P e l t o n e n  . ilmoitti halUntoneuvostan jäsenen K a l 
le  A n d e r s s o n i n  heikentyneen terveytensä vuoksi pyytäneen eroa 
halUnftoneuvoston jäsenyydestä, ( l i i t e  S)

Edustajakokous keskustelutta yksimieUseati myönsi eron.

Anderssonin tilalle  jäljellä olevaksi toimikaudeksi eli vuoden 1958 edus
tajakokoukseen asti valittiin A i m o  A n t i a  P o rista  M. KalUon Osuus 
liike Kansasta ehdotuksesta keskustelutta yksim ielisesti.

U. 5

Tilintarkastajien vaaU vuodeksi 1958

Puheenjohtaja P e l t o n e n  ilmoitti, että  kuluvan vuoden tile jä  ta rk a s -  
tam aan on valittu varsinaisina tilintarkastajina S . T . L e h m u s  ja  
O n n i  H i l t u n e n  Helsingistä, K a l l e  V u o r i n e n  Valkeakoskelta 
Ja E r k k i  S e p p ä l ä  Kajaanista sekä KH-tilin tarkasta jana J .  A . 
L a h d e n p e r ä .  V aratilintarkastajina ovat Y r j ö  R i i k i n s a a r i  
Haminasta, A u g u s t  V a l t a  Helsingistä, K o s t i  P a a s i o  S a lo s
ta ja A d a m  M a l m  Kotkasta. Lahdenperän varam iehenä on 
Widenius, Sederholm h Someri Oy:n määräämä-

Edustajien M aitta Salme la-Järvinen (Osuusliike Elanto) ja  L auri 
O rs illa  (Osuusliike Tarmoin) ehdotuksesta edustajakokous yksim ie li
sesti päätti valita samat henkilöt tarkastam aan vuoden 19*8 tilejä-

Edustajakokous päättyi ensim mäisenä päivänä klo 16.50.

Toinen kokouspäivä s u n n u n t a i n a  toukokuun 26. päivänä. 

Kokous alkoi klo 9-05.

P uheen joh ta jaksi a s e t tu i  H e r m a n  N i s k a n e n .

12. §

K ansaittalous ja  ta lo u s p o lit i ik k a  S uom essa

P ro fe s s o r i  Hugo E. P i p p i n g  p iti edustajakokoukselle esitelm än 
kansan ta loudesta  ja  ta lo u s p o lit i ik a s ta  Suom essa.

Puheen joh taja  N i s k a n e n  k ii t t i  läm p im ästi p ro fesso ri Pippingiä.

13. §

O suuskauppaliikkeem roe ta lo u s

P ä ä s ih te e r i  J o  r m a  J a l a v a  e s it t i  johtokunnan ja  hallintoneuvoston 
to im e s ta  laad itun  a lu stuksen  osuuskauppaliikkeem m e taloudesta . E s i
ty k sen  jo h d o sta  käydyssä  la a ja s s a  keskuste lu ssa

edusta ja  E r k k i  K o s k i  (O suusliike  O ripää) ehdotti, e ttä  ponsien 2. 
kohta o lis i lä h e te ttä v ä  valio k u n taan  hark ittavaksi.

V i l h o  S u o n v i e r i  (T a k a -L ä p in  O suusliike) e s itti 4. ponnen a) koh
dan m u u te ttav ak si s e u ra a v a a n  m uotoon :

T äm än  vuoksi ed u s ta jak o k o u s  kehottaa osuusliikkeiden hallinto
kuntia  ryh tym ään  to im e n p ite is i in , jo tta  nykyinen osuusmaksu tu 
l is i  e n s it i la s s a  tä y te e n  m a k se tu k s i sekä  tehostam aan valistustyötä 
jä senkunnan  k e s k u u d e s s a  u seam p ien  osuuksien m erkitsenäseksi.

L a u r i  O r e l l  (O su u s liik e  T a rm o la )  kannatti edustaja Kosken ehdotusta 
ja  e s i t t i  l is ä k s i  2 . p o n te en  se u ra a v a n  m uutoksen:

E dustajakokous e d e lly t tä ä , e ttä  valtiova lta  m ahdollisim m an nopea#- 
t i  h a rk its e e  to im e n p i te i tä , jo illa  vähittä iskaupan kannattavuus- ja  
to im in taed e lly ty k se t s aad aa n  nykyistä oikeudenmukaisempaan suh
te e se e n  tuo tan to - ja  tu k k u p o rtaan  to im intaedelly tyksiin  verraten , 
ilm an  e ttä  s i l lä  aiheutetaan l is ä ra s itu k s ia  kuluttajaväestön kannet
tav a k s i.



L a a r i  O r e l l  esitti myös 3. pannen to isen lauseen loppuun te h tä 
viksi sen rasvan lisäyksen:

vaikeuttamatta sillä kumminkaan jäsenosuus liikkeiden omaa 
rakennus- ja  uudis tus toiminta a.

A d a m  M a l m  (Palo-Kansa) kannatti edustaja Su onvi e ri n ehdotusta.

A . J .  S a l m i n e n  (Osuusliike Im atra) ehdotti, että toinen ponsi 
poistetaan kokonaan.

T o i v o  A s v i k  (Työväen Osuusliike) kannatti edustaja O rellln  eh
dotusta ja  ehdotti 5, ponnen ensimmäiseen lauseeseen lisäyksenä 
sanat:

ja niiden keskusjärjestöjen - - - -

E r k k i  K o s k i  (Osuusliike Oripää) luopui ehdotuksestaan valiokun
taan lähettäm isestä ja  kannatti edustaja Salmisen ehdotusts.

A u g u s t  L u o t o  (Osuusliike Kansanvoima) kannatti hallintoneuvos - 
ton ponsiehdotusta.

L a u r i  O r e l l  luopui ehdotuksestaan 2. ponnen suhteen ja  kannatti 
edustaja Salmisen ehdotusta.

Ponsien hyväksymisestä suoritettiin neljä äänestystä.

Y r j ö  V I n t t i  s en O suusliike S isä-K arja la) vaatim uksesta su o rite t
tiin  2. ponnen suhteen nimenhuutoäänestys. Siinä hallintoneuvoston 
ponnisbd otuksen puolesta annettiin 354 000 ääntä, edustaja Salm isen 
ehdotuksen puolesta 132 097 ääntä ja käyttämättä jä te ttiin  4 7 849 ään
tä , Joten hallintoneuvoston ehdotus hyväksyttiin.

3. ponsi hyväksyttiin äänestys korttia nostam alla suorite tussa  ä än es
tyksessä 63 äänellä 24 vastaan,

4. ponsi samoin 61 äänellä 25 vastaan ja

5. ponsi samoin 56 äänellä 28 vastaan.

Edustajakokous siten hyväksyi muuttamattomana alustuksen ja  siihen 
liittyvät seuraavat ponnet:

l. Osuusliikkeiden muodostuttua suuriksi p iiri osuus liikkeiksi, n ii
den Ja jäsenten välisen yhteyden ylläpitäm inen on muodostunut 
erityisen tärkeäksi. Osuus liikkeiden on m äärä tie to ises ti kehi

te ttä v ä  tied o tu s to im in taan sa  jä se n ille  ja  voim akkaalla valistustyöllä 
v ah v iste ttav a  heidän  o su u s k au p a llis ta  vakaum ustaan sekä uskolli
suu ttaan . E r i ty is e s t i  n u o riso n  lähentäm inen osuuskauppaliikkee
seen  sek ä  n u o rten  v o im ien  vetäm inen  hallintokuntiin kouliintumaan 
vanhojen rin n a lle  on e n s ia rv o is e n  tä rk e ä  tehtävä.

2. Sodan ja  s i t ä  s e u ra n n e id e n  vuosien  säännöste lyn  aikana vähittä is
kaupan ja k e lu p a lk k ia i ta  on koh tuu ttom asti pienennetty ja Biten hei
k e n n e tty  ae n  k a n n a tta v u u tta  ja  to im intaedelly tyksiä  Bekä luotu alalle 
e p ä te r v e i tä  to im in ta m u o to ja .

E dustajakokous e d e lly t tä ä , e ttä  va ltiova lta  m ahdollisimman nopeas
t i  p u rk aa  s e k ä  h in ta -  e t tä  tuon ti säännöstelyn ja siten suo kaupalle 
■amat k e h ity s m a h d o llis u u d e t kuin m uillek in  elinkeinoille ja  ta lous
eläm än  a l o i l l e .

3. O suuskauppaliike  on -  o ttaen  huom ioon monet hidastavat tekijät
-  voinut ty y d y t tä v ä s t i  to te u tta a  edustajakokouksen v. 1951 vahvista
m aa 10 vuoden laajennus ohje lm aa . Edustajakokous pitää välttä 
m ättö m än ä , e t tä  su u n n ite lm a n  to teu ttam ista  ja tketaan niin nopeas
t i  ja  te h o k k aas ti kuin o lo su h te e t ja  e r i ty is e s ti pääom allanne Ben 
s a ll iv a t .  T ä llö in  on m yös o te ttav a  huomioon olosuhteiden muutos
te n  su unn ite lm aan  m a h d o llis e s t i  v aa tim at korjaukset ja lisäykset.
O suu a liikke iden  to im in ta a  k e h ite ttä e s sä  on e rity ise s ti pidettävä 
m ie le t t ä  e r ik o is ta v a ro id e n  kaupan s iirtym inen  e ri alojen eriko is
m yym älö ih in  Ja s e n  keh ittäm in en  sekä ruokatavarakaupan jatkuva 
laa jenem inen . M a a ta lo u s tu o te -  ja  -tarvikekauppaa sekä siihen li it
tyvää  ja lo s tu s to im in ta a  on m yös e n tis tä  m äärätieto isem m in p y rit
tä v ä  keh ittäm ään .

4. O suuskauppaliikkeen  pääom atilanne on inflaation jatkum isen ja suh
te e ll is e n  voim akkaan la a jennusto im innan  tak ia  käynyt varsin  k ireäk
s i .  O suuskauppaliike  on  jou tunu t yhä enemmän turvautum aan ulko
p u o liseen  raho itukseen , m ik ä  on sen  toim intavapauden kannalta ha i
t a l l i s ta  sek ä  o s u u s to iin in ta p e r ia a t te e ll is e s t i  väärää. Jäsenistön on 
h e rä ttä v ä  h a v a its e m a a n , e ttä  osuusliikkeiden  jatkuvasti paisuvaa 
to im in taa  ei v o id a  ra h o itta a  n iin  s u u re s s a  m ä ärfa  v ie railla  pääomilla 
eikä  n iin  p ien e llä  o s u u sp ä äo m a lla  kuin aikaisem m in oli mahdollista.

s ) T äm än  vuoksi ed usta jakokous kehottaa osuusliikkeiden hallinto
kuntia  ryhtym ään p ik a is iin  to im enp ite isiin , jo tta  nykyinen osuus
m ak su  tu l i s i .e n s i t i l a s s a  tä y teen  m aksetuksi sekä valm iste le
m aan  osuusm aksun t a rk is ta m is ta  vähintään m äärällä , joka v as
ta a  ra h a n a rv o ssa  edusta jakokouksen  viim eksi päättäm än ta rk is -  
tu k sen  jä lkeen  ta p ah tu n u tta  m uutosta . Sam alla osuusm aksun 
au o ritu aa ik a  on m ä ä rä t tä v ä  enin tään  viideksi vuodeksi. Myös 
voidaan  kehottaa  jä s e n iä  jo  nyt o ttam aan useam pia osuuksia.



•%
b) Pääomat! lanteen helpottamiseksi edustajakokous edelleen 

kehottaa osuusliikkeitä voimakkaasti tehostam aan s ä ä s tö 
kassatoimintaa ja  joustavasti seuraam aan talletustoim innan 
kehitystä.

c) Osuuskaupalliset vakuutuslaitokset voivat p itkäaikaisia la i
noja myöntämällä omalta osaltaan helpottaa osuusliikkei
den pääomat!lannetta. Vakuutustoimintamme on kehittynyt 
vakuutuslaitosten keskim ääräisiä saavutuksia parem m in, 
m itta edellytyksiä tehokkaalle hankintatyölle on edelleen 
olemassa. Vakuutuslaitosten on edelleen pyrittävä laa jen 
tamaan vakuutustyötä osuuskauppaväen keskuudessa.

5. Edustajakokous kehottss kaikkien osuusliikkeiden hallintokuntia 
m äärätietoisesti ja  suunnitelm allisesti työskentelem ään osuus
liikkeiden talouden tervehdyttäm iseksi. Toiminta on jä r je s 
tettävä mahdollisimman taloudelliseksi ja  kuluttajien palvelua 
on jatkuvasti tchostettsva.

Koska s ä ä tö je n  vasta ista  velka kauppaa on vieläkin h a rjo ite t-  
• to, edustajakokous velvoittaa osuusliikkeiden hallintokunnat h e 

t i  lopettamaan sen ja valvomaan, että lopettamia päätöstä  nouda
tetaan.

Osuuskauppa liikkeemme on sen keskusjärjestöjen nyt ne ljä  vuosikym 
mentä kestäneen toiminnan aikana saavuttanut valtavat m ittasuh teet. 
Oanusknnppaväki on sen avulla m enestyksellisesti voinut työskennel
lä elinehtojensa parantamiseksi saattam alla tavaroiden jakelun a ik a i
sempaa huomattavasti terveem m äksi. Keskittäm ällä o sto - ja  ta l le -  
tuayqtmansa sekä vakuutusten ottam isen yhä tiiviim m in om iin o su u s 
toiminnallisiin yritykslinsä Ja vetäm ällä niihin yhä laajem pia p iire jä  
ooonskauppaväld voi saavuttaa vieläkin parem pia tuloksia vapaaebtoi - 
sen yhteistoiminnan ja  keskinäisen avun tie llä .

• 14. $

Bonraavan edustajakokouksen palkka

Pääjohtaja L a a k s o  ilm oitti hallintoneuvoston ehdottavan, e ttä  vuo
don 1958 edustajakokous pidettäisiin Lahdessa.

Edustajakokous keskustelutta yksim ielisesti hyväksyi esityksen.

Kokouksen lopettam inen



KKn HALLINTONEUVOSTON kokous helmikuun 
25. p ä iv in ä  1957 hallin toneuvoston  huoneistossa 
H e ls in g iss ä  M ikonkatu 17.

S u o r ite tu s sa  n im enhuudossa tode ttiin  läsnäo le
v ik s i s e u ra a v a t hallintoneuvoston jäsenet;
V äinö T a n n e r  puheenjohtajana, K .A . Fagerholm  

§5), Johannes Alanne, E ero  Sainio,
J .K .  W irtanen , E ino Kantanen, Jouko P i i r a i 
nen, J .E .  M alm ivuori, Alpo P esonen, Reino 
K iisk in e n , Y rjö  T o ssav a , A rvi S in ipaasi,
V ille  S iev inen , J .V . Lötjönen, M atti R oi ha, 
E v e r t V akkari, Toivo S aarinen , Eino Pendolin, 
P ie t a r i  S alm eno ja  ja  K aarlo  Halme eli 20 h a l
lin toneuvoston  jä se n tä .

L ä sn ä  o liva t m yös KKn johtokunnan jäsenet 
J a lm a r i  L aakso , P aavo Heinim o, K. L. Kulo, 
E lli N u rm inen , E ino Roine, B .J . Salm inen,
F . S undqv ist, Sulo S uortti ja  Uuno Takki sekä 
KKn to im ihenk ilö t Jo rm a Ja lava  s ih te e rin ä , 
V eikko K uoppala, T .H j. L&ngström ja  M artti 
L a rn i.

1. S

Kokouksen avaus ja  la i l l is u u 
den to team inen

H a llin to n e u v o s to n  p u h een jo h ta ja  V ä i n ö  T a n n e r  to te s i, e ttä  kokous
kutsu o li lä h e te t ty  hallin to n eu v o sto n  jä se n ille  KKn sään tö jen  22. 5:n 2- 
kohdan m u k a ises ti k ir j a tu s s a  k ir je e s s ä  tam m ikuun 14. päivänä 1957 
( l i i te  1) e l i  v ä h in tä ä n  sä ä d e ty t 7 päivää ennen kokousta sekä e ttä  sä ä n 
tö je n  2 2 . { :n  2 . kohdan m uka inen  r ii ttä v ä  m ä ä rä  jä se n iä  oli saapunut 
kokoukseen.

Puheen joh ta ja  näin o llen  to te s i ,  e ttä  kokous oli sääntö jen  m uka isessa  
jä r je s ty k s e s s ä  k u tsu ttu  koo lle  ja  la illinen  päättäm ään  e s ity s lis ta lla  
o lev is ta  a s io is ta .

2 . §

H ochdale -ansiom erk in  m yön-



täin iaen

J i l a v t  ilmoitti johtokunnan yksim ielisesti ehdottavan, e ttä  m a a h e rra  
A r t t u r i  R a n n a l l e  myönnettäisiin Rochdale-ansiom erkki tunnustuk
seksi hänen suurista ansioistaan osuuskauppaliikkeen hyväksi. M erkki 
on tarkoitus luovuttaa m aaherra Rannalle huomenna hänen täy ttä essään  
60 vuotta (liite 2).

Hallintoneuvosto hyväksyi esityksen yksim ielisesti keskustelu tta.

3 I

Edustajakokouksen ohjelma

J a l a v a  ilmoitti johtokunnan yksim ielisesti ehdottavan, e ttä  edusta ja  
kokoakaan ohjelma vahvistettaisiin seuraavaksi:

I. E4i»tiJakokouksen avaus Hallintoneuvoston puheen
johtaja, lakit, toh to ri 
Väinö Tanner

2. Vahvistetaan edustajakokouksen 
laillisuus

3. Vahvistetaan cdustajava kuudet

4- La ustaja kokouksen puheenjohtajan ja 
virkailijoiden vaali

S. Johtokunnan vuosi- ja tilikertomus pääjohtaja J a lm ar i L aakso

6. Tilinpäätöksen vahvistaminen ja 
vastuuvapauden myöntäminen

7. Ylijäämän käyttäminen

1. KKa vuosimaksu vuonna 1958 pääjohtaja Ja lm ari Laakso

9. Hallintoneuvoston puheenjohtajan ja  
Jäsenten sekä tilintarkastajien palkkio!

10. Tilintarkastajien vaali

11. Osuuskauppa liikkeemme talous pääsih teeri, kauppat. 
m a is te ri Jo rm a Jalava

u . Ajankohtainen esitelm ä

13. Seuraavan edustajakokouksen paikka

Johtokunta edelleen  e h d o ttaa , e ttä  lauantaina toukokuun 25. päivänä pi
d e ttä is iin  ed u s ta ja k o k o u k s e n  o san o tta jille  illanv ie tto , jo ssa  m m . ja e 
taan  R ochda le - a n s io m e rk it ,  ja  ede lleen  johtokunta ehdottaa, e ttä  tavan
m ukainen ed u s ta ja k o k o u k s e n  lope tta ja isp ä iv ä llin en  kutsuv ieraille  ja  ko 
koa stolxnit mi jo i lie  o lis i toukokuun 26. päivän«.

H allin toneuvosto  h y v äk sy i e s ity k se n  y k s im ie lise s ti keskustelu tta .

4. S

E dustajakokouksen kotim aiset 
k u tsu v ie raa t

J a l a v a  ilm o itti Johtokunnan y k s im ie lise s t i  ehdottavan, e ttä  kutsu 
edusta jakokoukseen  lä h e te t tä is i in  se u raav ille  ko tim aisille  jä rjes tö ille : 
kauppa- ja  te o llisu u sm in is te riö , so s ia a lim in is te r iö , Uudenmaan läänin 
m a a h e r ra ,  H e ls in g in  kaupunki, A rava , SAK, Työväen S iv isty sliitto , 
Suom en P ie n v ilje lijä in  L iitto , P ie n v ilje lijä in  L iitto , TUL ja  K otitalous- 
keskus.

A llin to n e u v o s to  h y v äk sy i e s ity k se n  y k s im ie lise s ti keskustelu tta .

5. S

Edustajakokouksen ulkom aiset 
ku tsu v ie raa t

J a l a v a  ilm o itti  joh tokunnan  y k s im ie lise s t i ehdottavan, e ttä  kutsu 
edusta jakokoukseen  lä h e te t tä is i in  se u raav ille  u lkom aisille  jä rje s tö ille : 
K 0L , N A F, ILO, Englannin, N euvosto liiton , Saksan, Belgian, Hol
lannin, Is lan n in , I tä v a lla n , N o rjan , R anskan, R uotsin, Sveitsin  ja 
Tanakan osuusto im in ta  li i to t ,  S ak san , Englannin ja  Skotlannin osuus- 
tukkukaupat s e k ä  Y h d y sv a llo issa  to im iv a  CCW.

H allin toneuvosto  h y v äk sy i e s ity k se n  y k s im ie lise s ti keskustelu tta .

6 . §

E dustus u lk o m a is issa  k o n g re s s e is s a

J a l a v a  Ilm o itti johtokunnan y k s im ie lise s t i ehdottavan, e ttä  hallinto-



I

neuvosto myöntäisi johtokunnalle valtuudet nimetä edustajat ulkom ai
siin osuustoiminnallisiin kongresseihin, sikäli kuin kutsuja niihin 
saapuu. Xdustajat lähetettäisiin ensi s ijassa  5. S:ssa m ainittujen 
järjestöjen kokouksiin.

Hallintoneuvosto hyväksyi esityksen yksim ielisesti keskustelutta.

7. I

edustus OTKn osuuskuntakokouksessa

J a l a v a  ilmoitti Johtokunnan yksim ielisesti esittävän, e ttä  KKn 
edustajaksi OTKn osuuskuntakokoukseen nim itettäisiin v a rs in a isek si 
johtaja Sulo Suorttl ja varalle Johtokunnan jäsen K. L. Kulo.

Hallintoneuvosto hyväksyi esityksen ykaim iellsesti keskustelutta.

8. S

Kdustus Kapia-yhtiöiden yhtiö
kokouksissa

J a  U v  a itooMM Johtokunnan yksim ielisesti esittävän, että  KKn 
edustajaks i Henki- ja  Palo-Kansan yhtiökokouksiin n im ite ttä is iin  
varsinaiseksi pääsihteeri Jorma Jalava ja  varalle hallintoneuvoston 
Jäe ta  Jasa l Alanne

HalUnteneuvoeto hyväksyi esityksen yksim ielisesti keskustelutts.

8. I

edustus Eläkekassa Tuen vuosi
kokouksessa'

J a l a v a  ilmoitti johtokunnan yksim ielisesti esittäv in , e ttä  KKn 
edustajaksi Eläkekassa Tuen vuosikokoukseen nim itettäisiin  v a rs in a i
seksi jehtaja T ,H j. LAngstrOm ja  varalle kansanedustaja E lli N urm i
nen.

Hallintoneuvosto hyväksyi esityksen yksim ielisesti keskustelutta

Jo h to k u n n an  v u o s ik e r to m u s

L a a k s o  ilm o itti, e t tä  v u o s ik erto m u s  on lähetetty  oikovedoksena h a l
lintoneuvoston j ä s e n i l l e .  V edos ei ole s iinä  jä r je s ty k sessä , joBsa k e r
tom us lo p u llise s ti tu le e  o lem aan , vaan se on ladottu sitä mukaa kuin 
te k s t i on saa tu  k ir jo i te tu k s i .  S iinä  voi m yöskin olla koko joukko la- 
dozdavirheltä, Jotka k o r ja ta a n . V uosikertom us on ta rko itu s  kuvittaa 
niin  kuin a ik a isem p in a  v u o s in a  ja  sam oin  s itä  py ritään  selventäm ään 
e r i la is i l la  p iir ro k s i l la .

H allin toneuvosto  h y v äk sy i k e sk u s te lu tta  y k s im ie lise s ti vuosikertom uksen 
e s ite ttä v ä k s i e d u s ta ja k o k o u k se lle .

11. §

KKn tilin p ää tö s  ja  t i l in t a r k a s tu s 
kertom us

L a a k s o  e s it te l i  KKn tilin p ä ä tö k sen  vuodelta 1956 sekä ti lin ta rk a s ta 
jien  s i i tä  an tam an lau sunnon  m a in iten  m m . seuraavaa:

Sen l is ä k s i, m itä  p a in e tu s ta  tilin p ä ä tö k ses tä  käy selv ille  (liite 3), ei 
ole paljon  k e rro ttav a a . V oidaan to d e ta , e ttä  KKn taloudellinen kehi
ty s  o li v iim e vuoden a ik an a  kutakuinkin n o rm aali ja  ta loudellise t tu lok
set a ik a isem p ien  t a s o i s i a ,  jo sk in  liike to im innassa  tapahtui jonkin v e r 
ran  su p is tu s ta . L iik ev a ih to  la sk i 1.5 m rd .m a rk a s ta  1.4 mr d.  m ark 
kaan e li  8 .8  %. P ä ä a s i a s s a  tä m ä n  vähennyksen aiheutti rakennustoi
m innan, m e ta lliteo steh taan  ja  p ap e rip u ss iteh taan  tuotannon supistum i
nen.

V a rs in a isen  t i l in p ä ä tö k s e n  suh teen  on syytä m ain ita , e ttä  om aisuusta
seen  loppusum m an lisä y s  o li 84 .5  m m k, vaikka e rää t omaisuuden osat 
lisään ty iv ä t kaikkiaan 175.2 m m k. Loppusum m aa p ienensivät saatavat 
o su u sliik k e iltä , jo tk a  s u p is tu iv a t 43 m m k ja  saatavat OTKlta, jo issa  t a 
pahtu i 31 m m k:n  v äh e n n y s. - V asta ttav ien  puolella on huomattava, 
e ttä  v e lk av ek se lit lis ä ä n ty iv ä t 30 m m k:lla , m utta  sen sijaan  velat jä se n 
osuus liik k e ille  ja  lu o to llin en  sh ek k itili sup istu ivat yhteensä mmK. 
H uom attava on m y ö s , e t tä  edusta jakokouksen  päätöksen m uka isesti 
KKn ra h a s to t s u p is tu iv a t 3 .9  m m k , kun täm ä m ä ä rä  s ii r r e t t i in  Kansan 
S iv isty s  ra h a sto lle  v a ro je n  p y sy e ssä  kuitenkin KKn käy tettäv issä.

T u lo s ta s e e s sa  nähdään, e ttä  m m . m e ta lliteo steh taan  tulos p aran i tun 
tu v a s ti lähinnä s iitä  syystä , e t tä  a ik a isem p ia  varauksia  o te ttiin  en tistä
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enemmin erille , jota paitsi kiinteistön tuotto oli aikaisem paa parein  
pi. Ns. aatteellisten osastojen, valistus-, neuvonta- ja  opinto- 
osaston kustannukset olivat kaikkiaan n. 10 mmk suurem m at kuin 
vuotta aikaisemmin.

KKn apu järjestö t s ta  on mainittava osuus kauppakoulun a u t io ,  jonka 
t i l i!  aikaisemman käytän mukaisesti hyvitetään osuus kauppakoulun 
vuokrilla sam assa suhteessa kuin kustannukset nousevat. Kustannuk 
s is sa  tapahtui jouhin verran nousua, joten vuokraveloitukset olivat 
1.4 mmk edellistä vuotta suuremmat. Sorvaajankadun k iin te istöyh
tiölle, jonka kaikki osakkeet KK om istaa, oli aikaisem pina vuosina 
kirjattu huomattavia tappioita, jotka nousivat 7-6 m mk: aan. Nam«
päätettiin poistaa ja  kiinteistön arvoa nostettiin 7.1 mmk: 11a, Jon
ka jälkeen tilinpäätös osoitti vielä pientä tappiota. K iinteistöyhtiö 
Hämeentie 15, jolle k ir ja n i ilotaloa rakennetaan, jouduttiin ju r id is 
ten seikkojen vuoksi m yym iin KKlte, joten yhtiölle muodostui 
U  mmk n saatava KXlta. Tarkoitus on, ett« kiinteistöyhtiö p u re 
taan 1454 Jolloin summa jaa KKn omaisuudeksi.

T a n n e r  luki tilintarkastajien lausunnon (liite 4), joka päätettiin  
liittää pöytäkirjaan. •

Hallintoneuvoston lausunto edellisistä

Puheenjohtaja T a n n e r  esitti, että hallintoneuvosto an ta isi vuosi
kertomuksen ja  tilinpäätöksen johdosta seurasvan lausunnon:

"Hallintoneuvosto on tarkastanut KKn johtokunnan vuosi- j a t i l ik e r -  
tomukaan vuodelta 1954 sekö johtokunnan esityksen ylijääm än käy t
tämiseksi. Saatuaan tiedon tilintarkastajien lausunnosta hallintoneu
vosto jättöä KKn sääntöjcn.23. | :n  9. kohdan m ukaisesti vuosi - ja  t i l i -  
kertomuksen eekö tilintarkastajien lausunnon edustajakokouksen k ä s i
teltäväksi. Samalla hallintoneuvosto ilm oittaa yhtyvänsä johtokunnan 
asitykseen ylijääm in käyttämisestä.

Helsingissä helmikuun 25. päivänä 1957

Jo rm a Jalava"

Hallintoneuvosto hyväksyi yksim ielisesti keskustelutta tehdyn eeityk 
aen.

13. S

E sity s  edusta jakokoukselle  KKn 
vuosina A s u s ta

P ääjoh ta ja  L a a k s o  i lm o it t i  johtokunnan y ksim ielisesti ehdottavan, 
e t t !  KKn vuosim aksu  v u o d e lta  1958 k o ro te tta is iin  55 m arkaksi osuus
liikkeiden kultakin jä sen e ltä  ja  e ttä  OTK m a k sa is i yhtä suuren m äärän 
kuin o su usliikkee t y h te e n s ä  sek ä  K ansa-yh tiö t 15 %  osuusliikkeiden vuo
s im ak su s ta  ja  H elsingin H aka 10 000 m k.

K i i s k i n e n :  T in a  a jan k o h tan a , jo llo in  osuusliikkeet kam ppailevat
ta lo u d e llia iaaa  v a ik e u k s is s a  e iv ä tk ä  liiketu lokset muodostu erity isen  
hyviksi, e i  k a n n a tu s m a k s u n  k o ro ttam inen  m inusta  tunnu sopivalta, 
koska ae t i e tä !  l i ik k e i lle  ku stan n u sten  lisä y s tä . Kun viim eksi p e ru s
tim m e uuden jä r je s tö n , T y öeh to liiton , tied u s te ltiin , aiheuttaako se lisä- 
kustannuksia  o a u u s li ik k e i lle . V akuute ttiin , e tte i näin tule tapahtum aan. 
Onko n iin , e ttä  tä s tä  l i i to s ta  aiheu tuvat kustannukset a io taan  korotuk
se lla  p e ittä ä?  R o h k e n is in  e s i t tä ä ,  e ttä  p ysy ttä is iin  en tisessä  kanna - 
tu l  m a  h au ssa .

L a a k s o :  On sy y tä  huo m au ttaa  K iisk ise lle , e ttä  hän m uistaa keskus
te lun  v ä ä r in . T y ö e h to liito n  p eru s ta m in en  aiheuttaa n . 2 mm kin kus
tannukse t, jo tka  p e ite tään  e r ik s e e n . Joulukuussa jo  es ite ttiin , e ttä  ny
k y ise llään  on pakko s u p is ta a  KKn e rä i tä  to im in ta -alo ja. Niinpä onkin 
u se it ta  o s a s to ilta ,  lä h in n ä  v a l is tu s -  ja  m aata lousosasto ilta , vähennetty 
u se ita  to im ih en k ilö itä , v a ik k a  v a rs in k in  NM -toiminnan ohjaus tulee tä s  - 
t l  h u om attavasti kärs im ään . J o s  ja  kun on ilm eis tä , e ttä  KKn ta lou
dellinen  to im in ta  tu lee  jo  kuluvan vuoden aikana en tises tään  vaikeutu
m aan  jn  tu lo t s u p is tu m a a n , on koh ta lokasta  jä ttä ä  toiminnan kehittely ja 
ylläp itäm inen  riippum aan  k an n a tu sm ak su s ta . T o isaalta  kyllä ym m ärtää 
K ileldeen lähtökohdan, m u tta  m itää n  kohtuuttom uutta ei ole tapahtunut, 
koska kannatusm aksu  ku lkee  indeksikeh ityksen  jä lje ssä .

P e n d o l i n :  K o ro tim m e  jo  K ulu ttaja in  Lehden ja Konsumentbladetin
tilau sh in to ja , to a in  s e n  jo h d o s ta , e ttä  painoasun m uuttam inen oli t a r 
p e e llis ta , jo tta  le h ti oliBi e n t is tä  m ie lenk iin to isem pi. jEn kuitenkaan 
hyväksy isi m in k ä ä n la is ia  m u ita  l is ä ra s itu k s ia  jäsenosuusliikkeiden kan
nettavaksi. V a k a v a ra is is s a  o su u sliik k e issä  e i 10 mk:n kannatusmaksun 
korotus tunnu, m u tta  m e illä  on paljon  jä senosuusliikkeitä , jotka eivät 
vuosikausiin  ole p y s ty n e e t ja k am aa n  jä se n is tö lle  y lijääm ää, joten l i s ä 
ra s itu s te n  an tam inen  k e s k u s jä r je s tö n  to im es ta  ei ole suotavaa- K ylli 
KKn täy tyy  löy tää  m u ita  tu lo lä h te itä . Kannatan K iiskisen es ity stä , e t 
tä  tä l lä  h e tk e llä  e m m e  lähde koro tuksen  tie lle .

A sias ta  ä ä n e s te ttä e s s ä  joh tokunnan  e s ity s  sa i 14 ääntä ja  K iiskisen 5 
(K iiskinen, A lanne, P e n d o lin , R oiha, Sainio) S aarisen  p idättäytyessä 
ään e s tä m äs tä , Joten ed u s ta jak o k o u k se lle  pää tettiin  tehdä es ity s  kannatus-



maksaa korottam isesta ehdotetulla tavalla.

M- $

Eläfce«ll»ttn tartuttam inen

L a a k s o  ilmoitti johtokaan»« yksim ieli-esti ehdottavan, e ttä  y h te 
näisyyden saavuttamiseksi elikeasiassa  keskus jä r je s tä is i i  ja  O suus - 
Hik» Elannossa osuu* k a^ p a  liikkeessä käytännössä olevaan e lak e jar- 
jentoknaan on tsk tav t m suloa, joka johtuu uuden kansaneläkelain 
säädöksistä. Asiaa to tu tta e ssa  .«a todettu, että kansaneläkkeiden 
ta  U  OS saa vai kattaa m elkoisesti osuusliikkeiden maksama  lisäeläke. 
Oonaakonppaliike joettaa s iis  tavallaan maksamaan valtion puolesta. 
Asiassa on ne «valettu mm.  Kansaneläkelaitoksen asiantuntijoiden 
kanssa, B f t t l  yksityiskohtaista järjestelm ä* epäkohtien po istam isek 
s i e i.u i« 'keksitty . Tämän johdosta johdoksitta yksim ielisesti ehdot
taa , että «ttdea k i y l l h t M i  aiheuttaman kansaneläkkeiden k o ro 
tuksen johdosta oaauliikkeitä kehotetaan pienentämään lisäeläkkei
tään l . l .  1457 läkäien kansaneläkkeeseen oikeutetun osalta ZO 000 m a r 
kalla vuodessa. Tällöin on ka Henki n otettava huomioon, e tte i a s ia n 
omaisen kokonaiseläke tule pienemmäksi kuin m itä kän se i ennen 
1-4.1954 voimaan tulkdia väliaikaiseksi tarkoitettua korotusta

Halki t t  SMUVoste kyväksyi esityksen yksim ielisesti keskustelutta.

15- 1

S osiaalisen ohjesäännön ta  rh*«**"»«»se

L a a k s o  ilm oitti, että aosiaalisesaa ohjesläanössä on M. ja  15.
| f  sää  m ääräykset eläkevakmttuksista. Osuusliike Elannon ja  OTKn 
halkfattoeeevoetot ovat käsitelleet asiaa  ja  se  on olktt e sillä  nyt ty ö - 
ekhsniinia neuvotte hake unessa, jonka esityksestä KKn joht ohuitta eh 
dottaa, e ttä  aselasHaen ohjesäännön 14. js  15. SS yhd iste ttäisiin  ja  
lyhe— m u s i in .  Näissä pykälissä an ollnx m ääräykset vakuutusm ak
suista ja eläke-edusta. Muutoksen yhteydessä otettaisiin uuteen py
kälään yleinen m ääräys, että eläkkeen suuruus määräytyy Tuen sää n 
tö je n  k  asianomaisen osana liikkeen hallintokuntien m ääräyksen m ukai
ses ti (litta 5). Samalla ilmoitetaan, että sai rausku kuje n korvaus, jo 
ka vuoden vaihteessa oli 6 000 markkaa vuodessa henkilöä kohti, ko
rotettiin johtokunnan päätöksellä t  000 markkaan.

Hallintoneuvosto hyväksyi esityksen  yksim ielisesti keskustelutta.

i)

16. 5

M atkustus ohje s ä ä n n ö n  u u s im in en

L a a k s o  ilm o itti  joh tokunnan  y k s im ie lise s t i ehdottavan, e ttä  ha llin to 
neuvosto h yväksy is i KKn m a tk u s tu s  ohje säännön s illä  tavalla  uud iste t
tuna kiun h a llin to n e u v o s to n  jä se n ille  lä h e te ty ssä  m on isteessa  ilmenee 
(liite  4).

H allin toneuvosto  h y v äk sy i e s ity k se n  y k s im ie lise s t i keskustelu tta .

17. 5

A lustus edusta jakokoukselle
N a im a k a u p p a l iik k e e m m e  ta lo u s 11

J a l a v a  ilm o itti joh tokunnan  y k s im ie lise s t i ehdottavan, e ttä  edusta ja
kokoukselle a ih ees ta  "O su u s kauppa lii kk e em m e ta lo u s"  valm iste ttu  a lu s 
tu s  h y v äk sy ttä is iin  h a llin to n eu v o s to n  jä se n ille  ja e tu ssa  m uodossa (liite 
7) ja  lausu i m m . s e u ra a v a a :

A lustu Sky synnystä k ä s i te l t i in  hallin toneuvoston  aikaisem m in  p itäm ässä  
kokouksessa , jo llo in  m m . to d e tti in , e ttä  tä lla inen  a lu stu s  laad itta isiin  
ja  hyväksy ttiin  s i l le  y le is e t  suun tav iiv a t. H allintoneuvoston sillo in  lau 
t ta »  ien to ivom usten  m u k a an  alustuksen  alkuosaan on liite tty  m elko p a l
joa  a s io i ta  osuuskauppa liikkeem m e jä se n is tö s tä , osuusliikkeen ja jä se n 
te n  v ä lis is tä  su h te ista  sek ä  v a l is tu s ty ö s tä  y leensä . K ysym ystä kaupan 
kannattavuudesta  on k ä s ite lty  v a r s in  p e ru s te e ll is e s t i  ja es ite tty  monia 
e r i  oeikko ja , jo iden  vuok6i kanna ttavuus on ennen so taa  vallinne ista  o lo 
su h te is ta  huom attavasti heikentynyt. Jo tta  v o ita is iin  p&ästä no rm aa lim 
paan kannattavuuteen , p ääd y tään  e s ity k se e n , e ttä  o lisi luovuttava h in ta- 
sään n ö s te ly s tä  ja  a n n e tta v a  kaupan m yyntipalkkio iden  kehittyä n o rm a a lil
lä ta v a lla .

T ä rk e in tä  a lu s tu k se ssa  on o su u sliik k e id en  pääom at!lannetta koskeva osa. 
S itä  k ä s ite lti in  jo h to k u n n assa  hyvin p e ru s te e ll is e s t i  ja  päädyttiin  siihen 
esity k seen , joka on ha llin to n eu v o s to n  jä se n ille  ja e tu ssa  p a p e ris sa  nyt 
e s ite tty . A lustu sta  v a lm is te l le e s s a  to im ikunnassa oli käsitte lyn  pohjana 
e s it te l i jä n  laa tim a a lu s tu s  luonnos, ja  to im ikunta ase ttu i s ille  kannalle, 
e ttä  m e idän  o lis i ehkä jo  t ä s s ä  v a ih e e ssa  py rittäv ä  lyöm ään kiinni 
suun tav iivat o s u u sp ä ä o m a n  k o ro tu k se lle . Joh tokunnassa kuitenkin k a t
s o ttiin , e t tä  m ä ä rä t ty je n  su m m ien  es ittäm in en  saa tta is i h e rä ttää  e p ä i
lyksiä  jä sen k u n n assa  ja  p ää d y ttiin  e s ity k seen , e ttä  nyt o lis i vain  tä h 
dennettävä , petynko jä s e n te n  p i tä is i  voida lisä tä  osuuttaan o su usliikke i
den ra h o it ta m is e ss a ,  jo t ta  ta lo u s  sa a ta is iin  täy sin  te rv e e lle  ja  vakava
ra is e l le  poh ja lle . T ä llä  tavalla  a lu stu s  an nyt k irjo ite ttu . Siinä e s i t e 



tään, että jäsenten o lisi pyrittävä rahoitusosuuttaan lisääm ään, m u t
ta  ci ole m äärätty mitään lummU t i i  ajankohtia. 4. ponnen a-koh ta  
an muotoiltu vastaamaan tä t i  eaitystA. Johtokunnan v iim eksi s u o r it
tam assa tarkastelussa kiinnitettiin tähän kohtaan huomiota s iten , e t t!  
ajan m ääräys olisi ehki kokonaan jätettävä poi*. TAssA kohdin o lis i 
parasta m enut liittokokouksiin viimeksi mainitulla esityksellä  ja  sen  
JA Ikeen huhtikuun hallintoneuvoston kokouksessa lopullisesti pAAttAA 
kohdalle annettava muoto.

Asian kasitta ly sti johtokunta e s itt AA, ett A tavallisesta  tav asta  po ike
ten, ja  kuten hallintoneuvostossa jo aikaisemmin esitettiin , a lu s tu s 
ta  ei painettaisi, vaan se jaettaisiin  lopullisesss muodossaan m o n is 
tettuna yhtenä kappaleena osuusliikkeiden käytettäviksi ja KKn h a l
lintoneuvoston jäsenille, m u tti ei sen laajemmalle! Nyt jaettu  luon
nos on tarkoitettu omaan käyttöön eikä annettavaksi Julkisuuteen, 
l i s t i  laaditaan liittokokouksia varten lyhyt paperi, Jossa on ponnet ja  
johdantokappale. Liittokokouksiin osallistuvilla osuusliikkeiden ed u s
ta jilla  on kiytettiviaiA n ponsiesitys. Samantapainen lyhennelmä tu 
lee painettavaksi edustajakokouksen esittelyvihkoon.

T im  in  Jälkeen suoritettua ponsien tarkastelu.

A la  n ä e :  Näädäkseni toisen ponnen eneixnmiiseesä kappaleessa
puhutaan aivan aikain seuraamuksista, Joita säännöstely on a iheu tta 
nut vähittäiskauppa Hikka« Us, ja ensimmäisenä on Joutunut k a rs im iin  
osuu s kauppaliike. Toinen kappale taas ei oikeastaan sovi ed isty sm ie 
lisen o« anekauppa liikkeen ajohevoseksi. Hintasäännttstelyn p u rk am i
nen el paranna tilannetta tässä  suhteessa. Tiedämme, m ihin joudu
taan, Joa.se puretaan. Edistysmielinen osuuskauppaliike ei ole v ie 
lä nila voimakas, että se voisi äänellä tarvittavat ehdot. Toinen 
kohta pitäisi m ia lastini poistaa ja  lisätä ajatus, e ttä  valtiovallan 
ja  oduuskaappaliikkeen yhteistyöllä on tarkastettava tukku- ja  v äh it
täiskaupan välistä suhdetta, samoin tuotannon ja  tukkuportaan suh
teita. Tämän avulla saataisiin  varm asti korjatuksi jake lu palkki o - 
kysymys. Joa voitosta saataisiin  osakin vähittäiskaupan hyv iksi, se 
korjaisi liikkeiden nykyistä tilaa , ehkä kuluttajatkin tlstA  hyötyisi - 
vit.

T a a a e r i  NUa kauan kuin säännöstely jatkuu, tä ssä  m aassa  ei t e r 
vettä olotilan nynny. Olemme laiminlyöneet otolliset auhdanteet. 
Muualla maailmassa on säännöstelystä luovuttu.

t
L a a k s o :  HalUshsneuvoston jäsen Alanne on esityksessään hiukan 
harhassa sikäli, että koko säännöstely nykyisissa Aloissa on s u u re s 
sa m äärin  virheellisellä pohjalla- Kyllä me kaikki, jotka olemme 
olleet parissa  kolmessa sAäanöstelyssä mukana, tiedämme, m istä  
h in ta - jä  Jakelusääanöstoly aiheutuu. Senhän aiheuttaa yleensä t a 
v i  ränniukkuue. Nyt on tavaraa yllin kyllin ja  kilpailu o lis i sen-

m ukainen. Y rity s p itää y llä  h inU säS nnöate lyä on tuom iuu  epäonn istu 
m aan. H inta s ä ä n n ö s te ly  n ta rk o itu k se n a  Dn käytännössä nostaa hintoja. 
O suuskauppaliikkeen k u lu tta jien  e tu jen  a jajana on syytä pyrkiä siihen, 
e ttä  ta v a ro id e n  h in ta s ä ä n n ö s te ly , joka vain aiheuttaa yhteiskunnalle 
ta rp e e tto m ia  k u s ta n n u k s ia , p o is te tta is iin . O len yllättynyt, e ttä  tä ssä  
kohdin on e r im ie lisy y ttä .

P e s o n e n :  Y m m ärrän  A lan teen  ta rko ituksen , e ttä  säännöstely suojaa
ku lu tta jia  ra s itu k s ilta , m utta k äy tännössä  säännöstelyvalvonta on m uo
dostunut u se in  kiusanteoksi o su u sliik k e ille  es im . Biten, e ttä  hinta- 
v iran  om ais e t ovat käyneet ta rk a s ta m a s s a  osuusliikkeen h in to ja , m utta 
u m m istan ee t s ilm ä n sä  k iip e il ijä in  kohdalla. V iranom aiset ovat usein 
y k s ity is  liikke iden  en tis iä  to im ih e n k ilö itä , ja  jos he haluavat, on k iusan
teo lle  a in a  m ahdollisuuksia . Sen vuoksi o lis i m ie le stän i säännöste ly s
tä  p ääa täv ä  eroon .

S a i n i o :  O len  p ä ä jo h ta ja n  k an ssa  sam aa  m ie ltä  s iin ä , e ttä  ta rpeeton
hin taa  ään  nö e t e  ly on p o is te tta v a . T o s ia s ia  on, e ttä  nykyinen h in tasään- 
nÖstely e i Ole kyennyt su o je lem a an  kulu ttajia  ja tkuv ilta  h innankorotuk
s il ta .  J o k a ta p a u k se s sa  m ä ä rä tty  vaikutuksensa tä llä  on ollut. Jos 
a ja te llaan  v iim e vuonna tä h än  aikaan  sa ttuneita  tapauksia  ja  niiden s e u 
ra u k s ia , n iin  m in u s ta  on ehkä hiukan Uikaa m ennä vaatim aan täy d e l
lis tä  h in ta  s ä ä n n ö s te ly n  p u rk a m is ta  n ä issä  o lo suh te issa . P itä is i etsiä  
ne kohdat, jo ita  v o ita is iin  läh teä  purkam aan . O len s itä  m ie ltä , että 
tä l lä  k e r r a l la  jä te t t ä i s i in  po is kohta säännöste lyn  pu rk am isesta  ja  
U aättä is iin  A la n te e n  e s it tä m ä  a ja tu s .

H a l m e :  A lan n e  e s i t t i  tukku - ja  vähittä ! sport san  v ä lis tä  ta rk as te lu a .
U sk o llise t osuusliikkeet o s tav a t kuitenkin 65-70 % ta v a ro is taa n  OTKsta, 
jo ten  m eidän  ju lk ila u su m a m m e  tu l is i  täh tääm ään  OTKta vastaan . K yl
lä tä l la is e t  a s ia t  k u itenk in  p itää  sop ia OTKn kanssa ilm an ju lk isuutta . 
T yönjaosta  on ehkä a s ia l l i s t a  tehdä pää töslauselm a.

H allin toneuvosto  hy v äk sy i 13 ää n e llä  6 v astaan  alustuksen  to ise n  pon
nen johtokunnan e s i t tä m ä s s ä  m uodossa .

R o i h a :  K olm anteen pon teen  en  tahdo tehdä m uu tosesity s tä , vaan
kiinnitän  huom iota s iih e n , e ttä  kohdassa , jo s s a  kehotetaan ruokatavara - 
kaupan ja tkuvaan  la a je n ta m ise e n , o lisi saa ttanu t olla vähän lisäy stä  
m aataloustuo tekaupan  p a ra n ta m ise s ta -  Jo s  s itä  h a rjo ite taan , voidaan 
m e ije r ito im in taa  p y rk iä  te h o k k aas ti lisääm ään . Tähän kohtaan o lisi 
a iia  saa ta v a  lis ä y s .

K i i s k i n e n  k a n n a tti R oihan tek em ää  es ity s tä .

J a l a v a n  m ie le s t ä  lisäyB vo idaan  kyllä tehdä.

P e s o n e n  e s it t i ,  e ttä  m a in it ta is i in  "m aata loustuo te- ja  ta rv ik e 



kauppa".

Hallintoneuvosto p il t t i  yksim ielisesti tehdä ponteen esitetyn  Usäyk- 
sen.

P e n d o l i n :  Neljännessä ponnessa mainittu asia  on hyv t. J ä r j e s 
töjen keskuudessa olisi suoritettava valistustyötä, jotta  osuuspääom a 
saadaan sellaiseen kuntoon, jollainen sen pitäisi olla. Täm ä ponsi 
on parantunut aikaisemmasta esityksestä, joskin se on tu llu t va ikeata  - 
juisemmaksi. Vaikka myönnämmeIdn pääoman tarpeen tärkeyden , 
on todettava, kuinka tavattoman pieni m äärä  osuusliikkeiden jä s e n is 
tä  on suorittanut aikaisemman 3 000 m arkan maksun täy teen . Näin 
on tapahtunut pääasiassa sellaisissa  osuusliikkeissä, jotka ovat p y s 
tyneet jakamaan palautusta 1-2 % , jolloin asian hoito käy kivuttom ani - 
min. On kuitenkin monia osuusliikkeitä, jotka eivät pysty m itään  p a 
lauttamaan, ja  häissä tapauksissa korotuspäätös jää vain pap erille . 
Vaasassa on käyty laaja kampanja osuusmaksun täyteen su o ritta m i
sesta, ja tuloksena on, että vain 200 jäsentä suoritti oeuuspääomnn 
täyteen. P itäisin  viisaampana, e ttä  tä ssä  tilan teessa  emme puhuisi 
mitään osuusmaliansta. Niissä osuusliikkeissä, jo issa  m aksu on 
täyteen suoritettu, voidaan puhua useamman osuuden o ttam ises ta .
Nyt olisi vain voimakkaasti korostettava vanhan maksun täy teen  su o 
rittam ista. Jäsenille voidaan myös tarjo ta  uusia osuuksia, ä rk o h - 
ta voisi kuulua: "edustajakokous kohottaa osuusliikkeitä ja  niiden 
keskusjärjestöjä kiinnittämään suurempaa huomiota varojen nykyistä 
säästäväni pään ja liiketoiminaan kannalta tarkoituksenm ukaisem paan 
käyttöön samoin kuin oman pääoman lisääm iseksi ryhdyttäväksi to i - 
menpi te isiin, jotta nykyinen osuus tu lisi täyteen m aksetuksi sekä  v a 
listustyön avulla kehottamaan jäseniä useampien osuuksien o ttam i
seen ."  '

S u o r t t i :  Haluaisin onnitella Pendolinia s iitä , että siinä o su u sliik 
keessä, m issä hän on toim essa, on ryhdytty pääom akysymystä h a r 
kitsemaan. Vaikka hän pitikin kampanjan tuloksia vähäpätöisinä, 
niitä minun miniästäni voitaisiin 'pitää loistavana saavutuksena, kun 
otetaan huomioon lyhyt aika. Hyvä on, e ttä  osuusliikkeissä to d e 
taan, ettd osuusmaksuarien pitäisi tulla täyteen m aksetuiksi. Jo k a i
sessa liikkseSsä pitäisi menetellä näin, eikä kestä isi kauan, ennen 
Intia 3 000 mk ettei täyteen maksettu. En kuitenkaan ym m ärrä  
Pendolinia siinä, että hän haluaisi tyytyä vain  tähän. A jatelkaam m e 
asiaa kokonaisuudet^ kaimalta. Emme voi m enetellä niin, e ttä  k o s
ka meidän osuusliikkeessämme asia  on hoitamatta, estäm m e to is ia 
kin osuusliikkeitä 'toteuttamasta omia aikeitaan. L isäosuuksista v ä i
tetään, ettei se tie  olo tuloksia tuottava, joskin omalta kannaltani 
tähän kuitenkin liskon. Pääasia on siinä, että tavoite on pantava 
korkemmalle.

M a l m i v u o r i :1 Mielestäni tämä a-kohta on melko lievä, eihän

siinä  k e h o te ta  ly ö m ään  a s ia a  lukkoon, vaan vain valm iste lem aan sitä ,
Ja täy täntöönpanon a jan k o h ta  jä ä  riippum aan osuusliikkeen to im innasta . 
O suusliikkee thän  to im iv a t li ian  p ien in  pääom in, joten tä tä  as ia a  p itä isi 
ryhtyä va lm is te lem aan .

L a a k s o :  E i o le  ih m e , e t tä  osuuspääom akysym ya on V aasassa Ja s ie l
lä  pä in  re tu p e rä llä .  M uistam m ehan  sen  katkeran  vastustuksen , jo ta  t ä 
tä  kysym ystä  v a s ta a n  h a r jo i te t t i in  n im enom aan V aasassa, jo s sa  li itto 
kokous o li koko a ja tu s ta  v aa taan  ja  lehd issäk in  es ite ttiin , kuinka k a ta 
la  to im enpide o su u sp ä ä o m a n  ko ro tu s  on ja  vain puo lue tak tillisessa  m ie 
le s s ä  o te ttu  e s i i n .  Kun s e l l a is ta  a ja tu s ta  lev ite ttiin  20-30 vuoden ajan, 
kuinka v o is i to iv o a ,  e t tä  ih m ise t y m m ärtä is iv ä t nyt as ian  parem m in. 
H eillä  on s e  k ä sity s , e t tä  ka ikk i, m itä  joutuvat m aksam aan osuusliik 
k eeseen , on m e n e te t ty  j a  s i tä  käy te tään  v ä ä rin . T e iltä  vaaditaan pal
jon to is e n la is ia  j a  p o s i t i iv is ia  to im en p ite itä , ennen kuin ihm isten  m ie
lia la  saad aan  m u u ttu m a a n . T äm ä välitysehdotus ei a s ia a  sanottavasti 
p aran n a , v a a n  edelleenkin  p y rk ii vahv istam aan  s itä  epäluuloa, että 
osuuspääom a on a rv e lu t ta v a  ja  v ä ä r^  ja  sen  vuoksi s itä  ei s a is i ta rk is 
ta a  s e lla is e lle  ta so l le , m ille  rah an a rv o n  m uuttum inen sen edelly ttäisi 
tu lev an  puhum attakaan s i i t ä  ta s o s ta ,  jo ta  osuuskauppaliike todella  t a r 
v its is i .  T oivon e r i t y i s e s t i ,  e t tä  P endolin  j s  m uut tekevät parhaansa 
m u u ttaak seen  sen  tä y s in  v ä ä rä n  käsity k sen , joka osuuspääom an Buhteen 
v a ll i ts e e .

H a l m e :  M inu lta  a -k o h d a ssa  e s ite tä ä n  vähim m äisvaatim us. Meillä
osuuspääom an nostam inen 3 000 m ark k aan  k esti aina vuoteen 1945 asti 
SKDLin joh to m iesten  ta k ie .  J ä s e n is tö  ei ole tä tä  vastaan .

P e n d o l i n :  P ä ä jo h ts js  m a in its i  e r i ty is e s ti  V aasan, m utta  Lahden
m iehen  p u h e e n v u o ro s ta  ilm e n i , e t te i ole kysym ys yksinom aan V aasas
ta ,  vaan v a s tu s tu s ta  on o llu t koko m a assa . M inusta ei kannata lähteä 
tek em ään  u u tta  k o ro tu s e s i ty s tä ,  kun m e illä  on niin monia jä senosuus- 
liikke itä , jo is sa  3 000 m a rk an k in  osuusm aksu on v ie lä  re tu p e rä llä , 
m ikä t a a s  riippuu  s i l t ä ,  e ttem m e  ole vuosikausiin  voineet antaa 
jä se n is tö lle  s a m o ja  e tu ja  kuin  jokut m uut osuusliikkeet. P itä is in  ko ro 
tu sp ää tö k sen  te k e m is tä  k iireh d itty n ä . Vanha täy teen  o lisi jo hyvä tun 
nus.

M itä tu le e  e sity k seen i, siinä on pääasian a  säästäväisyyden  k o ro s tam i
nen, k asku  ee on e r ittä in  tä rk e ä  seikka . O len es ittäny t tä s s ä  m a in it
ta v ik s i m yös k e sk u sjä rje stö t, s il lä  voidaanko varm uudella sanoa, e ttä  
niiden  to im in ta  je  rah a -a sia in  hoito  aina on ehdottom an viim eiseen a s 
t i  h a rk ittu a , ehkä sielläk in  v o ita is iin  sää s tä ä  jossak in  m uodossa. Jos 
tm ta rk is ta m ise n  v a rsa , ta rk is te tta k o o n . Lopullinen m uotoilu on joh to 
kunnan a s ia ,  m u tta  osu u sm ak su n  ko ro tu ses ity s  ei s a is i näkyä.

J a l a v a :  T ah to isin  vielä k iinn ittää  huom iota siihen, e ttä  a-kohdassa



ei ele täsm ällistä  esitystä o mad en korottam iseksi, v ian  ainoastaan 
ta ite taan , etU  asia. o te ttaisiin  julkisesti keskusteltavaksi. T a lis i - 
■ aen esitykseen on päädytty, koaka tiedetaan, kuinka vaikea i lm i  ky- 
aymya en. ja  e ttä  aen ym m ärtäminen jaaenkunnan keskuudessa Utpi lin 
jan ei ole aetvta- T arvitaan melko paljon aikaa kaaitteiden ie Iven ta- 
m itak si ja  m ielipiteiden muokkaamia a kai tämän korotukaen hyväksi.
Joa nyt päätetään, atta a siasta  ei m itään mainita edustajakokouksen 
h y v ä k s y tiä s i  päätöslauselm assa, emme voi ju lk isesti ottaa asiaa 
koakuateitavaka 1 oauualiikkaiden p iir is tä  propagandassamm e, vaan 
te  j«a  lam aan asem aan kuin taliakin hetkellä. Ta rv i t i  emme melko 
paljon syvtmuokkauata ja  asian  valm istelua, aikai olisi suotavaa, e t 
tä  nyt hyväksyttäisiin nain .vatja sanamuoto. Alkuaan sanamuoto oli 
jyrkem pi, mutta jo tta  voiteisiin väittää riitaa , johtokunta paatti lie • 
veniaa esityksen tä lla iseksi. |

K i i s k i n e n :  Täytyy m ytatää, että tam i kohtaan paljon p a rsk u n u t 
a itta  esityksestä, josaa puhuttiin osuusmaksun korottam isesta 15 000 
markkaan. T t a s t  vain kehotetaan valmistelemaan korotusta rakan - 
a  rv aa vastaavalle taso lle. Joa kuita nkim m eillä pohjoisissa osuus
liikkeissä paisutaan osuusmaksun korottam isesta, jäsenistön v astu s
tus au yksimielinen. Kannatan Pandolinin esitystä. Henkilökohtai
sesti olan korotuksen kannalla, m utta jos lähdemme puhumaan s ilta  
kuluttajilla, maidon p itäisi kyetä antamaan etuja, joiden puolesta he 
ryhtyisivät makaamaan vuodasta toiseen U tu  osuuapUom aa. Emme 
anna KKlle avointa valtakirjaa uuden osuusmaksun toim eenpanem iseen. 
Maidon oa tchtOvt tarm okkaasti valistustyötä asian hyviksi ja  o te tta 
va aa sen jälkeen uudelleen näille. Nyt voidaan jäsenkuntaa kehottaa 
ottamaan aaeampie osuuksia.

L O t j O n e u :  Minua mielestäni s-kohta voidaan hyväksyt tä lla ise 
naan. Emma voi siilo mitään, joo joesakin osuusliikkeessä on v ie 
lä 10 mkin jäseniä. Tämä M äänestää sellais ia  osuusliikkeitä, jo t
ka haluavat korotukseen mennä-

S a a r i n e n :  Kiinnittäisin huomiota täällä mainittuun lisäosuuksien
ottam iseen. Minun nähdäkseni s illä  tavalla voidaan tehdä aika p a l
joa. Uskalsin, että osuus liikkeissä on 25 % se lla is ia , jotka o lis i
vat valmiit ottamaan lisäosuuksia. Se o lisi aika huomattava liaä 
pääomat! lanteen pe raatam iseksi. Meidän puolessa jäsenistö  v a stu s 
taa  yksim ielisesti osuusmaksun korottam ista. Vanhan osuusmaksun 
täyteen maksamiaan olisi hyvä ja  m äärääjän lyhentäminen m erk itsee  
jo  paljon. Kun nyt au 10 vaotta aikaa, ae ei tu le koskaan m akse
tuksi.

ehdotus hyväksyttiin 15 äänellä 6 vastaan edustajakakouk
esitettäväksi.

P e n d o l i n  e s i t t i ,  e t tä  hänen  a ik a isem m in  te k em än sä  lis ä y se s i ty s  
l i i t e t t ä i s i in  5 . pon teen .

S a i n i o  k a n n a tti e s i ty s tä .

H a llin to n e u v o s to  p ä ä t t i ,  e t te i  l i s ä y s tä  o te ta  p o n s ilau se lm aan .

18. S

E d u s ta ja k o k o u k se n  e s i te lm ä

J a l a v a  i lm o it t i  joh tokunnan  y k s im ie l is e s t i  eh do ttavat, e t tä  e d u s ta ja 
k o k o u k s e s sa  p id e ttä is iin  e s i te lm ä  jo s ta k in  a jan k o h ta ise s ta  ta lo u s p o lii t
t i s e s t a  k y s y m y k s e s tä .

H a llin to n e u v o s to  h y väksy i e s ity k se n  y k s im ie lis e s t i  k e sk u s te lu tta .

19. 5

Jo h to k u n n an  p ö y tä k ir ja t

J a l a v a  luki joh tokunnan  p ö y tä k ir ja t a ja lta  12.11.1956 - 21 .2 .1957. 

P ö y tä k i r ja t  p ä ä te tt i in  m e rk i tä  ku u llu ik s i.

f
V a k u u d e k s

Y llä  o le v an  p ö y tä k ir ja n  o lem m e tä n ä ä n  ta rk a s ta n e e t ja  toden n ee t sen  
o ik e in  la a d itu k s i .

H e ls in g is s ä  huhtikuun 17. pä ivänä  1957
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KKn HALLINTONEUVOSTON kokous h u h ti
kuun 17. pä ivänä  1957 hallin toneuvoston  huo
n e is to s s a  H e ls in g issa , M ikonkatu 17,

S u o r ite tu s sa  n im enhuudossa to d e tti in  lä s n ä 
o lev ik si seu ra a v a t ha llin toneuvoston  jä se n e t: 
Vttintt T a n n e r  puheen joh tajana, Johannes 
A lanne , E ino  T a in io , E e ro  Sainio, J . K.  W ir
tan en , E ino K antanen, Jouko P iira in e n , J . E .  
IV blm ivuori, Alpo P esonen , R eino K iisk inen , 
Y rjö  T o ssa v a , A rvi S in lpaaai, V ille S ievinen , 
J . V.  L ötjönen , M atti Roiha, E v e r t  V akkari, 
T oivo  S aa rin en , E ino Pendo lin , P ie ta r i  S a l
m enoja ja  K aa rlo  H alm e eli 20 h a llin to n eu 
voston  jä se n tä .

L äsn ä  o liv a t m yös KKn johtokunnan jä se n e t 
J a lm a r i  L aakso , P aav o  H einim o, K. L .  Kulo, 
E ino  R oine , F . Sundqvist, Sulo S uo rtti ja  
Uuno Takki sek ä  KKn to im ih en k ilö t J o rm a  
J a la v a  s ih te e r in ä . V eikko K uoppala, T .H j. 
LAng S t r ö m  ja  M a rtt i L a rn i.

I. i

K okouksen  av a u s  ja  la illisu u d en  
to te a m in e n

H a llin to n e u v o s to n  p uheen joh ta ja  Väinö T a n n e r  lausu i s e u ra a v a a :

E n n e n  ty ö jä r je s ty k s e s s ä  es iin ty v iin  a s io ih in  m enoa pyydän k iinn ittää  
huom iota e r ä ä s e e n  vuosim u isto o n . T änä päivänä on kulunut 10 vuotta  
s i i tä ,  kun KKn e d e llin en  to im itu s jo h ta ja  J a lo  A ura po is tu i k e sk u u d es
tam m e . A u ran  m e rk ity s  o su u sk a u p a llisen  jä r je s tö m m e  ja  ennen m uuta 
KKn to im in n a s s a  on  t ie d o s s a , s i tä  on ta rp e e to n ta  e r i ty is e s t i  k o ro s ta a . 
O ttaen  huom ioon  päivän  m e rk ity k se n  on KKn puo le sta  n e ljän  henkilön 
lähe tystö  käyny t A u ran  h au d a lla  la sk e m a s s a  KKn sep p e leen . Pyydän 
e s it tä ä ,  e t tä  h a llin to n eu v o s to  ko k o n a isu u d essaan  s e is a a lle e n  nousten 
kunniaitta ia i h änen  m u ia to a an .

T ä m ä n  jä lk e e n  p u h een jo h ta ja  T a n n e r  to te a t ,  e ttä  kokouskutsu  oli lä 
h e te t ty  h a llin to n e u v o s to n  jä s e n ille  K K n-sään tö jen  22. § :n 2. kohdan m u 
k a i s e s t i  k i r j a tu s s a  k i r j e e s s ä  m a a lisk u u n  13. päivänä 1957 e li väh in tään  
s ä ä d e ty t  7 p ä iv ä ä  ennen  kokousta  sek ä  e ttä  sään tö jen  22. S:n 2- kohdan
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mukainen riittävä m AI r l  Jäseniä oli saapunut kokoukseen (Uit e l).

Puheenjohtaja niin ollen to tesi, e tt!  kokous oU sääntöjen m u k a ises 
sa järjesty  ks es s A kutsutta koolle Ja laillinen pAAttAmiin esitys li s - 
talla  olevasta Asioista.

I .  S
Johtaja T .lfJ. L ingst rämin s rl vapaus- 
anorous

L a a k a  o ilm oitti Johtokunnan yksim ielisesti ehdottavan, ofttA johtaja 
T .H j, LingstrÖmtU* myönnettäisiin oikeus sasvutetusta elAkeilstA 
huolimatta Jatkaa työskentelyään KKsaa UllA päätöksellä a ikai, kun
nes hAn täyttää 70 vuotta, ellei muutoksia hAnen toim intaedellytyk
siä s Aln sitA ennen tapahdu.

HalUntonenvoato hyvAksyi esityksen yksimieliä esti keskustelutta.

3 I

Edustajakokouksen Ohjelma

J a l a v a  ilmoitti johtokunnan yksim ielisesti ehdottavan, e t t!  edusta ja 
kokouksen ohjelma vahvistettaisiin lopullisesti seuraavakai j

1. Sduätajakokooksea avaus Hallintoneuvoston puheenjohtnja
lakit, tohtori Väinö T anner

2. Vahvistetaan edustajakokouksen 
laillisuus

3. Vahvistetaan edustajayahuudat

4. Edustajakokouksen puheenjohtajan 
Ja virkaiUJoiden vaaU

5. Johtokunnas vuosi- Ja tilikö rt « n  us pAAjohtaJs Ja lm ari Laakso

Äi Tilinpäätöksen vahvistaminen 
ja  vastuuvapauden myöntäminen

7. Ylijäämän käyttäminen

8. KKn v u o s im a k su  vuonna 1958 p ää joh ta ja  J a lm a r i  L aakso

9- Hallintoneuvoston puheen joh tajan  
ja  Jäsenten  sek ä  t i l in ta rk a s ta j ie n  
palkkioiden m ä ä rä ä m in e n

10- Hallintoneuvoston täyden täm inen  i

U . T i l in ta rk a s ta j ie n  v aa li

12. Oa uus kauppa li ikke  em m e ta lo u s  p ä ä s ih te e r i  J o rm a  Ja la v a

13. T a louspo liittinen  e s ite lm ä  p ro fe s s o r i  Hugo E . P ipping

14. Seu ra sv an  ed u s ta jak o k o u k sen  
palkka

H allin toneuvosto  hyväksy i e s ity k se n  y k s im ie lise s t i k e sk u s te lu tta .

4. §

R o ch d a l|-an sio m erk k ien  jako

J a l a v a  i lm o it t i  johtokunnan  y k s im ie lise s t i  ehdottavan, e ttä  R ochda le- 
ansiom erkk i m y ö n n e ttä is iin  B euraav ille  h enk ilö ille , jo tka  on m ain ittu  
hallintoneuvoston jä s e n ille  ja e tu s s a  m o n is te e s s a ; L y y l i  V e s a n e n ,  
U u n o  L a a k s o ,  V i h t o r i  F a l l i l a ,  V i h t o r i  H u h d a n o j a ,  
A u g u s t  J o k i n e n ,  L a u r i  P i i r a i n e n ,  A l e x  V a l k o n e n ,
O n n i  S i n e r v o ,  J u h o  S a v o l a i n e n  j a  N i k o l a i  S a n t a l a  
(Uita 2).

S i e v i n e n :  M o n is te e ssa  s iv u lla  5 on m ain ittu  O suusliike  Työnvoim an
ehdokkaana T a a v i V a r ju s . KKn johtokunta on hänet sivu u ttan u t, m u tta  
caittA iain, e ttä  hän e lle  k u itenk in  m e rk k i m y ö n n e ttä is iin . Hän on 72 
vu o tia s , o llu t v u o d es ta  1926 läh tien  o suusliikkeen  hallin toneuvoston  Ja 
ed u sta jis to n  jä sen  ja  v u o d es ta  1925 m yym äläneuvoston  puheen joh ta ja . 
L iikkeem m e täy ttä ä  l is ä k s i tä n ä  vuonna 50 v uo tta , jo ten  sen k in  vuoksi 
o lis i ollu t s u o ta v a a , e t tä  V a rju k se lle  o lis i m e rk k i m yönne tty . T äm än  
jä lk een  em m e  u s e a a n  vuo teen  tu le  a se t ta m a a n  ehdokkaita .

R o i h a  e s it t i ,  e t tä  an s io m e rk k i m y ö n n e ttä is iin  m yös K ainuun O su u s 
liikkeen  e s ittäm ä lle  Roope M ikkoselle .

L a a k s o  h u o m a u tti , e t tä  m o lem p ien  e s ite tty je n  henk ilö iden  an s io t ovat 
h y v in  p a ik a l l is ta  la a tu a , jo ten  m e rk in  m yöntäm inen  h e ille  on v a ik u n tu -
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neen klytlnoAn vastaista.

K i i s k i n e n  m ainitsi Oulun Osuuskaupan p itkin luettelon johtuvan s i i t l ,  
e t t l  osuuskauppa on maamme vanhimpia « ik i m aallikkojäsenien kohdalla 
ole aikaisemmin tehty esityksiä ansiomerkin saam isesta . Valkosen l i 
s ik s i olisi suotavaa, e t t l  merkki myönnettäisiin myös H jalm ar Lind- 
qvistill«, joka on vanha oauuakauppamiea.

Hallintoneuvosto hyväksyi johtokunnan esityksen 'yksim ielisesti.

Esitys aduatajakokouksells "Osuus- 
ksuppaliikkeemme talous^

J a l a v a  ilm oitti, e t t l  hallintoneuvoston jlseniU c jaetussa  edusta jako
kouksen esitys vihon oikovedoksessa (liite 3) on alustuksen "O suus
kauppa liikkeemme talous" lopullinen ponsiehdotus, ja lausui lis ik s i 
seurasvaa:

Edustajakokousaluatua on tehnyt kierroksensa liittokokouksissa ja  oiko
vedoksessa on lyhyesti mainittu, m illainen käsittelyn tulos oli n iis sä , 
i l e tn s l  alustuksen ponnet hyväksyttiin sellaisinaan, paitsi e t t l  2. pon
nen 2. kohtaan ja  4. ponnen a-kohtaan esitettiin  huomautuksia. Kun 
asiaa käsiteltiin eilen Johtokunnassa, tehtiin ponsiin vielä p a ri m uu
tosta . Sana "osuus". j«U alustuksessa on esitetty  käytettäväksi, p ä ä 
te ttiin  muuttaa sanaksi "saunam aksu", joten teksti tulee kuulumaan s i 
ten kuin hallintoneuvoston jäsenille jaetussa paperissa  on m ainittu . 
Johtokunta esittää, e tu  ponsiesitys m enisi edustajakokoukseen siinä 
muodossa käin se on hallintoneuvoston jäsenille  jaettu . Alustuksen 
esittely tulee tapahtumaan sualllacstl ja  alustaa jaetaan m onistettuna 
osuu a liikkeille,

A l a n n e  mainitsi, että hänen ryhmänsä el hyväksy ponsien 4 . kohtaa 
näinkään korjattuna, vaan pyäyy aikaisem m assa käsityksessään. E d u s
tajakokous saakoon kuitenkin nälän ratkaista.

Hallintonsnvosto hyväksyi yksim ielisesti johtokunnan esityksen.

6. S

O su u s kauppakoulua kurasU n in a äsr

tu sp e ru a te id e n  m u u ttam in en

S u o  r t  t i  i lm o it t i  joh tokunnan y k s im ie lise s t i  ehdottavan, e ttä  osuuskaup- 
pakoulun k u rs s ien  la sk u tu sp e ru s te e t m u u te tta is iin  s ite n  kuin hallin to n eu 
voston  j ä s e n i l l e  a ik a is e m m in  ja e tu s s a  m o n is te e s sa  on es ite tty  ( liite  4).

H a l m e ]  O len johtokunnan kan ssa  a s ia s s a  sam aa m ie ltä . O suuskauppa- 
koulun p itää  sa a d a  r i i t tä v ä s t i  o pp ila ita  ja  sen  p itää to im ia  kanna ttavasti. 
Jo llak in  ta v a lla  p ak k o v e ro tu s  ei kuitenkaan tunnu m ie lly ttä v ä ltä . O len 
a ja te llu t, e ttä  k o k e ilta is iin  s ite n , e ttä  ve ro tu s  pan ta is iin  en s ik s i puo lek
s i ,  350-400 m k  a s ia n o m a ise l ta  henk ilö ltä , ja  sen  jä lkeen  sen mukaan 
kuin kouluä käytetään. On liik k e itä , kuten O suusliike  E lan to , Lahden 
O suuskauppa ja  O su u s liik e  V oim a, jo tk a  ho itavat nuorem m an h enk ilö 
kunnan k o u lu tu k sen  i t s e .  O pp ila ita  ei läh e te tä  vain sen ta k ia , e ttä  koulu 
s a a d u n  tä y te e n .  E s itä n , e ttä  a s ia  p a lau te taan  johtokunnan h a rk itta v a k 
s i .

V a k k a  r i  k an n a tti johtokunnan tek em ää  e s ity s tä .

P i i r a i n e n  o li s i t ä  m i e l t ä ,  e ttä  H alm een tekem än  es ity k se n  ta painen  
ra tk a is u  o lis i  eh k ä  en em m än  pa ika llaan  kuin johtokunnan e s ity s . T e h 
d y issä  la s k e lm i s s a  on o su u sliik k een  henkilökunta o tettu  kokonaisuutena, 
n iin  e ttä  rav in to la h en k ilö k u n tak in  on m ukana, vaikka tä m ä  osa ei s aa  
koulutustaan  o su u s  kauppakou lu ssa , vaan  p ä ä a s ia s sa  an n isk e lu ra v in to lo is 
s a  Ja Alkon l i ik k e i s s ä .  E s im . ta r jo i l i ja t  o lis i crtettava la sk u s ta  po is.

T a i n i o :  M in u s ta  tu n tu u , e ttä  koulun johtokunnan ja  KKn johtokunnan
e sity a  s o s i a a l i s e s t i  k a tso e n  on p a rem p i kuin läh teä  to ise lle  t ie l le .  M ah
ta is ik o h an  o lla  e d u k s i o su u sk au p p a liik k ee lle , jo s  keh itys m e n is i  s iihen , 
e ttä  jokainen  o s u u s l iik e  p y rk is i  i ts e  kou lu ttam aan  henk ilökun tansa? T ie 
ty s ti  o s u u s l iik k e e t vo iva t kou lu ttaa  nuorem m an henkilökunnan, m u tta  s y 
vem pi koulutus on ky llä  syy tä  k e sk ittä ä  osuuskauppakouluun. K oulussa 
o lis i o s u u sk a u p p a liik k e e n  a a tte e ll i s e n  puolen o ltava vo im akkaasti e s il lä .

L a a k s o :  T a in io n  to ivom us s i i tä ,  e t te i  a a tte e llisu u tta  saa  koulussa
u n o h ta a , on  p a ik a lla a n  ja  se  onkin o te ttu  tähänk in  a s ti  huom ioon. K ai
k i l la  k u r s s e i l l a  luenno idaan  m yös osuuskauppaliikkeen  ta rk o itu s p e r ia a t - 
te is ta  ja  a a t te e l l i s u u d e s ta .  - M itä  p eru skou lu tukseen  tu le e , on oikein , 
e ttä  a lu s ta v a a  la a tu a  o leva  koulutus annetaan  p a ik a llis e s ti ja  k e s k u s jä r 
je s tö n  to im e s ta  jä r je s te t ä ä n  vain  p a r i  viikkoa kestäv iä  k u rs se ja , jo ih in  
k o o ta an  n u o re m p a a  väkeä- Koko joukon tuom inen osuuskauppakouluun 
e i o le  le im a tta v a a , k oska  s ii tä  ra p ise e  huom attava osa ajan m ukana pois-

A sia  voidaan j ä t tä ä  p ö y d ä lle , koska on r i i t tä v ä s ti  a ikaa sen  ta r k is ta m i
s ee n . H allintoneuvoston jä se n e t vo iva t s iih e n  parem m in  p ereh ty ä  ja  
oa uus liikkeiden  k an ssa  voidaan v ie lä  k e sk u s te lla .
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K i i s k i n e n :  Ymmärtääkseni esillä oleva johtokunnan e iity a , Joata 
koulun johtokunta on tehnyt aloitteen, on parempi kuin nyt käytännöt - 
a t  oleva laekutuoperaste. Oauualiikkeiden johtajat puhuvat t ä t i  e s i 
tystä vaataan, koska on osuusliikkeitä, joilla  on itse llään  koulu tus
toimintaa- MyO^Pulun Osuuskaupalla aa sellais ta , m utta  kun s e u 
raa tilastossa esuntyvift numerolta, ne ovat Oulun kohdalla kokonaan 
toteat hain esim . Lahden Osuuskaupan. Joe jätetään vaativam pi kou
lutus toisten tehtäväksi ja  käytetään hyväksi muiden kouluttam ia to i -  
mihenkilitta, ei olla olkaalla tiellä. Kun on rakennettu ka llis  koulu, 
p itä isi korkeampi opetus keskittää sinne, kun taas alkeisopetus on 
tietysti hoidettava paikallisesti. Käsittääkseni johtokunnan ealtya on 
hyvä ja  olan valmis hyväksymään sen jo täasä  kokouksessa.

S u o r i t i t  Kysymys ei ole sellainen, joka o lisi heti ra tk a is tav a .
Uusi tapa stataan käyt t ei n joko 1.9. tai vuoden vaih teessa. T ä ä llä  
on puhuttu a Lkriikou tutu k ie ltä ; se on suoritettava o suusliikkeissä  
monissa eri portaissa esim. "taitava myyjä" koulutuksena, Johon 
pitäisi kiinnittää enemmän huomiota. Hyde kirje opi et on keh ittäm i
nen on palkallaan, ja se onkin noususuunnassa tä llä  hetkellä. M ut
ta  varsinainen koulutan, joka edellyttää hyvää am m attitietoa ja  ko- 
kamusta, on tietysti pyrittävä keskittämään osuu (kauppakouluun. 
OeuusUiks Elannolla eaimerldkai an m a  koulunsa, Jonka Inuliai r i i t 
tävän, mutta Eläimestä au kytättävässä m äärin lähetetty to im ih en k i
löttä KKn kauhuin Ja laahata, e ttä  aa aa säkä toim ihenkilöille e ttä  
Elannolle eduksi.

Haluaisin vielä mainita Jouhin aasan aatteellisuudesta M ielestäni 
ai oaaaihaappahoalua voida tässä  auktseasa m oittia, koska a ia ilä  on 
pyrttty tehokkaasti asiain saa tätä opetusta, niin meidän osuuskauppa- 
Uikksemme erikoi im e rfcitvkaen ym m ertam istsaä kuin a siak asp a lv e 
lussakin. Koksin «käet ovatkin olleet erityisen myönteisiä.

Asia päätettiin jättää pöydälle

7. I

Henkilö haiman eläkevakuutus-
f o a ä f

•  s o r t t i  Ilmoitti, että hauki latunaan etäkevakuutuskyaymye on Jatku
vasti esillä. Asiaa laajakantoinuuden vuoksi KKn johtokunta an p ä ä t
tänyt asettaa toimikunnan selvittelemään eläkevskuutuskysymystä ko
konaisuudessaan ja määrännyt toimikunnan jäseniksi: to im itusjoh taja  
Edvin Stor-Rank, johtaja Sulo Suo rt t i , Johtaja Veikko Kuoppala, v a r a 
tuomari R. Salmi, m aisteri Ralli Roina ja  kansanedustaja Eino Roine -

OTK on nim ennyt e d u s ta ja k s e e n  m a is te r i  Unto Jo k isen  ja  O suusliike  
E lan to  to im itu sjo h ta ja  P a av o  H einim on.

Ilm oitus m e r k i t t i in  k e sk u s te lu tta  tied o k s i.

I

8 . §

S e lo stu s  osuusliikkeiden  to im in 
nasta  vuonna T95S-----------------------

K u o p p a l a  antoi h a llin to n eu v o s to lle  se lo s tu k sen  o suusliikke iden  to i 
m in n as ta  vuodelta 1956 ( li ite  5).

S elostu s p ä ä te t t i in  m e rk i tä  kuu lluksi.

9. 5

Johtokunnan p ö y tä k ir ja t

J a l a v a  luk i joh tokunnan  p ö y tä k irja t a ja lta  2 5 .2 . - 17.4 .1957. 

P ö y tä k i r ja t  p ä ä te tt i in  m e rk itä  k uu llu ik s i.

V a k u u d e k s i :

V cV
Y llä olevan p ö y tä k ir ja n  o lem m e tän ään  ta rk a s ta n e e t ja  todenneet sen  
o ik e in  laad ituksi.

H e ls in g is s ä  toukokuun 24. päivänä 1957

4  S « ~ -
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P ö y tä k ir ja  KKn HALLINTONEUVOSTON kokouk
s e s ta  toukokuun 24. päivänä 1957 K auppakorkea
k o u lu ssa  H e ls in g issä .

S u o r ite tu s sa  n im enhuudossa to d e tti in  lä snäo lev ik 
s i  s e u ra a v a t ha llin toneuvoston  jä se n e t: Väinö 
T a n n e r  puheen joh tajana, Johannes A lanne, Eino 
T a in io , E e ro  S ainio, J . K.  W irtanen, Eino K an
ta n en , Jouko P iira in e n , J .E .  M alm ivuori,
A lpo P eso n en , R eino K iiskinen, Y rjö T o ssav a , 
A rv i S in ip a as i, V ille S ievinen , J .V . Lötjönen, 
N htti R oiha, E v e rt V akkari, Toivo S aarinen , 
E ind  P en d o lin , P ie ta r i  S alm enoja ja  K aarlo  
H alm e e li 20 hallin toneuvoston  jä se n tä .

L ä sn ä  o liva t m yös KKn johtokunnan jä se n e t 
J a lm a r i  L aakso , P aavo  H einim o, K .L . Kulo, 
E lli N urm inen , E ino Roine, B. J .  S alm inen,
F ,  S undqv ist, Sulo S uo rtti ja Uuno Takki sekä 
KKn to im ihenk ilö t Jo rm a  Ja la v a  s ih te e r in ä , 
V eikko Kuoppala j a T .H j .  L Sngström .

i. S

Kokouksen avaus ja  la ill isu u d en  
to team in en

H allin toneuvoston puh een jo h ta ja  V ä i n ö  T a n n e r  to te s i ,  e ttä  kokous
kutsu  oli lähe tetty  hallin to n eu v o sto n  jä se n ille  KKn sään tö jen  22. § .n 2. 
kohdan m u k a ises ti k ir ja tu s s a  k ir je e s s ä  toukokuun 3. päivänä 1957 eli 
väh in tään  säädety t 7 p äivää  ennen kokousta sek ä  e t tä  sään tö jen  22. S:» 
2. kohdan m u k a in e n  r i i t tä v ä  m ä ä rä  jä se n iä  oli saapunut kokoukseen.

P uheen joh ta ja  n ä in  o llen  to te s i ,  e ttä  kokous oli sään tö jen  m u k a ise s sa  
jä r je s ty k s e s s ä  k u tsu ttu  koo lle  ja  la illin en  p ää ttäm ään  e s ity s h s ta lla  o le 
v is ta  a s io is ta  ( l i i te  1).

2 . §

E dustajakokous jä r j e s te ly jä

J a l a v a  e s i t t i  johtokunnan ehdotuksen ed u s ta jak o k o u s jä rjes te ly ik s i



H allintoneuvosto hyväksyi esity k sen  y k sim ie lises ti keskuste lu tts .

3. S

Hallintoneuvoston ase ttam ien  ta rk -  
knlUJolAen vaali

Puheenjohtaja T a n n e r  Ilm oitti, e ttä  vakiintunutta tapaa noudattaen 
hallintoneuvosto ta s s a  kokouksessaan va litsee  keskuudestaan tarkka! 11 • 
Jät seuraavasti edustajakokoukseen a s ti .  V irkaikajarjestyksen  mukaan 
ta rk k a ilijo ik s i o lis i'v a littava  V a k k a  r l  ja S a i n i o .

H allintoneuvosto hyväksyi esityksen keskustelutta yksim ielisesti.

4. S

Osuus kauppakoulun oppilaamaksujea 
pe rim is  jä rje s te lm ä

S u o r t t l  Ilm oitti, e ttä  m uistiosta (liite 3), joka on lähetetty johto* 
kunnan jäsen ille , käy Ilm i uusi ehdotus osuuskauppakoulun oppilas- 
m aksujen perim iä jä rje s te lm ä ltä . Aikaisemmin esitettiin , e ttä  koko 
e rä  ja e tta is iin  tasan  osuusliikkeiden kesken laskien 600 m k to im i
henkilö* kohti. Hallintoneuvostossa huomautettiin, ettei koko kustan
nuseroa olisi syy ti näin jakaa, koska e ro issa  osuusliikkeissä myös on 
tehokasta omatoim ista koulutusta. Johtokunta ja  koulun johtokunta 
ovat käsitelleet asian  uudestaan ja  e sittiv ä t, että  puolet kustannuk
s is ta  veloitettaisiin  osuusliikkeittä vakio-osuuksina ja  toinen puoli p e 
rit tä is iin  sam aan tapaan kulu aikaisemminkin.

Hallintoneuvosto hyväksyi esityksen keskustelutts yksim ie lisesti.

5. S

Selostus Kuluttajan painatus - 
vaikeuksista

i o r t  t i  antoi johtokunnan puolesta hallintoneuvostolle selostuksen 
luttajan painatus vaikeuksista lausuen mm. le u r  aavaa: Kuluttaja on 

siirtynyt «yv»painoasuun siten, että ensim mäinen lehti, num ero 10, i l 
m esty i 6 .3 .,  minkä Jälkeen ovat ilm estyneet n:ot 11-19- P a r i  nä istä

on ilm es ty n y t kaksoisnum eroina, n iin  ett»  kaikkiaan on ilm estyny t 8 sy - 
v äp ain o asu is ta  leh teä. V astoin o le ttam u k s ia  lehden p a in o sm äärä  ei ole 
san o ttav a s ti laskenu t, tila u sm ää rä  on nyt 236 500 kpl, vain n. 8 500 
kpl p ienem pi kuin edellisenä  vuonna, vaikka o suusliik k e issä  e n tis tä  t a r 
kem m in  huom ioitiin , e tte i sa m a a n  perheeseen , m ene useam pia  lehtiä .

L ehden i lm e s ty m is e s s ä  on ku itenk in  o llu t su u ria  vaikeuksia . Se on tun- 
tu v a sti m y ö h ä s ty n y t, n iin  e t tä  pa inoksen  v iim e is in  osa on saattanu t olla 
7 - 1 2  pä ivää  m y ö h ä s s ä . T ä s s ä  s u h te e ss a  on ny ttem m in  saa tu  p a ra n 
n u sta  a ikaan , n :o  19:n v iim e in en  o sa  oli va in  p a ri päivää m yöhässä. 
M yöhästym isen  sy y t ovat s e lv ä t:  kone on uu si ja  siinä  on tavattom an 
paljon  s e lla is ia  s ä ä tö la i t te i ta ,  jo tk a  ta rv i ts e v a t  am m attim iehen  ho ita jak 
seen . S a k s a la is e t  a m m a ttim ie h e t p ä ä s te tt i in  k irjapa inosta  liian  a ik a i
s in  p o is , j a  v ars in k in  k o hopainosivu jen  painattam inen  on tuottanut han
kaluuksia . Nyt on  s a k s a la is e t  am m a ttim ie h e t saa tu  ta k a is in . K irja p a i
n o ssa  p a in e ttiin  to is ta k in  ju lk a is u a , m ik ä  h ä i r i t s i  K uluttajan ilm es ty m is
tä ,  m u tta  nyt s itä  e i  en ää  p a in e ta .

Lehden painoasuun em m e k a ik is sa  s u h te is s a  ole o lleet tyy tyväisiä . Syvä- 
painosivu t o v a t k o h ta la is ia , m u tta  kohopainosivut ovat o lleet epäselv iä  
ja  tu h ru is ia .  T ä s sä  kohdin  te h d ä ä n  ja tk u v a s ti tu tk im u s ta , s illä  kysy
m ys on v ä r is tä  j a  p a in a tu s te k n il l is is tä  se ik o is ta .

llm esty m isv a ik eu d e t ovat h a ita n n e e t to im in taam m e  ken tä llä , t i la a ja t 
ovat o llee t tyy tym ättöm iä v iiv ä s ty m ise e n , u u tise t ja  ilm oitukse t ovat van 
hen tuneet. S u u r in  osa on ku iten k in  suh tau tunu t a lkuvaikeuksiin  y m m ärtä 
m y k sellä .

M itä s y v ä p a in o a a u is e n  leh d en  h in taan  tu le e , o tim m e alun p erin  valtuudet 
s iih en , e t tä  an n a m m e n iin  m on ta  le h te ä , kuin ti lau sh in ta  edelly ttää. 
L ask im m e s a a v s m m e  n . 40  n u m e ro a  v u o d e ssa  ju lk isuu teen . Nyt näy t
tä ä  s ii tä ,  e t tä  tä m ä  luku e i tu le  a ivan  tä y te e n , m itta  kuitenkin pääsem m e 
lähe lle  40 :tä  nyt m e n o s s a  o levana ti la u s k a u te n a . Ilm o itu stu lo t tu levat 
ehkä jonkin v e r r a n  a rv io i tu a  s u u re m m ik s i, s i l l ä  ilm o itta ja t tuntevat m ie 
lenkiintoa u u tta  le h te ä  k oh taan . P a in a tu sk u s ta n n u k s is ta  ei ole vielä tä y t
tä  Selvyyttä. I t s e  le h ti on saa n u t o sa k s e e n  y le is tä  hyväksym istä  osuus
kauppaliikkeen k e s k u u d e s s a .

Lyhyen keskuste lun  jä lk e e n  h a llin to n eu v o s to  y k s im ie lise s t i päätti m erk itä  
se lo s tu k sen  kuulluksi.

6. §

J ohtokunnan pöytäkir



KKn HALUNTONHJVOSTON kokous elokuun 
30. pä ivänä  1957 hallintoneuvoston huoneis
to s s a  H e ls in g issä .

S u o rite tu s sa  nim enhuudossa tode ttiin  läsnä o le 
v ik s i s e u ra a v a t hallin toneuvoston  jäsen e t: 
Väinö T a n n er puheenjohtajana, K. A. F a g e r 
ho lm  (1 .-9 - §). Johannes A lanne, E ino Tainio, 
E e ro  S ain io , J . K .  W irtanen, Eino K antanen, 
Jouko P iira in e n , J . E .  M alm ivuori, Alpo P e s o 
nen , A im o A ntia , R eino K iiskinen, Yrjö T os- 
s a v a , A rv i S in ip aas i, V ille S ievinen, J . V.  
L ötjönen, M atti Roiha, E ve rt V akkari, Toivo 
S aarin en , P ie ta r i  Salm enoja ja  K aarlo  Halme 
e li 21 hallin toneuvoston  jä sen tä .

L ä sn ä  o liva t m yös KKn johtokunnan jäsenet 
J a lm a r i  L aakso , Paavo H einim o, K .L . Kulo, 
E ino  R o ine , Sulo S uortti ja  Uuno Takki sekä 
KKn to im ihenk ilö t Jo rm a  Ja lav a  s ih te e rin ä , 
V eikko K uoppala, T .H j. LÄngström ja  M artti 
La m i

P ik a k ir jo it ta ja n a  o li R aili Roine.

l- S

Kokouksen avaus ja  laillisuuden 
t a t e in  ine o

H allintoneuvoston puheen jo h ta ja  V ä i n ö  T a n n e r  to te s i ,  e ttä  kokous
kutsu o li lähetetty  ha llin to n eu v o s to n  jä se n ille  KKn sään tö jen  22. *j:n 2. 
kohdan m u k a ises ti k irja tu ssa  k ir je e s s ä  heinäkuun 10. päivänä 1957 e li 
väh in tään sääde ty t 7 päivää ennen kokousta  sekä e ttä  sään tö jen  22. $:n 
2. kohdan m ukainen riittävä  m ä ä rä  jä se n iä  o li saapunut kokoukseen ( l i i
te  1).

Puheenjohtaja  n ä in  o llen  to te s i ,  e ttä  kokous oli sään tö jen  m u k a ise s sa  j ä r 
je s ty k se ss ä  k u tsu ttu  koo lle  ja  la illin en  p ää ttäm ään  e s ity s l is ta l la  o lev is ta  
a sio is ta .

T äm än  Jälkeen  p u h ee n jo h ta ja  la u su i hallin toneuvoston  uuden jä sen en  A i 
m o  A n t i a  n te r v e tu l le e k s i .



VälttlUatarkastuske rtomua

naittaminen*

KKn Julkaisujen tilaa «anaks* vuodeksi 195»

L a a k s o  esitti tilintarkastajien sataman kertom uksen (liite  2) k e s i  
kana S. -7. ptivtna 1947 pidetystä v tlitilin ta rkastuksesta .

Kertomus, joka päättyy lausuntoon, e ttei tarkastus antanut a ihe tta  
huomautuksiin, päätettiin m erkitä kuulluksi.

L a a k s o  ilmoitti Johtokunnan yksim ielisesti ehdottavan, e tt«  m a a -  
talousaslainosastoa väliaikainen hoitaja, agronomi O l a v i  L o u  - 
h e n r a n t a  aim itatU isiia osastoa vakinaiseksi hoitajaksi. K ysy
mys hänen palkkansa mahdollisesta ta rk istam isesta  jä te ttiin  to im een 
pantavaksi yhdessä toisten vastuunalaisten toimihenkilöiden palkkojen 
tarkistuksen yhteydessä.

Hallintoneuvosto hyväksyi keskustelutta yksim ielisesti tehdyn e s ity k 
sen.

Palkka-asia

L a a k s o  ilmoitti johtokunnan yksim ielisesti ehdottavan, ett«  o sas to  
pOtllikkO M a r t t i  K a l l i s e n  palkka korotettaisiin 110 000 m arkkaan  
l. 7.1947 lukien.

sto hyväksyi keskustelutta yksim ielisesti tehdyn esityksen .

L a s k s o  ilmoitti johtokunnan yksim ielisesti pyytävin v a ik u k si«  s a a 

da vahv istaa  KKn ju lk a is u je n  t i la u sm a k su t sen  jä lkeen , kun p o stitak sa t 
'e n s i  vuodeksi on v a h v is te ttu  sek«  saa tu  se lvyys pape rin  h innankoro tuk
s e s ta .

H allin toneuvosto  m yönsi k e s k u s te lu tta  y k s im ie lise s t i  pyydetyt valtuudet.

6. S

S euraavan  edustajakokouksen aika
i

J a l a v a  ilm o itti joh tokunnan  pae ttan een  KKn sään tö jen  20. §:n 1. koh
dan m u k a ise s ti ,  e ttä  a e u ra a v a  edusta jakokous p id e ttä is iin  toukokuun 31. 
kesäkuun l. p ä iv än ä  1958 L ahden  T yöväen ta lo ssa .

Ilm o itu s p ä ä te t t i in  m e rk i tä  kuu lluksi.

7- §

Edustajakokous a lustus

L a a k s o  ilm o itti, e ttä  joh tokunnalla  ei ole lopu llis ta  ehdotusta en si vuo
den edustajakokoukselle v a lm is te tta v a s ta  a lu s tu k se s ta , m u tta  on k e s k u s te l
tu  se u ra a v is ta  a ihe ista :

1. E läkekysym yksen p e ru s te e ll in e n  uudelleen  k äs itte ly ;

2 . M aa ta lo u d en  a s e m a n  ta rk a s te lu  su h te e ssa  osuuskauppaliikkeeseen ;
I

3. Työnjako o s u u sk a u p a ll is e s sa  o rg an isa a tio s sa ;

4 . N ykyhetken  k r i i s i t i la n te e n  ta rk a s te lu .

E n sim m äisen  e s ity k s e n  su h tee n  on m a in ittav a , e tt«  Tuen p e ru s te e t, Jotka 
Ovat vuodelta 1937, ovat jonk in  v e r ra n  vanhentuneet. Mm väestön  k esk i-  
ik« on näinä v u o s in a  n o u ssu t, ja  se  v e lv o ittaa  tä lla is e e n  ta rk as te lu u n .
Myös n a is ten  e r ik o is a s e m a  m ieh iin  v e r ra t tu n a  Tuen sään n ö issä  on o llu t 
pitkän  a ikaa  huomion koh teena ja  s i l lo in  tä llö in  saad aan  e s ity k s iä , jo is s a  
ehdotetaan a s ia n  ta rk is ta m is ta . M yöskin eläkkeiden  re h u s to in ti jä r je s te l-  
m äatä  luopum inen kalpaa ta rk is tu s ta ,  vaikka nykyinen jä r je s te lm ä  n ä y t
tääk in  to im ivan  k itkattom asti. E rä ä t m uutk in  se ik a t puo ltavat a s ia n  e s il le  
o ttam ista  edusta jakokouksessa . Joh tokun ta tek ik in  k äy tännö llisen  päätök



>M, « ttt  Jratakuohon d m u k h I  suoritettavaa asian  valm iste lua  n im i - 
U H Iiiila  h t l t u i u i  jcU ija  S a o r t t i .

Toisten kysymysten saktecn oli johtokunnassa vähän e rim ie li syy ttä  
niiden aJsakofaUl» uudesti, m atta rnitAAn n iistä  ei v a rs in a ise s ti  h y 
lätty. vaan Jäätiin odottamaan hallintoneuvostotta valtuuksia n iiden  
esille ottamiseen, mikäli sellainen osoittautuu vä lttäm ättöm äksi. P ää  
kusmio o lisi s iis  kiinnitettävä släkekysymyksen vnlm ietelnun.

f e l a o e a e j n :  Kaikki U n i  rnttl pääjohtaja Laakso e s it ti,  on t ie ty s 
t i  paikallaan. Ja atmeaomssa Tosn toiminta sekä eläke kysym ys on 
tärkeä- Olen e räissä  yhteyksissä Jo aika ia emmin maininnut n iitä , e t 
tä os— totontnmUinen vohnutaeteimtata kaipaili p e ru stee llisen  s e lv i t 
tely«. OUst tu tu ttava Sen e r i puolia Js Sen osuutta y h te isessä  o su u s- 

lanaa  y t t l l i i o  asioita tulee kyllä e s ll te  KKn 
ksessa, mutta silloin ne Jäävät Ulaa vähälle k ä s itte ly lle , 

JaUa »Us1 saatava a itaan  yleiskeskustelu koko osuusto im innallisesta  
vi kuut aste imi jomot s.

K i i s k i s i ä : O ism hssppalllkkiis teim lhesU Itt ovat pitkän a ikaa o l 
leet ty ity iiittfm H  Taen laamoihin Js ai idea m uuttam iseksi on teh ty  
useita aloitteita- Oa pulkallaan, että nämä kysymykset tu levat e d u s 
tajakokouksessa pe raate cl Ui asti valmistelluiksi j* käsitelly iksi. Myös 
keko vakautua toimiansa ottaminen käsiteltäväksi on paikallaan , ja  ehkä 
nämä kysymykset voitaisiin yhdistää-

T ä n n e » :  Kläkekyspraph s ra  käsittelyllä voi olla arvonsa, m u tta  k a ik 
ki m utafcie t tähtäävät «liken, että etuja olisi lisättävä j s  se Jä is i osuus - 
liikkeiden kannettavaksi. Ajankohta tällaiseen an m ahdollisim m an huo
no, osuuskauppaliike tuskia voi ottaa uusia rasituksia kannettavakseen. 
Jos menetellään Johtokunnan l ettika n  m ukaisesti, että edustajakokous 
käsittelisi asian Ja uuni«* päätösten loimeenpaaoajaa m äärääm inen  j ä i 
si hallintoneuvosten tehtäväksi siksi, k u ra n  olosuhteet kevenevät, o l i 
s i eläke kysymyksen esille i

T a i n i o :  Tietysti eläkekyeyw»ykscn eolllc ottaminen o lis i pa ika llaan , 
mutta koomiani kiintyi to itot a asiana, maatalouden asem aan . Täm ä 
kysymyshän nousee entistä voimakkaammin esille . M aatalouden mono - 
poUseitnmlaeu koskee avyOs edistynette Useaa osuus kauppa liikkeeseen  
kipeästi, ajstellaasps vsls  viimeistä toimenpidettä kasvisrasvam onopo - 
lls  ai kra— am is ik si. Hasis louskyuymys oUal m ielestäni v e rra tta in  
ajsakofatöiosn, j ä t i l l ä  oUsihonlova m erkitys itse osuuskauppa liikkeen 
p i i r is s ä . ;

* a lm  s n o j a :  Esityksin! tarkoiiuksena on. että  osuustoim innallinen 
i a i miliisi nlislMl M M M it t l  perin pohjia, m äärite ltä isiin  sen  asem a

osuuskauppa liikkeessä  ja  koko valtakunnan  v ak u u tu sto im innassa , ta rk a s te l 
ta is i in  n iitä  teh täv iä , jo i ta  S illä  on vakuu tettu ih in  ja  koko osuuskauppaliik 
keeseen  nähden. V a lta k u n n a ll is e s s a  vakuu tu sto im innassa  K ansalla  on liian  
vaatim aton  asem a . Voidaan sa n o a , e t tä  a s ia  on hoidettava K ansan om assa  
p iir is s ä -  Se e l k u iten k aan  y k s in  r i i tä ,  s i l lä  s e  koskee koko osuuskauppa - 
liik e ttä  j a  ta rk o itu k sen a  on, e ttä  KKn ed u sta jak o k o u k sessa  o suuskauppalii
ke kokonaisuudessaan  k iin n ittä is i  tä h ä n  su u re e n  kysym ykseen  huom iota 
Ehkä eläke kysym yksen ta r k a s te lu  v o ita is iin  la a jen taa  n iin , e ttä  se k ä s i t 
tä is i  m yös K ansan asem an.

R o i h a i  M inusta tuntuu, e t tä  e lä k e -  ja  vakuu tu sto im in taa  o lis i tidkitt&va, 
m utta  m yös m aatalouden suhde o suuskau p p a liik k eeseen  o lis i a jankohtainen 
kysym ys, joka k a ipa isi p e r u s te e l l i s t a  ta rk a s te lu a .  O suuskauppaliike on 
jääny t tä s s ä  s u h te e s s a  jä lkeen . N äm ä o va t k ak s i tä rk e in tä  kysym ystä, 
jo tka  edusta jakokouksessa  p itä is i  k ä s ite llä .

L a a k s o :  M yönnettävä on, e t tä  m a a ta lo u sp o lit iik k a  an ta is i sangen m ie 
lenk iin to is ia  k äsitte lyna ihe ita . N iis s ä  on ku itenk in  se  heikkous, e ttä  jos 
a rv o ste lem m e ja  o s o ita m m e , e t tä  m a a ta lo u sv äes tö  on p a re m m a s s a  a s e 
m a ss a  kuin ku lu tta jis to , koska s i tä  tu e ta a n  ru n saam m in  valtion  taho lta , 
joudum m e m ä ä rä tty jen  p iirien  k an ssa  r i s t i r i i t a a n .  Kun m e illä  on huom at
tav a  kannattajajoukko p ie n v ilje li jä -  ja  m a a ta lo u sv äes tö n  k esk u u d essa , a r 
velu ttaa  a stu a  sen  v a rp a i l le .  Sen vuoksi k e rn a a s t i  jä ttä is im m e  kysym yk
sen  ta rk a s te lu n , va rs ink in  kun m a a ta lo u s a s ia a  on käsite lty  ne ljä  k e r ta a  
su h tee llisen  Lyhyen ajan  k u lu e ss a . T a in ion  ja  Roihan tekem ät v iittau k se t 
ovat pa ika llaan , m u tta  to iv o tta v a s ti  m e illä  on m uutenkin m ahdo llisuus h o i
ta a  tä tä  a s ia a  ja  o s o itta a  ne n u rin k u risu u d e t, jo tka  ti la n te e s s a  v a llitse v a t.

Salm enojan  m a in itsem as ta  a s ia s ta  o li m yös kesk u ste lu a  v a lm is te lu  kunnassa , 
koska tie d e ttiin  hänen a ik a is e m p i kannano ttonsa . H änen m a in itse m ie n sa  
seikkojen  lis ä k si on m y ö s  vakuu tu syh tiön  raho itu sp o litiik an  ho ito  tä rk e ä tä . 
E rää t vakuutustekn illise t s e ik a t v aa tiv a t v a ro je n  s i i r t ä m is tä  osuuskauppa - 
liikkeen ulkopuolellekin, ku ten  v a ltio n  obligaatio ih in . Myös m a h d o llis im 
m an hyvän tu loksen  s a a m is e k s i  v a ro ja  p y ritä ä n  s ijo itta m aa n  tuo tan tonäkö- 
kohtia s ilm ä llä  pitäen. N ä is tä k in  se ik o is ta  edusta jakokouksen  p itä is i  s a 
noa jo tak in  ohjetta  a n ta v a a . O n tu tk itta v a , vo ita isiinko  e läk e - Ja vak u u tu s
kysym yksiä  k ä site llä  yhden  a lu s tu k se n  p u itte issa -

S u o r t t i :  Pää joh ta ja  S alm en o ja n  e s ity s  o su u sto im in n a llisen  v ak u u tu sto i
m innan k ä sit te le m ise s tä  i t s e n ä is e n ä  a s ia n a  la a ja lla  fo ru m illa  on v a r teen  
otettava a s ia .  On k u iten k in  m u is te tta v a , e ttä  m onien  m uiden  e s il lä  o l l e i
den kysym ysten  joukossa  on a in a  yh tenä k ä s ite lty  vakuu tu sto im in taa . E r ä i s 
tä  to is i l ta k in  sy is tä  johtuen k a tso is in , e t te i  en s i vuosi ole tä m ä n  a s ia n  t a r 
k aste lu lle  oikein  sopiva e ik ä  s i t ä  m ie le llä ä n  y h d is tä is i e läke kysym ykseen- 
Nehän ovat to is ille e n  o s itta in  v a s ta k k a is ia k in  a s io ita , jo ten  o lis i p a rem p i 
syventyä yhteen  asiaan  k e r r a l la a n  ja  o ttaa  vakuu tusto im in ta  m yöhem m in it -



■emi»esti •■ilta. E U k e u iu  yhteydessä tie tysti v i i ta tu n  siihen , 
että vskaatukäet on keskitettävä o m is i vakuutuslaitokseen.

Hallitadaravosto päätti yksim ielisesti v iitta  eläke kysymyksen ed u sta 
jakokouksen iloa tukien aiheeksi, minkä lisäksi johtokunnalle a n n e t
tiin  valtuudet harkita myäs maatalouskysymyksen es ille  o ttam is ta .
On myös syytä tutkia, voitaisiinko eläkekysymyksen ohella t a r k a s te l 
la koko osuusto irainalliien  vakuutustoimtanan asem aa.

•  i

L s s iu tts  OI- Vaasaaisuhia ja  OI. Bteläpahjan 
omistamien keakaatoimipaikkna varten varattu
jen tu t t ie n  myymisestä OTKUt, joka omaan 
lukuunsa raksutalai po- rakennukset ja  vuokriini 
tarpeelliset tila t osuusHikkrille

K u o p p a l a  esitteli asiaa la n a an  mm. s e s r u v u :
js

Tässä on kysymyksessä uudenlainen tapa osua a liikkeiden k e sk u sto im i
paikkojen rakentam iseksi ja  sen vuoksi a sia  on haluttu tuoda h a llin to 
neuvoston käsitettäväksi. Tähän asti n  ollut käytäntönä, e ttä  o su u s
liikkeet ovat itse ra  kattaneet ja  rahoittaneet keaknat olmipa ikkuna a  raken  
tussia on. Tainan pitkän aikaa käytännössä ollut m enettelytapa en  o l- 
tat. että on perustetta UMUiaMyhttO, jonka osakekannan on pääasiaa  - 
aa omistanet OTK. mutta muksua ossä olleet m yös KK ja  osuusliike , 
jotka ovat yhteisesti kattaneet rahoituskysymyksen. Täten  on san ta  
keakaetotmipeikka usealle oeuualUkkecIle. P a rissa  tapaukse s s a  on 
keakustounipulkks rakennettu myäa arava-lainoituksen avulla. Nyt o l i 
s i kysymykseesi O su u  liike Vssesns sadun (Vaasi) ja  O suusliike E t e lä - 
pehjsn lärieSjeki) kesknspuikkojea rakentam isesta siten, e ttä  o su u s
liikkeet myyvät MU varten  hankkimansa tontit OTKtle joka om issa  
äim issään rak e ttiis i tarvittavan rakennuksen ja vuokraisi t i la t  osuus - 
liikkeelle. I

Tämä menettelytapa johtuu s iitä , että OTK *m kolmea viim e vuoden 
aikana siirtänyt osan vuosituloksestaan a s . Investointirahastoon, jo n 
ka varoja on tämän vuoden l-pussa talletettuna valtiokonttoriin n.
200 mmk. Saattaa käydä tain. että työttömyyden keh ittyessä  v a ik eak 
si valtiovallan taholta m äärätään OTK käyttämään u tu  rahastan  raken 
nust oi ra I ta lia . Täten siis ka käs i le osuusliikkeelle saa ta is iin  v a ik e a s 
ta a jasta  kaoliinitta niiden kipeästi tarv itsem at keskustoim ipaikat. 
OTKlla liittyy Se inäjoella tähän sutuudt^lmaan oman to im isto - ja  v a 
rasto  rakennuksen rakentaminen ja m ahdollisesti osuusliikkeen rak en 

nukseen ta l i s i  OTKn t a rv i ts e m ia  huoneisto tilo ja . Rahaston v a ro ja  ei voida 
käy ttää  m uiden kuin s ijo i tu k s e n  teh n een  yhtiön om aksi hyväksi.

Suunnitelm at o va t O su u s li ik e  V aasanseudun  kohdalla m elkein  v a lm iit ja  
O suusliike  E te lä p o h ja n  kohdalla  p a rh a illa a n  te k e illä  su unn itte luosasto l
lam m e .

E sity k sen ä  s i is  on , e t tä  ha llin to n eu v o sto  hyväksy isi täm än  uudenlaisen  r a 
kennustavan. M ikäli s a m a n la is ia  ta p a u k s ia  v as ta isu u d essa  esiin tyy , on ne 
I in a  k ä site ltä v ä  kukin e rik seen . S am a lla  o suusliikke ille  v a ra taan  m ahdo l
lisuus Sillo in , kun niiden  ta lo u d e llin e n  t i l a  j a  y le ise t ede lly tykset sen  s a l l i 
va t, lunastaa  its e llee n  ko. rak en n u k se t. Jo s  p e r iaa te  hyväksytään, anne
taan  s i i tä  su o situ s  O TK n h a l lin to e lim il le , jo tka  k äs itte lev ä t as ian  erikseen .

H a l m e  kannatti teh tyä esity stä .

H a llin to n e u v o s to  h y v äk sy i y k s im ie l is e s t i  tehdyn esityksen .

9. S

Selostu s KKn to im innasta

L a a k s o  e s i t t i  se lo stuksen  KKn to im in n a s ta  kuluvan vuoden aikana lau
suen m m - seu rasv aa :

Kalkki KKn ulospäin  su un tau tuvan  to im innan  tä rk e im m ät kysym ykset, ku 
te n  k u lu tta jien  edun valvom inen, tu le v a t e r i l l i s in ä  es il le , jo ten  en tä s s ä  
puutu niihin- R a jo itu n  m a in itse m a a n  jo itak in  KKn s is ä is iä  se ikko ja , jo t 
ka eivät m uuten  tu le  e s ille .

V alistu  a o sas to n  suhteen  on to d e tta v is sa , e ttä  sen  to im in ta  kulkee y leensä  
a ik a isem p aan  ta p a a n .  T y y d y ty k se llä  on m a in ittav a , e ttä  v a lis tu s ju h lissa  
Salit ovat y leen sä  o lle e t v i im e is tä  paikkaa m yöten  täynnä ja  y le isö n  jo u 
k o ssa  on ollu t en tis tä  en em m än  n u o rta  väkeä- Juh lia  on jä r je s te t ty  vuo
den ensi puoliskolla  574 ja  n iis s ä  on o llu t 152 000 kuulijaa . Luvut ovat 
aumani l teen  a am aa su u ru u s lu o k k a a  kuin v iim e vuonna, ehkä jonkin v e r ra n  
no u ssee t. Sam oin kuin v iim e  vuonna, on tän äk in  vuonna ollut ru n saasti 
osuusliikkeiden  m e rk k iv u o s ia , vuoden alkupuo lisko lla  16, ja  ju h la t ovat 
onnistuneet hyvin. N M -to im in taa  on p y ritty  tehostam aan  o ttam a lla  k äy 
täntöön ra in a e s i ty k s iä ,  jo i ta  v a r te n  O TK on valm is tu ttan u t 10 v ä r ira in a a . 
N äitä f»  e s ite tty  yli 20 000 h en k ilö lle . V iis i kctita loustekn ikkoa on ollut 
koko kevätkauden hyvin v ilk k a a s s a  to im in n a ssa , ja  he ovat jä r je s tä n e e t 
410 tila isu u tta , jo is sa  on o llu t 14 100 kuu lijaa-



H n m ta M t l tM  tolin l a tu  Jotta ja Kuoppa lm Joutuu l e lo iU m u n  o su u s 
liikkeiden toimintaa koskevan salo« tukien yhteydessä.

U k taa iiliM U to tta  ei ole mitään uutta kerro ttavaa, pyritään  to im im aan  
ai kala s u p u n  tapaan antamalla Jäsenosuus liikfmiUe apua n iin e t tap au k 
sissa, Jo in a  on Jouduttu valkeukalin. Ne koskevat useim m iten  kohtuu
tonta verotusta.

Opinto-osaston p iirissä , Idrjoopistolla Ja osuuskauppakoulussa, ty ö sk en 
tely Jatkuu norm aalisti. Tyydytyksellä on todettava koulun kohdalta, e t 
tä  saa käyttö on entisestään vilkastunut. Muutamat k u ra s it ovat Jopa 
ylimerkittyjä, Joskin un tspnuksiä. ett« e rikota ku rsse ille  oi tu le  ilm an  
muuta riittävästi «sanoittajia. Ossien m aksuperusteiden vaikutus tu lee  
taatanaan  m ytate iasstl. ;

|
Mainos paastoa toimiaaaasa ai ole mitään e rity is tä  uutta. H allintoneu- 
v ostolle lienee syytä mainita, että osaston monivuotinen rinne k kai sh  oi - 
ta Ja, taiteilija  T . B J ä r s a t r t m  erosi vuoden puolivälin p a ik k u il
la siirtyäkseen eläkkeelle. Hänen paikkanaan ei ole va ra ina iaak ti tä y 
tetty, vaan siltä  on pyritty selviäni ään tehtävien Jaon avulla. KKn 
piirissä on käsitys, että mela—hoe takova toiminta on viim e sikoina 
entisestään kehittynyt.

Arkkitehtiosastolla on ode lieonkin sika paljon työtä huolim atta s ii tä ,  
että luhamaeenahdolHemdm utyOMiUl yhä pienenevän M ita ta  huom at - 
tavara paa ra he asua yritystä el ats pantu alulla, vaikka e roa t va lm is te lu n  
siis  olleet ruksaaaksetovat valmistaneet. Kymmenkunta suurem paa r a -  
ksanasta on » t a l s t s m i  « ta — ‘vuoden aikana O sasto tta  on vähennetty  
koko Joukko työvoimaa Ja aäia teilaan menettelomään edelleen ö itä  m u 
kaa kuin toiminta s u is tu u -

In*Iasär losseto Jakautua aaoampoaa alajaostoon R akennelaskelm ajaos- 
to suunnittelee kanatm k tia ttttt, suortttaa IsJuuslnskelmät Js tek ee  n i i 
tä  varten pitm stoksst- t r i  s Jaosto työskentelee sähköteknillisten  a s io i 
den, toinen ilmastointilaitteiden pärisse Rakastava Jaosto on ttlU t 
osastolta tärkeä. Lisaksi an knupsMnen Ja teknillinen J a o s ta  Joka 
hankkii osuusliikkeille kalustuksia sekä koneiktukeie Ja on k iin teä ssä  
aa yhteistyössä metsUitcostehtaan kanssa. T—sä taas pyrkii k e h it
tämään toimintaansa etten, että se voi» l tyydyttää m ahdollisiaam sn 
tarkkaan osuusliikkeiden ta rp e e t. ■ «laöärloeastolla on tapahtunut vä - 
haisu työvoiman supistam ista Ja pelättävissä an, että näin tulee J a t
kumaan, Jos rakennus toim ista  sdclleen vähenee

Asunto-oaeetslla un tämän vuodan alhnpnoUaholU ollut vtlfcaata suun 
nittelutoimintaa eräiden runtatta Mi—äO ä ta lla  panemien Js tukem ien r a 
kennusyritysten a ttaseaa osastolla joukon työtä. Uusia Hakoja on pe -

ru a io ttu  V arkau teen . H äm een linnaan , K em ijarvelle  ja  P o riin . Haka- 
toim innnn keh ityksen  p ah im pana e s te e n ä  tu lev a t olem aan e n s is ija ise t la i
n a t, Joiden saam inen  n y k y o lo issa  on sangen  vaikeata .

M aata lousosasto  to im ii s u p is te tu in  vo im in , s ie l tä  kun vähennettiin  vuo
den va ih teen  tien o illa  t a r k a s ta j i a  p y r i t tä e s s ä  a len tam aan  KKn kustannuk
s in . T a rk as tu s to im in taa  p id e tään  kuitenk in  y llä  niin  tehokkaasti kuin 
m ahdo llis ta  Jn e r ity is e s ti  on v iim e  aiko ina jouduttu  työskentelem ään mci - 
J a r it  o lm inne n p o r is s a .  T o im in ta  ei ra jo itu  yksinom aan om ien m e ije re i
den valvon taan , vaan pyritään  hava inno im aan  ja  seu raam aan  m eije re iden  
y le is tä  k eh ity s tä , js  tä s s ä  m ie le s s ä  a lan  ta rk a s tu s  on antanut KKn jo h 
dolle Jn neuvontaosssto lle  hyvää tu k e a .

KKn v a ra in o ia e s ta  l i ik e to im in n a s ta  on to d e tta v a , e ttä  se  on ollu t jokseen 
kin  s a m a n s u u ru i s ta  kuin e d e llise n ä  vuonna. L iikevaih to  oli ta m m i- - 
heinäkuussa  n . 600 m m k , jo s s a  o li l is ä y s tä  4 .8  %. Siinä on m ukina 
m yös kaupallinen  o s a s to ,  jonka m yynnin  lisä y s  on 8.4 %. K irjapaino 
oli ru n saan  kuukauden m uu tto v a ih een  a la is e n a , m utta  sen  tuotannossa on 
kuitenkin y li 18 % :n  n ousu  v iim ev u o tiseen  v e rra t tu n a . Ilm eis tä  on, että 
tuo tan to  tu lee  u u s issa  s u o jis s a  tu n tu v a s ti nousem aan, s illä  k irjapa ino  voi 
tänaäe Jälkeen  s u o r i t t a a  K ustannus oy T am m elle  koko joukon enem m än 
tö itä  kuin täh än  s a a k k a , m m . "K u lta ise t k ir ja t"  voidaan nyt painaa o m a s
s a  pa in o ssa .

P a p e rip u ss it e h ta a n  tu o ta n to  p y rk ii  la sk e m aan . H aluaisin  e r i ty is e s ti  k iin 
n ittä ä  hallin toneuvoston  li ik k ee n h o ita ja jä se n ten  huom ion tähän seikkaan, 
vaikka tiedänk in , e ttä  la sk u u n  on lu o nno llise t syynsä, koska valm iit p ak 
kaukset vähen tävät p a p e rip u s s ie n  käy ttöä.

M etalllteoe tehdas on jou tu n u t k ä rs im ä ä n  nyky ises tä  ti lan tee s ta , koska 
osuusliikkee t ovat s u p is ta n e e t  m yym älö iden  kunnostam ista . T ästä  johtuu 
n. 30 % a  tuotannon v ähenem inen .

K Kn J u lk a i iu je n  k o h d a lla  on to d e tta v is sa  se  m ielenk iin to inen  9eikka, että. 
K u lu tta ja n  t i la a ja m ä ä r ä  e i  o le  la skenu tkaan  n iin  jy rk ä sti kuin oli p e lä ttä 
v is sä ,  ta sk u  on v a in  8 500 e d e llise n  vuoden elokuun loppuun v e r ra t ta e s s a . 
O lim m e v a lm is ta u tu n e e t  s iih e n , e t tä  t i la a ja m ä ä rä  s a a t ta is i  pudota aina 
200 000 t i e n o i l le ,  m u tta  nyt o n ta rk k a  luku 2 38 136 v u o s ik e rta ti lau s ta .

K anaan M a rk k in a tu tk im u s la i to s  on KKn a p u jä r je s tö , joka su o ritta a  m e ille  
tu tk im uksia  Ja t i la s to ty ö tä  ta rp e e n  m ukaan. Sen p a lveluksessa  on vain 
kolm e henk ilöä , m u tta  s e  on su o ritta n u t sangen  arvokasta  työ tä  sekä 
KKn e ttä  8A K :n , joka on sen  to in e n  o sa k a s , hyväksi.

E rä s  a s ia ,  jo s ta  o l i s i  p a ljonk in  puhum ista , on KKn raho itu s tilan n e . Se 
on yh tä  va ikea  kuin k a ik illa  m u illa k in , koska pankit ovat tu n tu v asti s u p is -



taseet taattoa. KDP:n luottoa, Jok* tak in  aali on alto t 130 m m k, on 
pankin esityksen makaan supistettava 30 mmk. S itä on vähennetty  Jo 
13 mmk Ja loppunaan aapiatokaen pitiin i tapahtua vuoden loppuun m en 
neaai. K y ti ae K ikka, Jakoa tiUntarkaatojalkin ovat k ilnn ittlnee t 
huomiota, eitä o* utu liikkeiden maidot KK 11* ovat kohtuuttoman auu re t 
noo etuaan Jyrki» ti voiden akut* laiden, l i a n  olioiden hoidon voiheu - 
tumista. Toistaiseksi näistä vaikeuksilta on selvitty , m utta  m yön ie t 
Uv* on, ettei a* aina ole oliot helppoa.

feloattu  p iita ttiin  m erkit! kuulluksi.

’ : #1 ;........ .
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M aatua osan» liikkeiden toimien*at*

K u o p p a l a  e eitti liitteen! olevaa aeloatnkt 
aa at* kuluvan vuoden aikana (Uita aio 3).

▲ la n n e  m alaksi, e tt! vaikka Kuoppalan aaloatakaen lopputuloksessa 
tappio- ai oia ceiuaireyt aauraanpaaa kala cd e Iliaani vuonna, niin  kyllä 
tapahtumat M aittavat, e tu  M au* liikkeet ovat joutuneet vaikeam paan 
M anuun kuin viima vuonaa. T lm l johtuu y le istät! olosuhteista . 
SllstOkassoiet* Ja Maasta rahoitukset» m ainittiin, e tt!  ne ovat m e i
ltä Iliaissa oaunaHifchsiasi heikompi* kuin muualla. Se on y m m ä rre t
täv iä,. koska m «m uiston  aouasyUheida n ast» |» pii rl* m uodostavat 
tydUakijl t , JaUes «etafcyky an minimaalinsa. Työttömyys on auuri.
On s t  hr 11, e tu  n  e i l i s  >»k ett asti lanne JM J l Ikeen vak av ara is is ta  lilk - 
keiaai. SI aphytaUU palkotata resmii l i i a n  työn te k ij l  pysty  m i t i i n  
s i is t im iin ,  rahat a ivat r l i t l  iadaksiektoiaK* enem pi! kuin m uihinkaan 
talletuksiin. Mielestäni KKn johdon ollet estlsU  enem m in to im ittava  
ulosplla, klyU vl m iniaterU ael tu o m iin  julki vähäväkisen kansanosan 
toim s eadulovaUteudet, Takin puolata o lisi U inn ite ttiv i e n tis t i  e n em 
m in huomiota.

T a i n i o t  Kuoppala mainitsi alamme- ja lopputuunyyntien vaikutukaen 
o*« uakauppa liikkeeseen. Kun ao on yksityiakeu ppojea k ly t t lm l  a se ,  on 
tullut mieleen, p iili aika m eidla  menetä!!* samoin e ik i olla vanhoihin 
varsat olkia alkdsn lilan pidättyviisi*.

K u o p p a l a t  Tainion hnnametukaan johdosta voidaan todeta, e ttä  i l t a  
L a ia -ja  hatalmyyanK hnalava» liike-«Uunia vaklialuneeteea tapaan Ja 
malLtUan l i i M U i l u M d  T illiin  puhdtatetaaa varasto t s e lls ls ls ta  t a 
v a ra t r is u ,  joiden koi sotaan kuosi, tai muista sy istä  olevan kaipaam at 
tom ta myyntiU seuraaeno* vuonna. T itan  aoaiiaan i r t i  rakan, JolU

voidaan o s taa  uusin  ta v a r o i ta .  Myös osuus liikkeem m e harjo ittav a t t ä l 
la is ta  te rv e t tä  a len n u sm y y n tito im in ta a . Se ei ehkä ole kovin n&kyvll, 
koska m y y tlv l t  t a v a r a e r l t  e iv l t  ole n iin  su u ria  kuin y k s ity is i in . Nykyi
se t H elsing in  s u u re t  a len n u sm y y n n it ovat keino tte luon teisia . M äärätyt 
liik aaa iesp ilrit o stavat esim . k o n k u rs s ip e s is tä  ta v a r a e r l t ,  jotka sitten  
m yyvät a len n u sm y y n n issä . T l m l  on ep ä te rv e ttä  to im intaa.

P i i r a i n e n :  A len n u sm y y n te ih in  on lin jo illa  viim e aikoina kiinnitetty huo
m io ta . Y ksity isten  te k s tiil ik a u p p ia id e n  leh d essä  oli m ain in ta , jo s sa  t o i 
vottiin  J l ln n ö a e r ie n  m yynnin  jä r je s tä m is tä  kaikk ialla  koko m a assa  e lo 
kuun aUM fUolella k a h d e lla  e n s im m ä ise llä  v iiko lla . Niin Kouvolan s e u 
dulla  on te h ty k in . S e on m e lk o  v o im ak asta  to im in taa , johon puolestam m e 
Jouduim m e vastaam aan . A lennusm yynnin  jä r je s tä m in e n  on suorite ttava  
Jä rk ip e rä ise s t i  s ite n , e t tä  v a in  v ä lttä m ä tö n  rea liso idaan . M eikäläisten 
osuusliikkeiden  p i i r i s s ä  o lis i  h a rk i tta v a , otetaanko m eidän kohdallam me 
käyttöön s a m a t v iik o t a ik a i a jank o h d ak si, jo llo in  jä än n ö le rien  myynti jä r -  
Joatatään . Ne l i ik k e e t, jo tk a  pääsevä t en s ik s i liikkee lle , saavat parhaan 
tu lokaan.

P e s o n e n :  K uoppalan  a n s io k k a a s sa  a lu s tu k se ssa  m ain ittiin , että loppu- 
vuoden tu loa s a a t ta a  k ä r s iä .  Y htenä h a itta tek ijän ä  on p arhaillaan  käyn
n is sä  oleva le ipä in olakko- Y k sity ise t v a lm is ta v a t ja  m yyvät le ipää niin 
paljon  kuin t a r v i t a a n ,  m u tta  m e il tä  ei m yydä. Se vie le ivänosta jlen  l i 
säk s i m uutkin  o s ta ja t  k ilp a il i jo i l le , ja  s iin ä  m uodossa vahingoittaa m e ik ä 
lä is iä  kouppoja. T o iv o tta v a s ti  tilan n e  ei m uodostu kovin p itkäaikaiseksi.

T a i n i o :  T i e ty s t i  tä ä l l ä  o te tti in  e s il le  le ipom olakko ja  sen  vaikutus
osuuskauppa l i ik k e e s e e n . O n v a l ite tta v a a , e ttä  se  kohdistuu raskaim m in  
e d i s ty s m ie l is e e n  o su u sk a u p p a liik k eesee n . M eillä on le ipom oalatla  hyvin 
paljon p ie n y rittä jiä , jo i ta  tä m ä  ei koske la inkaan, ja  tä lla in en  y r ity s to i
m in ta  on  e n t la tä  en e m m än  v a rs in k in  m aaseudu lla  lakon aikana laa jen tu 
n u t. N ä y ttä ä  ä l l iä ,  e t tä  m e id än  liik k e issäm m e  on tä s s ä  su h tee ssa  oltu 
jo u s ta m atto m ia . E n s ik s ik in  n äy ttää  s i l tä , e ttä  perustam am m e Työehto- 
liitto  oi v a rs in a is e s s a  m e rk ity k s e s s ä  ole to im inu t, s illä  m ikäli tiedän , 
tä m än l i i to n  h a llin e to e U n te n  kokouksia  e i lakon johdosta ole p idetty . V a r
s in a in e n  to im in ta  on  jä ä n y t k e sk u s jä r je s tö je m m e  pu itte isiin  niin kuin se  on 
aika isem m inkin  o llu t. T y ö e h to liittam m e näy ttää ottaneen v ää rä n  a s e n 
taen  p id e ty is sä  e l in ta rv ik e a la n  n e u v o tte lu issa , niin  että  e rä i l lä  a lo illa  
■ na llin  s o p im u s  a ik a a n  y k s ity is y r i t tä jie n  k an ssa  ensin ja  vas ta  sen  jä lkeen  
osuuskauppa li ik k e e n  k a n s s a .  T ä lla in en  m enette ly  el m ie le s tän i ole 
osuuskauppaliikkeen edun eikä sen  p e ria a tte id e n  m uk a is ta . Nyt jo on 
syntynyt h y v in  v o im a k a s ta  m ie lip ite id en  vaih toa tä s tä  a s ia s ta . T yöväestön  
k eskuudessa , jo k a  p ä ä o sa l ta a n  on o suusliikke idem m e jä se n is tö ä , a rv o s 
te l la a n  h y v in  a n k a ra s t i  liik k e itäm m e  täm änkin  johdosta ja  to de taan , e ttä  
ae e i tä s s ä  s u h tee ssa  po ikkea y k s ity is is tä  y r ity k s is tä , onpa työnantajana 
v ie lä  n i i tä  tiukem pi. E s im . O su u sliik e  Elannon teu ras tam o n  kohdalla on



Saamieni tietojen m ukiin i t f l n u i  vielk auki, V iikki y k s ity is ten  v a i  
U iv in  liikkeiden k a n i n i  e on o le m iin .  M inulta tuntuu, ett«  ky l 
lä a l in «  neuvotteluina oiuui kauppa liikkeen p i t l i i i  luh tau tua  ty ö n i» . 
UJOiden uum at H iiliin järjestöihin toUella tavalla ja  pyrki«  v iem ään  
u i  oi ta loviaaolliaeen ratkettuun. Kykyinen tilanne oao ittaa , e tt«  
eniten UeU joutuu kärsimään Juuri ediityam ielinen o i  uua kauppa l i i 
ke. Niin ollen en voi hyväksy* ait« menettely«, jo ta  t a n a  auh t ee i -  
n  on ««tulitettu. En tie d l, onko tuoritettu  le ike  lm ia , m ite n  paljon  
jo tik in  m ennen« tilanne on vaikuttanut oiuui liikkeiden liik e to im in 
taan, matta v a rm u ti aa an vaikuttanut h a ita lliie iti ei a in o a ltaa n  
leipomealalla, vaan lam alla n  vie m e iltt o ita jia . Joa tä lla in e n  t i 
la n a  jatkuu ja  kirjiatyy, me id in  on vaikea va ita iau u d ea ia  aaada 
onkaam me oatouakolliaautn ja yleenal elvytti« osto to im intaa . KKn 
johde« k irje lm in «  valtiovallalle aivan oikein todettiin, m illa in en  t i 
lanne o« Juuri vtkivlkiatcu osilta . N iin «  neuvo tte lu ina  o l i i l  e n - 
ti» tl joustavammin p y rittiv l iliken, etU ratkaisu saadaan m ahdolU -

T a n n e r  huomautti, ett« Tainion koskettelema aihe ei kuulu t i k i n  
kohtaan, koska nyt puhutaan osuusliikkeiden toim innasta. Pyydän, 
ettei MM aihetta nyt k is ite lli.

K i i s k i n e n :  Puheenjohtaja m ainitsi, ettei Ukkosille kuulu takan. 
Minusta se kjrUi kuuluu. Tilanne on siksi vakava linjoilla  , ett«  se  
tekee kuom attan i vahinkoa osuusliikkeille.

Tilanneselostus päätettiin me: 
ta pOytlkirj aja a  yhteydessä.

kuulluksi ja  lakkoaaiasta k e ik u it  el

r W .ä r t . ? i J r - 3 £ , f :

J a l a v a  luki johtokunnan pöytäkirjat 24. S. -30. i .  1957 vai l ie  I ti  a ja lta

I M a l m i v u o r i !  Leipomotakkoon nähden on otettava huomioon, e t t !  
se on kilpailukysymys. Joo palkat m e ik lllia is s l leipom oissa n o s te 
taan korkeammiksi kuin m uissa, m enetim m e kilpailukykymme. M i
nusta ei voida « e m p i i  tehdl, kuin m i t i  t u l l i  on tehty. Leipoen oi s • 
se  2 /3  henkilökunnasta haluaisi tehdä työtä käsittäen tilan teen  s e l l a i
seksi, ettei ole syyt« mennä vaalimaan palkankorotuksia. J o s  t/3  
pyrkii pakottamaan muut tahkoon, siitä onkasm nvattaisuui hyvin k a u 
kana. A siakaspiiri s i i ttä ä  vähentyä, mutta muuta e t voida tehdä kuin
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nyt jo  on teh ty .

H e i m i m o :  K oaka T a in io  o tti e s il le  Elannon te u ras tam on  asian , lienee
syy tä  m a in ita  s i i t ä  m u u ta m a  san a . Kun neuvottelut täm än alan  sop im ukses
ta  a lo ite ttiin , E lin ta rv ik e ty ö lä is te n  L iitto  e s it t i  kaksi vaihtoehtoa: joko 
palkankorotus t a i  ae so p im u s, joka  on vo im assa  kaupungin kunnallis issa 
te u ra s ta m o is s a . V iim e k s i m a in ittu  on o llu t O suusliike E lannossa jo  
kauan käy tännössä  j a  s e  on u r ik k a ty ö tä , jo s s a  hyvillä m ieh illä  on hyvät 
tu lo t, T ä lla iseen  so p im u k se e n  e i kuitenkaan haluttu  m ennä koko o su u s
kauppaliikkeen p u o le l ta ,  v aa n  m uiden kuin Elannon o salta  hyväksyttiin  
5 .5  % tn an sio tason  no u su . P id e t tiin  ta rp e e ll is e n a  huom auttaa pöy täk ir
ja a s i ,  e t te i  tä m ä  koske E la n to a , koska s ie l lä  on to isen lainen  tapa v a l
la lla . L ii to n  e d u s ta j i l l a  e i o llu t tä h än  m itää n  sanottavaa, koska Se täy tti 
a ik a isem m an  v a ih to eh d o n . Kun p ö y tä k ir ja t s itte n  tu li e s ille  liltt«kolm i
k an n assa , s i tä  e i h y v äk sy tty , vaan  v a a d itt i in , e ttä  E lantoa koskeva kohta 
OB jä tä ttä v ä  p o is .  H uom au tim m e h e ille  r is t i r i id a s ta ,  e ttä  joudumme m ak 
sam aan  palkankoro tuksen  ny t ja  s itte n  uudelleen , kun H elsingin kaupungin 
kohdalla palkkoja koro te taan . T ähän  liiton  ta h o lta  e s ite ttiin , että E lan- 
aoata  e i p ö y tä k ir ja s sa  m a in it ta is i  m itää n , vaan sov itta is iin  työntekijöiden 
kanssa  s ii tä ,  e t tä  he e iv ä t v aa d i to i s ta  pa lkanko ro tu sta . Täm ä oli m ie 
le stäm m e a a la k ä h m ä ia tä , e ik ä  s iih e n  su o stu ttu . S iksi sopim us on ed e l
l e «  avoinna.

Leipom ojen  kohdalla so p im u k see n  p ää sem in en  on hankalam paa, s illä  s iinä 
OB k ak si va ikeaa  k o h ta a , pa lkka  ja  työa ik ak y sy m y s. Työntekijöiden taho lta  
OB e s ite tty , e ttä  työa ikaa  ly h e n n e ttä is iin  4 kuukauden aikana m äärääm ällä  
ae 45 tunn iksi s iten , e t tä  lau an ta in a  ty ö skenne Itä is iin  7 tunnin  a sem as ta  5 
tun tia . T y ö riito jen  s o v it te l i ja  te k i välitysehdo tuksen , jonka m ukaan ty ö 
aika o lis i  46 tu n tia  k e s ä l lä ,  m u tta  lyhennys ta pah tu isi jonakin muuna ty ö n 
an ta jan  m ä ä rääm än ä  p ä iv än ä . T äm ä hyväksyttiin  työnantajien taho lta , 
vaikka 6 tunn in  työpäivä k e s k e l lä  v iikkoakin  h ä ir its e e  työntekoa eikä työn- 
te k ijä  anna S ille  sam aa a rv o a  kuin  lyhyem m älte  ln ian ta lp ä iv ä lle . Näin o l
la« tä lla in e n  työviikon lyhen täm in en  o lis i syy tä  jä ttä ä  kokonaan pois Las
k u is ta . T äm ä hyväksyttiin  k u itenk in  työnan ta jien  puolelta s ik s i, e ttä  s o 
v itte lija n  e s ity s  oli k o k o n a isu u d e ssaan  joko hyväksyttävä ta i  hylättävä. 
L e ip o m o s i«  työn tek ijä t ovat y le e n sä  puo lu staneet vaa tim ustaan  s illä , e t-  
M ka ik illa  a lo illa  on  p ä ä s ty  lyhyem pään  työviikkoon. Täytyy kuitenkin 
m u is tu ,  e t tä  on a lo je , jo i l la  ty ö a ik aa  e i voida lyhentää yhtä helposti kuin 
to is i l la .  S e lla inen  on le ip o m o , jo s s a  tuo tte iden  on tu ltava  kauppaan tu o 
re in a  Ja  la u a n ta in a  m y y d ään  kahden päivän  leipä. Se m e rk itsee  s itä , e ttä  
nyt jo  «m 7 tunnin  a ik a n a  tu o te tta v a  enem m än leipää lauan taisin  kuin muina 
päivin« 8 tunn in  a ik a n a . S u u r is sa  le ip o m o issa  on jäähdy ty stila t, jo ihin 
voidaan tehdä  le ipää v a lm iik s i  e d e llis in ä  päivinä. O suusliike E lannossa 
esim . v a lm is te tu n  jo  to r s ta in a  lauan ta ina  m yytävää le ipää. Jo s  työaika 
tyheime, e i la u a n ta in a  aaada ta rp e e k s i le ipää  eikä ehditä tehdä a lu stav ia  
tö itä  s e u r u v u  päivää v a r te n , n iin  e ttä  m aanan ta ina leivän valm istum inen
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viivästyy 1.5 - 2 tunti«. Näistä seikoista saatiin  selv iä  kokem uksia 
r i l l i  l i u r i i l i i ,  jolloin tyri kokeilum ieleni lopetettiin klo 12. N or 
m u  liiti leipomotyririki vapautuu lauantaina anaim m iiie t klo 12.30 Ja 
•uorin a u  klo 13.30, Joten ei työpäivä le ipom oina niin  pitko ole. 
M yym iU issi tyriikenneliriin klo 15.30:een.

Trimri an vaikea kyaymya, koaka tyrintekijrit eivät kalun tu n n u a tu  torni- 
aaiaa, että leipomo on a  In, jonka tyri aikaa ai voida ilm an tapp io ta  l v  
kan tti. Oiuuakauppaliike mani vnoal aition vapanektoiaeati lyhyem pään 
tyri aikaan kaikilla niillä aloilla, joiaaa kataotaan n iin  voitavan m en e - 
t e liri. On kuitenkin kata Ottava, e tti  oauuakauppa liike oo kulu tta jien  
palvelija, Ja tykyampriia tyriaikun m ano leipomoalalla koskiai k ip e im 
min Elantoa, koaka olemme m utaak in  vaikeukaisaa, kun em m e takdo 
aaada riittäv iä paljon Ja ajoin aa leiprii royymrilOikin. k i i t i  enem m in  
m aiti tyrintakijttidea takolta kirlstetririn, ä i t i  suurem m at m akdolllauudet 
pikku leipomoilla on vallata m a ltti markkinoita.

Palkkanauvotteluiaaa oa tähdätty s iili ,  e t t i  kampikin puoli on va lm is  
hyväksymiin yleisesti kiyttatririn otatat palkat. Lika •a la lla  on tapailtu  
out 5.5 %:n nousu j ä t i t t ä  pakjalla olisi kclppoa luoda sopim us. Toi* 
läksi on katsottu leipnraidan olevaa koopu aa Ja tnkdottu aaada ko rjaus  
a ik n u . Leipurciden palkat ovat kehittyneet heikoolniseati, k u k a  v a l 
tiovalta an tahtoani p t t i i  loivin Hm m  aikaisena. Voidaan todeta , e t 
t i  n m *  kuin m akkara-alalla tahtiin aepiaoas, oli vapauduttu k in ta s ä in -  
ariatelysti, alin e tti  tyriuotaajst r iv it joutaneet Itse k a rs im a in  h innan
korotusta. Leivin hinta aa o d e llau  siiaaristetty  ja  kallituksen  tah o lta  
oa sanatta ymmärtää, ettei loivia kiimaa k o ro tu ta  pidetä suotavana.
Kun leipomojen hasa tilavuus oa nytkin Jo baikkonem itn p iin , en iten  o s 
tetaan kunnosti kanhnttavu ruokaleipiä, ei työnantajan ole helppoa m en ■ 
nri palkankorot uksiin. '

Ti Isaac oa osauakaupps IHfckeu osatta vaikea Ja Ukko n riy ttii olevan m i  
triaemrissa. Helsingissä ovat osittain toiminnassa muut leipom at p a its i 
HOK Ja Elanto. Triasi tekdriia vahinkoa vain osuus kauppa liikkeelle ja  

k nlilU tyriadekiJOille, Jotka ovat oaunskanppa H Uksen palveluksessa. S i l 
itä  sy y tti pitäisi priisti ratkaisuun, Joka ooaistuUikia helposti, joa tv*« - 
tekiJritakalU myrinnetriia, aitoi leipomaa talla pUatri lykyem piin  leu an - 
ta ip u v iin  Ja tyydyttää korot uksiin. Jotka on annettu m uilU  a lo ilU .

P e s o n e n :  Joktokaanu pöytäkirjat Ja Heiniin on selostus airiolvmt ms- 
laistusU  asiassa , Joka tuli a io ttu  M illa. Osuuskauppaliike on a ina 
suhtautunut suosiollisesti ammattiyhdistysliikkeeseen Ja tyrintekijikun
taan. Mania paikoin ovat lalpomotofanintaa hyvin pahasti h i  rinne et 
piaact leipomot, jotka tyiokaatelevrit ohi varsinaisen työaikalain s a l l i 
m ien rajojen Ja p iia e v it  siten paremmin p a lv e lcm u n  asiak k a ita . 
Pääasia  an, että nykyinen kiusallinen tilanne aaataislin  pian aeivitetyk
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oi. O suuskauppaliikkeellä  ei kuitenkaan ole oikeutta tehdä m itä tahansa 
sovinnon a ika an saam isek s i.

L a n k o  o :  Johtokunnan pöytäkirjo ista Tainio sai selvityksen epriilyksllu- 
U .  e tte i Tyriekto liitto  o lis i a s ia a  lainkaan hallintokunnissaan käsitellyt- 
U ita n  Johtokunnan työ jaosto  on kokoontunut jopa päivittäin. Muutenkin 
johtokunnan p ö y täk irja t antoivat hyvän kuvauksen siitä, mitä asian suh- 
te o a o a  tapah tunu t sam oin  kuin työntekijäliiton asennoitumisesta, sen alku- 
p e l ik i s t i  v aa tim u k sis ta  ja  m iten  niihin on vastattu. Olin havaitsevinani 
T ainion puheenvuoronsa jonkinlaisen moitteentapaiaen siitä, että Työehto - 
liitto  en  y h d essä  to in ten  työnantajien kanssa seurannut, kuinka pitkälle 
n i i l lä  tak o illa  voidaan m yönnytyksissä mennä. Kun on kysymyksessä 
■ iin  v a ik ea  liitto , jo s s a  on aika vahva poliittinen väritys, on suoranainen 
pakko osuuskauppaliikkeen ja  kuluttajien edun valvomiseksi tiivistää tyriu- 
sa ta japuo lcn  r in tam a . E räiden  hallintoneuvoston ja johtokunnan jäseiäen 
asennoitum inen  on hiukan omituinen. Johtokunnan jäsenet Kulo ja Roine 
olivat ä i t i  m ie t t i ,  e t t i  vaatim ukset o lisi pitänyt osuuskauppaliikkeen puo
le s ta  se lla ise n aa n  hyväksyä. O lisim m e nyt 10 %:n korotusten tienoilla, 
son  s ija an  e t t i  ne neuvottelujen jälkeen jäänevät 3-4 %:n tienoille. Kuin
ka op jjohdonm uksis ta  tä lla inen  politiikka ja asioiden hoidon jatkuva arvoa - 
to in  on, o so itta a  ae Kulon viim e kokouksessa esittämä mielipide, että 
Sillein  e s i l lä  o llee t ehdot ainakin p itä isi hyväksyä. Missä on raja, jo l
loin e r i l l is r a tk a is u  on teh tävä?  En ym m ärrä, m illä tavalla asioita olisi 
py rittäv ä  ho itam aan , jos koetetaan noudattaa niitä ohjeita, jolta Kulo ja 
Kotaa johtokunnassa  ja  tä ä llä  Tainio suosittelcvat. Tainio ja  OTKn hal
lintona uvootoa jä se n  Asvik ja  johtokunnan jäsen Manninen kävivät luonani 
keskusta la inne  oa leipoen olakosta. M ielestäni koetin osoittaa, että menem
m e v aa tim u sten  hyväksym isessä  niin pitkälle kuin on mahdollista saa tta 
m a tta  oauualilkkeidea  kannattavuus kysymystä vaaranalaiseksi. Miten v a i 
keata  E lin ta rv ik e ty ö lä isten  Liiton kanssa on neuvotella, siitä on vuosien 
te l« «  m onia  e s im erk k e jä , m m . Osuusliike Elannon hallintokuntien pöytä - 
k ir jo is s a .  H e id in  sopim uksiinsa ei voi tuottaa, koaka saattaa olla, ettei 
n iitä  aeu raav an a  p ä iv in ä  heidän taholtaan tunnusteta. Heidän oveluuttaan 
o so ittaa , e t t i  a siam ieh e t y rittäv ä t taivuttaa paikallisia osuusliikkeitä k ir 
ja l l is i in  sop im uksiin , jo is sa  alkuperäiset vaatimukset olisi lakon ajaksi 
hyväksy ttävä , jonka jä lkeen  n iitä  ta rkaste tta is iin . En tlejlä tapausta, 
o t t i  l ik a n  a ikana hyväksyttyä ta so a  o lis i  lakon jälkeen alennettu. On läh- 
jä ttä v ä  s i l t i ,  e t t i  kun sopim us tehdään, siinä myös pysytään. On todel
ta e r i t t i i n  v a lite ttav aa , e t t i  tilanne tä llä  tärkeällä alalla on näin vaikea 
ja  o t t i  työ ta istelu to im enpite iden  kärki kohdistuu meikäläisen osuuskauppa
liikkeen la itoksiin . P a ra s ta , m itä  voisi toivoa, olisi, että Elintarvike- 
tySUUMan L iiton  jok to  sa is i viisauden voidetta silm iinsä ja omaksuisi 
ra h a llis en  am m attiyhd isty s liikkeen toim intatavat, jotta heidän kanssaan 
v o ita is iin  lu o ttam u k se llise s ti a sio ista  sopia.

K u l i t  A lusta  läh tien  olen ollut s itä  m ieltä, että leipomoalalla puhjennut



Ukko kohdUtuu erityisen raskassti edistysm ieliseen osuuskauppsliik  - 
keeseen. Olemme sellaisessa tilanteessa, e ttä  meidän ei ole hyvä ot 
taa tapploU kohdallemme, vaan on koetettava sitä  v a ttu a  ja  luotava 
sellaiset pe m ateet, joiden varassa sopimukseen voitaisiin  koh tuu lli
sin ehdoin päästä. Minusta on tuntunut koko ajan, e tte i paajob tsjan  
enempää kuin TyO ehto liitoakaan tahotta ole osoitettu h a rra s tu s ta  ta ta  
asiaa kohtaan. Olisi pitänyt tehdä edes U rjous. E sitim m e, e tte i 
1 200 - 2 600 markan kuukautinen palkankorotus kovin suu ri o le , a i l -  
U  pohjatta voitaisiin käydä neuvottelemaan. Nyt on naistak in  v a a t i 
muksista tingitty, koska on.pyritty pääsemään sovintoon. Nyt Uulii
s i löytyvän edellytyksiä sovtttelusn, jos siihen halutaan m ennä. H e i
niin on lausunto osoitti, stta edellytyksiä löytyisi, koska le ip u ri iden 
palkat eivät ole korkeat. Luulen, että Ulpu reiden nu jertam inen  e i 
olisi hyväksi osuuskauppaliikkeelle. Osuus kauppaliikkeen p itä is i k a t
son myös kuluttajavOestOa kulutuakyfcyisyyttä. Vaikka leivän h in taa  
on pyrittykin p iti ma In  aikaisena, täytyy huolehtia s i l t i ,  e ttä  U i] Kirit 
•aavat kohtuullisen korrauksea työstään, se on kaikkien ku lu tta jien  
edun mukaista. Odotan, otto TyOoktoliitto hoitaa aatolta pa rem m in  
kuin tokin saakka ja  tekee tarjouksen, jollain a siasta  on m ahdollisuus 
keskustelu. OouualiikkalUa t im l  tilanne on niin epäedullinen, e ttä  
siitä  en mahdollisimman p u u  päästävä aroon.

K i i o k i n e n :  Vhdya Kuloa mai aiota aa, että nykyinen tilanne on
oauue kauppa liikkeen kanna k» mahdollisimman epäedullinen. E siin . 
Oulussa tilanne on sellainen, että maisen leipomoissa työskennellään , 
mutta Oulua Osuuskaupan Uipetno en lako#aa. Osuuskaupan m yynti 
vähenee, ja muut asuttivat tuloksista. Pälvämyynaln vähennys cm yh 
dessä myymälässä saattanut olla 2* OM mk. T älla ista  lakko tilannet
ta jatkun Tyäohtoliiton jääripäisyydea ja kylmäkiskoiauuden tak in . 
Esitetyt vaatimukset eivät ole kohtuuttomia verrattuina SAK:n v a a t i 
muksiin. Työehtoliitca olisi ollut tähdättävä tä ltä  pohjatta Jn löy
dettävä sovinnon tie  koti neuvottelujen slkuvniheeaen. T äm änhetk i
nen tilanne olisi selvitettävä nyt aivan lähipäivinä. En tiedä , onko 
tehty kirjallisia  erillissopimuksia, mutta suullisin on tehty. T ä l la i
nen mahdollisuus oli Oulaa Osuuskaupallakin alkupäivinä, m u tta  se  
menettely kiellettiin, ja  sillä  tahtiin karhunpalvelus osuus kauppa l i ik 
keelle. Tietysti täytyy kaaaattnvuuskysymykset ottaa huomioon, m ut 
ta  leipomosta en yksi Mistä, jotka tuottavat siedettävän tu loksen , jo 
ten siinä on mahdollisuus hoitaa tämä asia.

R o i n e :  Pääjohtaja Laakson lausuma tuntui siltä, e ttä  hän o tti 
täydellisen työnantajan asenteen. Eeliimme edellisessä  johtokunnan 
kokouksessa, että olisi pyrittävä sovintoon eivätkä vaatim ukset ole 
suuret. Tänään pidetysag kokouksessa kävi ikni, e ttä  le ipu rit ovat 
vielä pienentäneet vaatimuksiaan päästäkseen sovinnolliseen ra tk a i
suun. Pääjohtaja Laakson maianasea, että E lintarv iketyöläisten  Lii

tao  kannan e i voida m is tä ä n  so p ia , kuu lsi se lla inen  käsitys, että kun 
v a se m m is to la ise t ovat jo h d o s s a , se  on paha pulm a. L iitto  on kuitenkin 
n ä issä  k y sy m y k sissä  p y rk in y t o lem aan  sovinnollinen ja  suostunut eriid en  
liikkeiden  k a n ssa  s u u l l i s i in  so p im u k s iin . O lis i pyrittävä sovinnolliseen 
ra tka isuun . Joka on sekä ty ö lä is te n  e ttä  osuuskauppaliikkeen kannalta 
edullinen.

S a i n i o :  O n  m a in it tu , e t tä  E lin ta rv ik e ty ö lä is te n  Liiton vaatim uksiin
s is ä l ty y  m ä ä r ä t ty jä  p o l i i t t is ia  ta rk o itu k s ia . K uunnellassani pääjohtaja 
la a k so n  e s i t y s t ä  a s i a s t a  tu l in  s iih e n  käsitykseen , että hänen silm issään  
tä l l ä  on e n e m m ä n  p o l i i t t i s ta  v ä r iä  kuin liiton  to im innassa voidaan nähdä. 
P a lk k a k y s y m y k s e s tä  on jo  u seam p aan  o tteeseen  puhuttu, joten puutun 
vain  ly h y e m p ä ä n  ty ö a ik a a n . H ein im o k o ro s ti, e ttä  le ipom oalalla lyhyempi 
työaika v a ik u tta a  h a i ta l l i s e s t i  to im in taan . M utta on m uita  rinnastettav ia  
a lo ja , e s im .  p a n im o s ta , jo l la  on m enty  46 tunnin  työviikkoon. S ie llä
k in  tu n n e ttiin  a ja tu s ta  k o h taan  ennakkoluulo ja, m utta käytännössä on oso it
tau tunut, e t te i  s i l t ä  ole o llu t m itää n  h a itta a . O suusliike E lannossa on 
tode ttu , e t tä  p ah in  koh ta  lau an ta in  le ivänpuu tteessa  on ollut kuljetuskysy- 
m ys. Leipoeno a la n  ly h y em p ää  työviikkoa kohtaan tunnetaan nähtävästi 
vain  U lin  s u u r ta  ennak k o lu u lo a . E lin ta rv iketyö lä is ten  Liiton kanssa o li
si m i tä  nopeim m in p ä ä s tä v ä  so p im u k seen  sen  esittäm ien  vaatim usten  m u
k a ise s ti ,  S e  on  o su uakauppa liikkeem m ek in  edun m ukaista.

T a i n i o :  Sen jä lk een  kun käv im m e pää joh ta ja  Laakson luona, m inulla
on kaksi k e rta a  ollut k o sk e tu s  li ito n  johtoon. On käynyt se lv ille , että 
Uiton ta h o tta  jo  a lun  p e r in  o lt iin  hyvinkin m yöntyväisiä . Lakon alkua ly 
kättiin  k a k si viikkoa, jo t ta  neuvo tte lu t s a a ta is iin  käyntiin. T eura6tam oneu- 
v o ite lu is ta  E lannon n e u v o tte lija t lä h tiv ä t p o is . E lin tarv iketyö läisten  L iito l
lekin eU sl e d u llis ta  p ä ä s tä  m itä  p ik im m in  tä s tä  tilan tees ta , s illä  neuvotte
lujen p ltk is ty e ss ä  ne m u tk is tu v a t, m u tta  liiton  johto ei ole vapaa tekem ään 
k a ik k ia  ra tk a is u ja , v a a n  on riippuvainen  jä se n is tö s tää n . Joe aiotaan saada 
aikaan ra tk a isu , p i tä is i  o lla  enem m än luo ttam usta  to isiin sa .

L a a k s o :  On huom autettu SAK:n a lk u p e rä is is tä  ns. täyden kom pensation
v aa tim u k sis ta  ja  a i i tä ,  e t tä  E lin ta rv ik e ty ö lä is te n  Liiton ensim m äise t v a a ti
m ukset noudattavat s u u n n ille en  sam a a  ta so a . Se pitää kyllä paikkansa, 
Riutta on m u is te ttav a , e t tä  ka ikk i s u u re t am m attiliito t, kuten rask as  m e ta l
liteo llisu u s , k e m ia l l in e n  p u u n ja lo s tu s teo llisu u s  jne ovat tehneet sopim ukset 
vallan  to is e l la  ta so l la . S ik s i on t ä s s ä  v a ih eessa  aiheetonta vedota SAK:n 
a lk u p e rä is iin  v a a tim u k s i in . Joh tokunnassa  huom autettiin  työntekijäin  
UitOd to im in ta tav o is ta , e t tä  v iim e vuosina  tu sk in  yhtään sopim usta on saatu 
siikaan sen  knnssn  ilm an  SAK:n so v itte lu ja . T ä llä  k e r ra l la  SAK:n asem a an 
k L a ss ll ln en  Ja I lm e is tä  on, e t te i  sen  ta h o lta  ole haluttu tu lla  neuvcätelui- 
hl a m ukaan. On m y ö s  h u o m a tta v a , e ttem m e m e yksinom aan neuvottele, 
vaan a s ia n  a v a in  on s ä ä n n ö l lis e s ti  ty ö riito je n  sovitteU jalla, joka on pari 
k e rta a  Joutunut tä h ä n k in  lak k o as iaan  puuttum aan ja  jonka hallu ssa  on liiton
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rifcnekai Wk*rn« tarjona. Ob oatoa, « tt t  t u t u  k e rran  t o i m e a  j ä l 
keen tehdään «yytäkail Tytti Mollit! aa r u t u a .  Pyydän v a k u u ta n  hai - 
Urina« av ostolle, ette Tyttikin Intoa takeita tehdään kalkki m itä  teh täv iä  - 
•e aa M lm  ratkaisamlsaksi nila nopeasti kala eoiiiklB, m u tta  v a s tap u o 
laa k aasu  en erittäin  velkaa päästä sopimuksien.

Kesin Me Is päätettiin merkitä päptikirjaan

U. f

P>M»«ajeääa|» T a n n e r  1 fan eitti, että häUinteaeuvorioo jä aen ,  k a n n a t- 
II — vei M  K a  lm  iv a a  r l  oli täyttänyt 70 v a o tu  12.$. ja  e s i t 
it hänelle KBn ja  sen haUlmasliaten «mitta tet ja  k titokset sekä  a je a s l  
hääsU* merkkipäivän johteet« laadit™ M alm ivuori k iitti
es «k sees talia« ees kaarinaan! snadi s u .

YIU olevan päy täk irju  Mäe n i tänään U rkastaaeet ja  todenneet sen  
oikeis Laadituksi-

Kela lag ista josloksaa \S. päivänä 1957

P ö y tä k ir ja  KKn HALLINTONEUVOSTON kokouk
s e s ta  joulukuun 9. päivänä 1937 hallintoneuvos
ton h u o n e isto ssa  H elsingissä.

S u o r ite tu s sa  nim enhuudossa todettiin läsnäole
v ik s i g eu raavat hallintoneuvoston jäsenet: Väinö 
T a n n er puheenjohtajana, K .A. Fagerholm , Jo 
hannes A lanne, Eino Tainio, E ero  Sainio, J .
K . W irtanen , Eino Kantanen, J .E .  M alm ivuori, 
A lpo P esonen , Aimo Antia, Reino Kiiskinen, 
Y rjö  T o ssav a , A rvi S inipaasi, Ville Sievinen, 
J .V .  Lötjönen, M atti Aoiha, E vert Vakkari, 
Toivo S aa rin en , Eino Pendolin, P ie ta ri Salm en
o ja ja  K aarlo  H alm e eli 21 hallintoneuvoston jä 
sen tä .

L ä sn ä  o liv a t m yös KKn johtokunnan jäsenet 
J a lm a r i  L aakso , Paavo Heinimo, K .L . Kulo, 
E lli N urm inen , Eino Roine, B .J . Salminen,
F .  Sundqv ist, Sulo Suortti ja Uuno Takki sekä 
KKn to im ihenk ilö t Jo rm a Jalava s ih teerinä , 
V eikko K uoppala, T. Hj. LÄngström ja M artti 
La m i .

P ik a k ir jo it ta ja n a  oli Raili Roine.

1. &

Kokouksen avaus ia la ill isu u d e n  
to team inen

H allintoneuvoston p u h ee n jo h ta ja  V ä i n ö  T a n n e r  to tes i, e ttä  kokous
kutsu oli läh e te tty  h a llin to n eu v o s to n  jä se n ille  KKn sääntöjen 22. j :n 2. 
kohdan m u k a ises ti k ir ja tu s s a  k ir j e e s s ä  lokakuun 18. päivänä 1957 eli 
vähin tään  sääd e ty t 7 p ä iv ää  ennen kokousta sekä että sääntöjen 22. £:n 
2 , kohdan m ukainen r i i t tä v ä  m ä ä rä  jä se n iä  oli saapunut kokoukseen 
(liite  1).

P uheenjohtaja  näin o llen  to te s i ,  e t tä  kokous oli sääntöjen m uka isessa j ä r 
je s ty k se ss ä  kutsu ttu  koolle  ja  la ill in e n  päättäm ään e s ity s lis ta lla  olevista 
a s io is ta .



Väli tilintarkastus ke rtorous

L a a k io  esitti tilintarkastajien antaman kertomuksen lokakuun H . -16. 
palvin* pidetystä väli tilintarkastuksesta (liite 2).

’ 1 tT'-’ , ' '  ■ .. ■ .
Kertomus päätettiin keaknatelutta yksim ielisesti m erkit*  kuu lluksi.

3. |

Johtokunnan jäsenten palkkiot vuodeksi
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Puheenjohtaja T a n n e r  ilmoitti, ett* johtokunnan Jäsenten vuosi pa lk 
kio on 50 000 markkaa sek* kokouspalkkio 2 500 m arkkaa. E s ite tä än , 
ett* palkkiot ensi vuonna pidettäisiin ennallaan.

Hallintoneuvosto paatti keskustelutta yksim ielisesti pita* palkkiot i:nnal-

4. S

—-toknnnsn jäsenten vaali vuodeksi 1958

Puheenjohtaja - T a n n e r  ilmoitti, ett* KXn saantojen 25. $:n m ikään  
keskusliiton hallituksena on I oh tokan ta. johon kuuluu pääjohtaja ja  to i
nen johtaja itseoikeutettuina seka i  hallintoneuvoston varsinaiseen!, ko
kouksessa vuodaksi kerrallaan valittavaa jäsentä. Nain ollen on uiis 
johtokuntaan taus* kokouksessa valittava 7 jäsentä. Nykyisin ovat jo h 
tokunnassa valittuina jäseninä P a a v o  H c i n i m o ,  K.  L .  K u l o ,
E l l i  N u r m i n e n ,  E i n o  R o i n e ,  B . J .  S a l m i n e n ,  F .  S u n d 
q v i s t  Ja Uuno  T a k k i .

Hallintoneuvosto paatti keskustelutta yksim ielisesti valita  en tise t jilaenet 
johtokuntaan vuodeksi 1958 (liite 3).

Asuntoneuvoston jäsenten palkkiot vuo

deksi 1958

J a l a v a  ilm o itti  joh to k u n n an  y k s im ie lise s ti ehdottavan, ett* asuntoneu
voston jä se n te n  palkkio t e n s i vuonna p ide ttä isiin  ennallaan, joten ne o li
s iv a t osuuskauppaliikkeen ulkopuo lelta  oleville jäsen ille  3 500 markkaa 
kokoukselta ja  o s u u sk a u p p a liik k een  p ii r is tä  valitu ille  2 500 m arkkaa ko
koukselta.

H allin toneuvosto  p ä ä tti  k e sk u s te lu tta  yksim ielise sti vahvistaa palkkiot 
en tisen  s u u ru is ik s i.

6. S

A suntoneuvoston jä s e n te n  v aa li 
vuodeksi 1958

J a l a v a  ilm o itti  joh tokunnan  y k s im ie lise s t i ehdottavan, e ttä  asuntoneu- 
voitoon  v a litta is iin  vuodeksi 1958 pää joh taja  J a l m a r i  L a a k s o  puheen
jo h ta jak si, jo h ta ja  T . H j .  L ä n g s t r ö m  varapuheenjohtajaksi sekä j ä 
sen ik si p ääjoh taja  T e u v o  A u r a ,  kauppaneuvos K a a r l o  H a l m e ,  
to im itu sjo h ta ja  P a a v o  H c i n i m o ,  huoltopäällikkö K . L .  K u l o  , 
d ip l. in s .  U n t o  L i n n a m ä k i ,  d ip l . in s .  A l a r i k  M e t t ä l ä ,  kan
san ed u sta ja  E l l i  N u r m i n e n ,  v a ra tu o m ari V ä i n ö  P i t k ä n e n ,  
koneasen ta ja  E e r o  S a i n i o ,  to im itu sjoh ta ja  E . A .  S t o r - R a n k ,  
a rk k iteh ti E s k o  S u h o n e n ,  v a ra tu o m a ri A r v o  T i r i n e n  ja to im i
tu sjoh ta ja  A a r n e  V ä l i m ä k i  ( liite  4).

H allin toneuvosto  p ä ä tti  k e sk u s te lu tta  y k s im ie lise s ti valita  ehdotetut hen
kilöt asuntoneuvostoon vuodeksi 1958.

7. §

KKn N M -toim i kunnan jä s e n te n  p a lk 
kiot vuodeksi 1958

J a l a v a  ilm o itti joh tokunnan  ehdottavan, e ttä  KKn NM-toimikunnan j ä 
senten palkk io t en si vuonna p id e ttä is iin  ennallaan siten , e ttä  puheenjoh
tajan kuukausipalkkio on 6 000 m a rk k aa  sekä  puheenjohtajan ja jä sen ten  
kokouspalkkiot 2 500 m a rk k a a .

H allin toneuvosto  p ä ä tti  y k s im ie lis e s t i  keskuste lu tta  vahvistaa palkkiot 
ehdotuksen m u k a is ik si.



KKa NM-toi mi kunnan jäsenten vaali

J a l a v a  ilmoitti johtokunnan yksimielisesti ehdottavan, e ttä  KKn NM- 
toimikuntaan valittaisiin edelleen puheenjohtajaksi kana a ne du* ta  ja  E l 
l i  N u r m i n e n ,  jäacnikai rouva A n n i k k i  K a n k a i n e n  T am pereet!, 
ta ja OTKn cdnatajana neiti S y l v i  K o a k i .  NM-toim ikunnan a aan- 1 
täjan mukaan siihen kuuluvat Itseoikeutettuina jäseninä KKn pääjohtaja  
Ja va&stasosaston päällikkö. Johtokunta ehdottaa-, e ttä  pääjoh tajan  
varamishekai nimitettäisiin johtaja S u l o  S u o r t t i  E delleen  jo h 
tokunta ehdottaa, että havalnnoitaijoikai nim itettäisiin kansanedusta ja  
J o d i t  Nede  r s  t r f l m - L u n d c n  Turusta ja rouva L i i s a  M u s t o 
nen  Osuusliike Elannosta (liite 5).

Hallintoneuvosto päätti keskustelutta yksim ielisesti valita  ehdotetu t 
henkilöt KKn NM-toimikuntaan.

Osuus kauppaliittojen kokoukset vuon-

J a l a v a  ilmoitti johtokunnan yksimielisesti ehdottavan, e ttä  osuuakaup- 
paliittojen kokoukset pidettäisiin ensi keväänä hallintoneuvoston jä se n ille  
jeetun ohjelman mukaisesti seuraavasti (liite k):

Uudenmaan oi uus kauppaliitto 
Hämeen-Satakunnan oeuuakauppaliitto 
Varsina*«-Suomen osuus kauppaliitto 
Etelä-Pohjaamaan osuus kauppaliitto 
Pohjolan oaunakauppaliitto 
Keski-Suomen o#uuikauppaliitto 
Savo-Karjalan osuus kauppaliitto 
Kymen osuus kauppaliitto

Helsinki
Tampere
Turku
Vaasa
Rovaniemi
Jyväskylä
Savonlinna
Mäntyharju

Hallintoneuvosto hyväksyi ehdotuksen keskustelutta yksim ielisesti.

Osuu s kaikauppaUi tto jti 
talli ntoneuvoe

J a l a v a  ilmoitti, että KKssa on nou.atsttu käytäntöä, e ttä  osuus luup

paliitto jen  e d u s tu k s e n  jakaan tu m in en  KKn hallintoneuvostossa tarkistetaan 
jo k a  kuudes v u o s i .  V iim ek s i ta rk is tu s  suo rite ttiin  vuonna 1952, joten se o q  teh täv ä  e n s i  v uoden  ed u s ta jak o k o u k sessa  suoritettavan vaalin yhteydes
sä . Jo h to k u n ta  on p ä ä ttä n y t , e ttä  hallintoneuvostolle jo  nyt esitetään 
a lu stav as ti la s k e lm a  p a ikko jen  jak aan tu m ises ta . KKn sääntöjen mukaan 
täm ä jako  s u o r i te ta a n  kuhunkin osuuBkauppaliittoon kuuluvien osuusliik
keiden y h te isen  jä s e n m ä ä rä n  p e ru s te e lla . Hallintoneuvoston jäsenille 
on ja e t tu  m o n is te  ( li ite  h), jo s ta  ilm enee osuusliikkeiden jäsenm äärä 
31.12.1951 s e k ä  3 0 .9 .1 9 5 7 . E de lleen  s iitä  ilm enee jäsenm äärien  suh
te e ll in e n  ja k a a n tu m in e n  ja  kuinka m onta edustajapaikkaa ne vastaavat. 
Paikkojen ja k o  on  s u o r i te t tu  va in  p ro sen tu a a lise ssa  suhteessa jaettavien 
paikkojen k o k o n a is m ä ä rä s tä  2 0 :s ta . Nyt e s il lä  olevan laskelm an peru s
te e lla  n äy ttää  a i l tä ,  e t tä  hallin toneuvoston  paikkojen jakaantum isessa ei 
tule m uu tosta  ta p a h tu m a a n . L o p u llises ti paikkojen jakaantum inen on vah
v is te ttav a  vaa ta  h e lm ik u u s s a  p id e ttä v ä ssä  hallintoneuvoston kokouksessa, 
Jolloin vuoden v a ih te e n  jä s e n m ä ä rä t  ovat tied o ssa . Asia siis  halutaan 
saa tta a  nyt h a llin to n e u v o s to n  tie to o n .

H allin toneuvosto  p ä ä tti  k e sk u s te lu tta  y k sim ie lise sti m erkitä  selostuksen 
kuulluksi.

U. §

KKn tu lo - ja  m enoarv io  vuodeksi 1958

Pääjoh ta ja  L a a k s o  e s i t te l i  KKn tu lo - ja  m enoarvion vuodeksi 1958 
(liite  7) lausuen  m m . B euraavaa;

Tulo- ja  m enoarv io  n oudattaa  sam o ja  p e r iaa tte ita  kuin useina aikaisem pi
nakin vuosina  käsittäen  v a l is tu s - ,  neuvonta- ja  kasvatustyön sekä ta lous
po litiik as ta  a iheu tuneet k u s tan n u k se t. On syytä m ainita, e ttä  viime vuon
na hyväksytty  tu lo - ja  m en o a rv io  on toteutunut kuluvana vuonna jokseenkin 
ta rk a lle en  se lla ise n a  kuin ennako lta  p ää te ttiin . Vuoden 1957 arv io  p e ru s
tuu 10 kuukauden todellis iin  luku ih in  ja  kahden jä lje llä  olevan kuukauden 
todennäköisiin  lukuihin. Se on halu ttu  ottaa mukaan vertailukohdaksi.

T u lo issa  ja  m e n o is s a  e i ole tapahtunut m u llistav ia  muutoksia, mutta kui
tenkin e r in ä is iä  k u s tan n u s te n  nousu ja . P alkkam enoissa on otettu huo
mioon se  m ahdo llisuus, e t tä  ne kohoavat ensi vuoden aikana jopa 10 %. 
M ikäli näin su u riin  k o ro tu k s iin  e i joud u tta isi, se m e rk its is i säästö jä  
ku stan n u k sissa . In d ek s ie h to is te n  la inojen  indeksikorotuksia ei ole o te t

tu huom ioon korkom enoina, vaikkak in  ne todennäköisesti joudutaan s u o rit
tam aan  e n s i vuoden a ik a n a . T ä llö in  voidaan päättää m enettely tavasta , 
käsite lläänkö  ne k o rk o k u s tan n u k s in a  vai onko niiden m ä ärillä  korotettava 
a s ian o m a is ia  om aisuus - ja  v e lk a e r iä . R yhm ässä 6 esiintyy huomattava



hyppäys tämän vuoden kohdalle; menoerin euuruus on a ik a isem m in  
ollut n. 400 000 mk, nyt se oli 4 .7  mmk. T im i johtuu o su u sto i-  
minta lasti tuutin perustam is- ja yllipitokustannuksista, ja  nousu on 
alapäinen. Ensivuonna tim in  ryhmin kulut on a rv io itu  300 000 
markaksi.

Sivulla 4 mainitaan vuosimaksutulot, ja n iissä OTKn osuus on sam a 
kuin osuusliikkeidenkin eli 29 370 000 mk. T im in  l is ik s i  OTK s u o 
rittaa muissakin muodoissa kannatusmaksuja KKlle. On sov ittu , e t
tä neuvontatoiminnasta, liikkcenhoidonharjoittelija- ja  m aatalöuslin jan , 
edustus- ja  ulkomaanmatkoista aiheutuvista kuluista OTK su o ritta a  
kaikkiaan 23 080 000 mk. OTKn panos on siis  kaikkiaan n . 52. 5 m m k. 
Tim i tuki, jonka kaupallinen jirjestO on useina vuosina kesk u s liito lle  
antanut, on ollut jatkuvaa, mutta s iiti  ei ole koskaan a ika isem m in  
mainittu, joten pidin kohtuullisena sen esille vetäm isen t i s s i  y h tey 
d essä  Yhteensä kannatusmaksut peittivät yli 148 mmk:n ku lu ista  n.
84 mmk, joten erotus yli 62 mmk j i i  KKn liiketoim innan av u lla  pci - 
tettäväksi. KKn taloudelliset osastot, tuotantolaitokset ja  kaupallinen  
osasto, ovat toimineet normaalilla tavalla. Huomattavin tuotannon su - 
pistus n. 20 % on.todettavissa metalliteostehtaalla, jonka tulos on tu n 
tuvasti heikompi kuin viime vuonna, mutta ei silti tappiollinen.

Hallintoneuvosto hyväksyi keskustelutta yksim ielisesti KKn tu lo - ja  
menoarvion vuodeksi 1958.

Eläkkeellä olevien eläkkeiden tarkistus

Johtaja S u o r t t i  ilmoitti johtokunnan yksim ielisesti e sittävän , e ttä  
eläkkeellä olevien KKn seka osuusliikkeiden toimihenkilöiden e lä k k e i
tä tarkistettaisiin .elinkustannuksissa tapahtuneiden muutosten johdosta 
lausuen mm. seuraavaa;

Hallintoneuvoston jäsenille on jaettu moniste (liite 8), joka koskee 
vanhuus- ja työkyvyttömyyseläkkeellä oleville toimihenkilöille m a k se t
tavien eläkkeiden tarkistusta. Edellinen tarkistus suo rite ttiin  v iim e 
vuoden syksyllä ja ulotettiin koskemaan aikaa 1.4.1956 lah tien . T ä l
löin myös vähimmäiseläkkeiden m äärää korotettiin huom attavasti, k o s 
ka ne olivat jääneet melko alhaisiksi. Kun elinkustannukset täm änkin 
vuoden aikana ovat kohonneet ja nousun johdosta on myös palkkoja ylei 
sesti porotettu, on katsottu aiheelliseksi tarkistaa e läkeläisten  e läk e - 
etuja, kjoska ne ovat niukat. Johtokunta on yksim ielisesti päätynyt 
esittäm ään hallintoneuvostolle, että toimihenkilöille ja  työntekijöille 
m aksettavia eläkkeitä korotettaisiin tammikuun 1. päivästä 1958 lä h 
tien 10 %. Tässä on ennakoitu tulevia palkankorotuksia, jo tta  e läk -
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keitä ei h e ti ta rv i ts is i  u u d e lleen  k äs ite llä . V ähim mäiseläkkeet e s ite 
tään k o ro te ttav ik s i m y ö s  10 f . .  L isäksi esite tään , e ttä  korotukset otet
ta is iin  käytäntöön K K saa ja  e t tä  hallintoneuvosto suositte lisi sam anlaista 
käytäntöä m u is sa  k e s k u s jä r je s tö is s ä  ja  osuusliikkeissä. Joa yks tyista- 
paukseesa e lä k e  on s id o ttu  johonkin  indeksiin , ei ta rk istusta  tietenkään 
ta rv ita .

P e n d  o l i n  h u o m a u tti ,  e t tä  v iim e k e r ra l la  eläkkeitä nostettaessa KK 
lähetti o su u sliik k e ille  k ir je lm ä n , jo s sa  kehotettiin tarkistam aan eläk 
keet ja  n iiden  suhde  k an san e läk k ee se en . Korotetaanko eläkkeet nyt i l 
m an m uuta va i onko v a s ta a v a  ta rk is tu s  nytkin suorite ttava?

S u o r t t i :  Sam a ohje p itä ä  ede lleenk in  paikkansa. Y ksityisessä liike
m a a ilm a ssa  m a k s e ta a n  m in im ie lä k k een ä  m iehille 4 500 m k/kk ja naisille 
4 000 m k /k k , k o sk a  k an san e läk e la ito s  su o ritta a  muuten vain osan eläkkees
tä .

H allin toneuvosto  h y v äk sy i y k s im ie lise s t i johtokunnan esityksen.

Puheenjohtaja T a n n e r  h uom au tti, e ttä  tä s s ä  yhteydessä olisi syytä uu
delleen  o ttaa  e s il le  hallin to n eu v o sto n  päätös, jonka mukaan eläkevakuutus- 
kysym ystä  o lis i ta r k a s te l t a v a  enBi edustajakokouksessa. Johtokunta on 
asiaa  tu tk ittuaan  p ä ä ty n y t to is e lle  kannalle.

S u o r t t i :  N iin ku in  hallin toneuvoston  jäsenet hyvin m uistavat, hallinto
neuvosto k a tso i, e t tä  k y sym ys eläkevakuutuksen  peruste ista  kaipaisi ta r 
k is tu s ta . S itte m m in  on y le is ta lo u d e ll is e s sa  kehityksessä tapahtunut muu
to k sia , jo tka o v a t a n ta n e e t a ih e tta  k ä s ite llä  kysymystä uudelleen. Tiedäm
m e, e ttä  e lä k e v a k u u tu k se n  ta rk is tu s  ede lly ttää  vakaata rahanarvoa. P e
ru s te is iin  k a jo a m in e n  s il lo in , kun rahanarvo  horjuu, on vaikeata. Deval
vaation  johdosta  ja  m u is ta k in  sy is tä  ta loudellinen tila on vaikeutunut, 
osuuskauppojen ta lo u d e llin e n  kantokyky on heikentynyt, ja  siksi ei k e r
n aasti n y t h a lu t ta is i  ta rk is tu k s ia ,  jo tka aiheuttavat kustannusten nousua. 
Kun e läkevakuu tusasia  o te tti in  e s il le , to ivottiin , e ttä  valtion yksityisoikeu
d e ll is e s s a  ty ö s u h te e s s a  o lev ien  henkilö iden  eläketurvaa tutkimaan a se tta 
m a kom itea o l i s i  s a a n u t ty ö n sä  v a lm iik s i , m utta näin ei ole käynyt. Ko
m itean  m ie tin tö  v a lm is tu u  lu u ltav a sti vasta  ensi vuoden lopulla. Myös 
uusi kansaneläkelak i v a ik eu ttaa  täm än  kysymyksen ratkaisua. S osiaa li
m in is te riö n  ta h o lta  on v ii ta t tu  s iih e n , e ttä  Tuen ta rk is taessa  e läkeperus- 
te itään  olia i o te tta v a  huom ioon m yös uusi kuolleisuustaulukko. Ihmisten 
pidentynyt e lin ikä  m e rk its e e  e läk e la ito k sen  lannalta sitä , että on va lm is
tauduttava p ite m p ia ik a is i in  e läkkeiden  suo rituksiin , mikä aiheuttaa lisä y s 
tä  to im ihenk ilö iden  ja o su u sliik k e id en  m aksuihin. Tässä suh teessa eivät 
la sk e lm a t o le  v ie lä  v a lm ii t .  K aikki näm ä seikat yhdessä vaikuttavat s i i 
hen, e t tä  a e ia  o lia i ly k ä ttä v ä  to is ta is e k s i.  Sitä on kuitenkin jatkuvasti 
tu tk ittava j a  h ark ittav a  e r i l a i s i a  jä rjestely-m uotoja. Johtokunta esittäu 
s i i s  y k s im ie lise s ti ,  e t tä  kysym ys ei&i-.ivakuutuksen peruste iden  m uuttam i-



•e it*  ja ottamisesta esille edustajakokouksessa lykättäisiin  myöhempään 
ajankohtaan.

K i i s k i n e n :  Asia on kovin nsein ollut osuusliikkeiden to im ihenk ilö i
den kokouksissa esillä ja on tehty useita aloitteita asian jä r je s tä m is e s tä  
oikeudenmukaiselle pohjalle. On valitettavaa, että  a sia  edelleen  s i i r 
tyy , mutta Suartin perustelut olivat niin vakuuttavat, e ttä  Annunkin m i e 
lestäni asian käsittelyt on syytä siirtää. Toivoa sopii, e ttä  se  s e u r a a 
vaina edustajakokoukseesi tulisi lopullisesti käsiteltäväksi.

Hallintoneuvosto hyväksyi yksimielisesti johtokunnan esityksen .

13. $

Hallituksen tullilakit st ty s

J a l a v a  Ilmoitti johtokunnan yksimielisesti ehdottavan, e ttä  h a llin to 
neuvosto päättäisi antaa hallituksen tullilaki* »ityks e n johdosta ju lk ila u 
suman, jonka luonnos on monistettuna jaettu hallintoneuvoston jä s e n i l 
le (liite 9). Julkilausuma on tarkoitus saattaa eduskuntaryhm ien t i e 
toon ja lehdistön kautta julkisuuteen.

T a i n i o  ja K i i s k i n e n  kannattivat julkilausuman an tam ista . 

Hallintoneuvosto hyväksyi yksimielisesti julkilausuman an tam isen .

14. S

Vuoden 195B edustaja kokous alustukset

L a a k i o  esitteli johtokunnan ehdotuksen osuuskauppaliikkeen s is ä is tä  työn
jakoa koskevan alustuksen päätöslauselmaksi (liite 10).

A l a n n e ;  Luin ponsilauielAiaehdotuksen eikä siinä ollut m itään uutta. 
Tämän hyväksi on tehty työtä Jo 50 vuotta. Nuorelle väelle saa ttaa  o l
la  tarpeellista näitä asioita kerrata. Edustajakokouksenlaiseen suureen  
kokoukseen olisi kuitenkin aiheellista viedä suurempia ja tä rk eäm p iä  t a 
loudellisia ja  yhteiskunnallisia kysymyksiä, Jotka vaikuttavat kuluttajien 
eläm ään. Tiedämme, m issä  ahdingossa palkannauttijat elävät, ja  v a ik eu 
det yhä kasvavat. Näitä kysymyksiä olisi hyvä käsitellä joko tä s s ä  yh 
teydessä tai uutena alustuksena. Olisi tutkittava, olisiko osuuskauppa - 
liikkeen yläpäässä mahdollisuuksia keskitetympään toim intaan, koska se 
on laajentunut vähän liiaksi.

K i i s k i n e n :  T ä s s ä  a lu s tu k s e s s a  ei nykyiselle osuuskauppapolvelie
Ole m itä ä n  u u t ta .  K oska k y sy m y k sessä  on osuuskauppaliikkeen s i 
sä in e n  ty ö n ja k o , o l i s i  o llu t a ih e e ll is ta  yksityiskohtaisem m in tutkia,
O lisiko m a h d o ll i s u u k s ia  u u te en  o rgan iso im iseen . Edustajakokous
v o is i v e lv o it ta a  h a llin to n e u v o s to n  tekem ään tä lla isen  tutkimuksen.

T a i n i o n  m i e l e s t ä  o lis i  o rg a n isa a tio ta  tutkittava siltä pohjalta, että 
m a h d o ll i s e s t i  s i t ä  m u u tta m a lla  v o ita is iin  vapautua m äärätyistä kustan
n u s e r i s tä ,  jo tk a  jo u d u ta a n  n y t su o rittam a an  valtiolle.

L a a k s o ;  O su u sk a u p p a liik k e e n  siBäiBen työnjaon ohella tarkasteltiin 
V iim e h a l lin to n e u v o s to n  k o k o u k sessa  kolm ea muuta alustusta: eläkeky- 
sym ystÄ , m a a ta lo u d e n  a s e m a n  ta rk a s te lu a  ja  nykyhetken kriiaitlannet- 
ta . P ä ä tö s  te h t i in  e lä k e k y s y m y k s e s tä , m utta kuten täällä  on esitetty, 
tä m ä  a ih e  p u to s i  p o is .  H allin toneuvosto  antoi myös tehtäväksi organi
s a a tio k y s y m y k s e n  v a lm is te le m is e n  tä tä  kokousta varten. Johtokunta on 
p a r i  k e r t a a  k ä s i t e l l y t  a s ia a ,  a s e t ta n u t alustukselle  kirjoittajan sekä pie
nen to im ik u n n a n , jo n k a  te h tä v ä n ä  on ta rk a s ta a  alustuksen laatijan työ. 
T äm än  tu lo k s e n a  on m o n is te ttu  päätöslauselm aluonnos, joka tavalli
seen  ta p a a n  tu le e  e n s in ,  va ik k a  p e ru s te lu t ovat tuntemattomat. A lus
tu k se n  ta r k o itu k s e n a  on ju u r i  ta rk a s ta a  n iitä  mahdollisia heikkoja koh
t ia , jo i ta  o rg a n is a a t io s s a m m e  ken ties on olem assa ja tulosten perus
te e l la  p ä ä ty ä  s u o r i te t ta v i in  to im en p ite is iin . Pyrkimyksenä on saada 
a ik aan  k u s ta n n u s te n  s ä ä s tö ä  ja  s e lv e n tää  tilannetta e rity isesti niihin epäi
ly ih in  n ä h d e n , jo i ta  on o le m a s s a  osuuskauppaliikkeen ylärakenteiden 
l i i a l l i s e s t a  p a in o s ta .

T a n n e r  h u u u ia U tti, e t t ä  pää töslauselm aluonnokseen  sisältyvät ne a ja 
tu k s e t ,  jo i ta  T a in io  ja  K iisk in e n  e s it tiv ä t.

L a a k s o  m a in i t s i ,  e t t ä  koska a lu stu s  käsitte lee  osuuskauppaliikkeen 
s i s ä i s i ä  a s io i t a ,  e i  s i t ä  tu l la  painam aan , vaan sitä  jaetaan yksityisesti 
e d u s ta j i l le  s a m a l la  ta v o in  ku in  v iim e vuonna.

H a ll in to n e u v o s to  p ä ä t t i  y k s im ie l is e s t i ,  e ttä  alustus osuuskauppaliikkeen 
s i s ä i s e s t ä  ty ö n ja o s ta  v ie d ään  edusta jakokoukseen ja  että  sitä va lm iste l
la a n  e d e l le e n .

15. §

Joh to k u n n an  p ö y tä k ir jo ja

J a l a v a  lu k i joh to k u n n an  p ö y tä k ir ja t a ja lta  30.9.-9.12.1957 ja  ne pää-
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